
آیت الله علی ملکوتی نماینده اس��تان آذربایجان 
ش��رقی در دوره پنج��م مجلس خب��رگان رهبری 

است.
آیت الله علی ملکوتی نماینده اس��تان آذربایجان 
ش��رقی در دوره پنج��م مجلس خب��رگان رهبری  
فرزن��د حضرت آی��ت الله العظمی مس��لم ملکوتی 
از مراجع تقلید ش��یعه و امام جمعه س��ابق تبریز 

است.
در هش��تم مرداد س��ال ۱۳۲۷ شمسی در شهر 
ق��م در خان��واده ای روحانی به دنیا آم��د. پدر او 
حضرت آیت الله العظمی مس��لم ملکوتی از فقهای 
برجس��ته و مادرش از خانواده ای مذهبی از اهالی 
شهرستان س��راب بودند. با توجه به مهاجرت پدر 
به ش��هر نجف در سن هفت سالگی همراه خانواده 
به نج��ف مهاجرت نمود و تحصی��ات خود را در 
مدرسه علوی ایرانیان آغاز کرد. سپس برای ادامه 
تحصی��ل وارد ح��وزه علمیه نجف ش��د و مراحل 
اولیه دروس ح��وزوی همچون نحو، صرف، منطق 
و معان��ی بیان را در مدرس��ه علمیه جامعه النجف 

الاشرف از اساتید نامدار آن عصر فراگرفت.
در ادامه، دروس ادبیات ، منطق ، س��طوح عالی 
فقه و اصول فقه و نیز فلس��فه را از اساتید، بزرگان 
و علماء آن زمان حوزه علمیه نجف همچون محمد 
علی مدرس افغانی ، غامرضا باقری ، شیخ محمد 
تقی جواهری، ش��یخ غامرض��ا رحمانی همدانی، 
محمد هادی معرفت ، سید محمد کانتر و جمعی 
دیگر آموخته و توس��ط آیت الله محس��ن حکیم از 
مراجع بزرگ نجف به کس��وت روحانیت درآمده و 

ملبس شد.
 در س��ال ۱۳۴۷ ب��ه هم��راه خان��واده خود به 
ایران بازگش��ت و با اصرار اهالی س��راب مدتی در 
معیت پدر خود جهت تبلیغ و ارش��اد در آن شهر 
حضور داشت ولیکن به هنگام مراجعت به نجف با 
ممانعت رژِیم بعث عراق از س��فر او و خانواده اش 
به عراق جلوگیری بعمل آمد و در ش��هر قم زادگاه 
خود س��اکن شد و کار علمی و تبلیغاتی خود را در 
ح��وزه علمیه قم ادام��ه داد. آیت الله علی ملکوتی 
در دروس خارج فقه و اصول اساتید همچون آیات 
عظام حض��رت آیت الله العظمی مس��لم ملکوتی، 
محمد علی اراکی، س��ید محمد رض��ا گلپایگانی، 

میرزا هاشم آملی و دیگران حضور یافت.
طبق س��نّت رایج در حوزه ه��ای علمیه در کنار 
تحصیل و تعلمّ مش��غول تدریس و تعلیم دروسی 
به طاب ش��د که پیشتر گذرانده بود و در مدرسه 
فیضیه و مدرس��ه حجتیه از س��ال پنجاه شمسی 
دروس ش��رح لمعه، مختصر، رس��ائل، مکاس��ب و 
کفایتی��ن را تدریس کرد. آیت الله علی ملکوتی در 
کنار تدریس در حوزه های علمیه، س��ابقه تدریس 
در دانش��گاههای آزاد اسامی بعنوان هیأت علمی 
و تدریس در دانشگاه های شهید بهشتی تهران در 
اوائل دهه ش��صت و سایر دانش��گاهها را به عنوان 
اس��تاد مدعو و در مقاطع تحصیات تکمیلی ارشد 

و دکترا را دارد.
پیش از پیروزی انقاب اسامی ایران، به همراه 
پدر خود مسئولیت س��ازماندهی و راهبری اهالی 
شهرستان س��راب و جوانان انقابی را در تجمعات 
و تظاه��رات مردمی این ش��هر بر عهده داش��ته و 
با س��خنرانی های پرشور نس��بت به روشنگری و 
افش��اء مفاس��د رژیم پهلوی پرداخته و بارها مورد 
تعقی��ب و تهدید س��ازمان اطاعات و امنیت رژیم 

قرار گرفت.
آیت الله علی ملکوتی با پیروزی انقاب اسامی 
جهت ادامه فعالیت علمی و تبلیغی به قم بازگشت 
امّا با توصیه و تاکید آیت الله خمینی و با دس��تور 
مس��تقیم ایش��ان به شهر س��راب مراجعت کرد و 
مسئولیت کمیته انقاب اسامی شهرستان سراب 
را برعه��ده گرفت و با هم��کاری گروههای انقابی 
و جوان��ان، س��ایر نهادهای انقابی در آن ش��هر را 

راه اندازی کرد.

آیت الله علی ملکوتی با تاسیس حزب جمهوری 
اس��امی با دبیر کلی س��ید محمد حسین بهشتی 
به عضویت آن ح��زب درآمد و در دوره اول و دوم 
مجلس شورای اسامی نمایندگی مردم سراب در 
مجلس ش��ورای اس��امی را برعهده داشت و پس 
از آن با درخواس��ت امنا و بزرگان شهر مسئولیت 
راه اندازی دانش��گاه آزاد اسامی آن شهر را که در 
شرف انحال بود برعهده گرفت و نسبت به ساخت 
و تاسیس دانشگاه آزاد اسامی سراب اقدام کرد و 
پس از دوره مسئولیت در دانشگاه آزاد به شهر قم 

مراجعت و فعالیتهای علمی خود را ادامه داد .
وی در حال حاضر به عنوان استاد دروس خارج 
فق��ه و اصول فقه مش��غول تدریس و تعلیم طاب 
عاقمند ایرانی و غیر ایرانی اس��ت و همچنین به 
عنوان عضو مجمع مشورتی فقهی شورای نگهبان 
و نماین��ده مجل��س خب��رگان رهبری از اس��تان 

آذربایجان شرقی فعالیت می کند.
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چالش های کانون وکلای دادگستری کشور به بهانه روز وکیل از نگاه "عصرآزادی"

استقلال وکیل
حق مردم است

آنچه در نشست بررسی مشکلات مالیاتی واحدهای 
تولیدی آذربایجان شرقی گذشت؛

حمایت های لسِانی از سربازان 
اقتصادی؛ کارساز نیست

3

8

آنچه در دیدار اعضای هیئت مدیره موسسه خیریه 
حمایت از مستمندان تبریز با خبرنگاران گذشت؛

خیرین تبریزی معماران شهر 
بدون گدا هستند

 خمز: مسئولیت شکست  تراکتور با من است
نه مالک و مدیرعامل

6
مسعود پزشکیان: اصلاح طلبم، اما از هر 

اصول گرایی، اصولگراتر هستم

7

خواجه نصیر الدین 
طوسی با رصدخانه 

 مراغه اشتهار 
جهانی یافت

3

یک مدرس برجسته دانشگاه، لازمه 
بکارگیری  هوش مصنوعی در 

روابط عمومی را برخورداری  از 
هوش ارتباطی دانست؛

روابط عمومي هوشمند
 مدیر ارتباطی 

هوشمند می طلبد

 “نذر بی بی” 
 در اسلامشهر
کلید خورد

8

8

ه��ر روز که می گذرد 
ان��گار خاورمیانه بیش 
از پیش دچار آشفتگی 
کش��ورهای  و  اس��ت 
منطق��ه ای هم تحت 
تأثی��ر جنگ بر س��ر 
کس��ب هژمونی است 
که غ��ول های جهانی 
هی��چ  از  آن  ب��رای 
دسیس��ه ای فروگذار 
نیس��تند. در این میان کشورهای قدیمی در منطقه نیز 
ب��ر طبل رقابت کوبیده و آهنگ نامایمات را بیش از هر 
زمانی گوشخراش تر می س��ازند. جنگ بر سر هژمونی 
طبیعتاً پتانسیل خودگردانی مردم منطقه را از بین می 
ب��رد و یا می کاهد. حمات گ��روه های نیابتی به پایگاه 
های آمریکا و در مقابل آن هجوم ایالات متحده و انگلیس 
به همراه چند کشور دیگر در منطقه می رود که هرج و 
مرج را افزون تر کرده و آرامش را متزلزل سازد. شاید به 
نظر برسد که با قدرت های بزرگ نمی شود دست و پنجه 
نرم کرد و باید به نحوی سازش نمود. اما همگان می دانند 
که مداخات نیروهای برتر جهانی به ویژه ایالات متحده 
آمریکا در منطقه که به شکست در افغانستان ختم شد 
و یا مش��کاتی که برای چندین نسل در عراق باقی نهاد 
و یا اینکه س��وریه را به یک باتاق خطرناک تبدیل کرد، 
هنوز ماحصل حضور نیروهای غیر بومی در منطقه است. 
اگر امروز جنایات اسرائیل خون خوار ادامه دارد، در سایه 
همین مداخله آمریکا است. به طوری که علی رغم آرای 
تمامی کشورها در پایان بخشیدن به جنگ در غزه، ایالات 
متحده با بالا ب��ردن یک کارت وتو همه را ناک اوت می 
کند. از این رو نباید انتظار داش��ت که آرامش به منطقه 
بازخواهد گشت. زیرا در برابر چنین زیاده خواهی و ادامه 
جنایات، طبیعتاً نیروهای مردمی هم به حق خواهی ادامه 
خواهن��د داد و هر روز بوی ب��اروت و دود دمار از روزگار 
مردم در خواهد آورد و اقتصاد معیش��تی کشورهایی که 
با آمریکا س��ازش نکرده اند، روز به روز متزلزل تر خواهد 

شد. 
یک نکته مهم را نباید از نظر دور داشت. اینکه، منطقه 
خاورمیانه دیگر به مانند سال های گذشته منفعل نیست. 
شرایط تهاجم عراق در سال ۲00۳، جنگ لبنان در سال 
۲006 و مداخله در سوریه پس از سال ۲0۱۱ را ندارد. از 
یک سو قدرت های محلی به قابلیت های جنگ نامتقارن 
دس��ت یافته اند، از س��وی دیگر چین وارد بازی ش��د و 
روس��یه به خاورمیانه بازگشته است.. موازنه های جدید 
هژمونی کاسیک را وادار می کند تا خود را به روز کنند. 
به همین خاطر در کنار نبرد سیاس��ی و نظامی با ایران 
و ه��م پیمانان آن، جنک روانی و رس��انه ای میان مردم 
مختلف در کش��ورهای منطقه با ایران و بینش پارس��ی 

شکل گرفته و توسعه می یابد.
برخی رهبران کشورهای عرب هم یا در تردید به ورود 
به بازی هستند و یا اینکه خود را به دور از گود نگه داشته 
اند. هنوز هیچ کش��ور سنی علی رغم تبلیغ علیه ایران و 
دشمنی با مذهب ش��یعه نتوانسته اند متحدانه بر علیه 
اسرائیل در راستای حمایت از هم کیشان و هم مذهبان 
خود قدم بردارند. اگر هم بر می دارند فراتر از شعار و قطع 
نامه چیز دیگری نیس��ت. همه آشکار و نهان با اسرائیل 
ارتباطات اقتصادی، سیاسی، اطاعاتی دارند. بار سنگین 

این خیانت و دو رویی نیز بر دوش مردم مظلوم فلسطین 
سنگینی می کند. حتی موضوع فقط به فلسطین محدود 
نیست. همین کش��ورهای مسلمان اعم از شیعه و سنی 
در برابر کش��تار مردم ترکستان شرقی و اویغور چین نیز 
س��کوت کرده اند. در حالی که مساجد آنها توسط دولت 
چین تخریب میش��ود، هیچ رسانه رسمی و غیر رسمی 
کشورهای اسامی صدای آنها را نشنیده و یا تصاویری از 
این جنایات منعکس نمی کنند. این دو رویی و منفعت 
طلبی باعث می ش��ود که هژمونی طلب های زیاده خواه 
بیش از پیش پر رو شوند و به کارهای غیر قانونی و غیر 

اخاقی خود ادامه دهند. 
هفته پیش در خبرها دیدیم که گویا سعودی ها حتی 
به فکر استفاده از کارت نفت در دستان خود هم نیستند 
و این پی��ام را می دهند که در صورت آتش بس در غزه 
و تعهد به دولت فلس��طین، اس��رائیل را به رسمیت می 
شناسند. در حالی که هیچ کشور عربی از توافقات ابراهیم 
عدول نکرده اس��ت، اردن و مصر با اسرائیل قراردادهای 
صلح بس��ته اند. یعنی با وجود شرایط بارز سیاسی هنوز 
هم مقاومت نس��بی در بازی آمریکا را ترجیح می دهند 
و در پشت درهای بس��ته برای هم نوشابه باز می کنند. 
کش��ورهای غیر منطقه ای هم که جای خود دارد. هیچ 
کدام حاضر نیس��تند پایگاه های نظامی و استراق سمع 
اطاعات��ی آمریکا یا اس��رائیل را در داخل مرزهای خود 
مس��دود کرده و برچینند. اطراف مرزهایمان کم نیست 
از برخی همسایگان به ظاهر دوست اما در زمان مناسب، 

دشمن چیره دست!
نیروهای ش��به نظامی شیعه در عراق به حمات خود 
به پایگاه های آمریکایی ادامه می دهند.حوثی های یمن 
هم شگفتی واقعی در تغییر بازی ایجاد کرده اند. اقتصاد 
جهانی را دستخوش تحولات و تغییراتی کرده و با وجود 
اینکه ش��بانه روز تحت بمباران هستند، اما با پا برهنگی 
و ن��داری در حمای��ت از مردم غزه و پایان بخش��یدن به 

هژمونی زورگویان هستند. 
جالب اس��ت این نکت��ه را از زبان فرمانده س��نتکام) 
فرماندهی مرکزی آمریکا در منطقه(بیان کنم که اعتراف 
کرده اس��ت علی رغم حمات پ��ی در پی به یمن هنوز 
به درس��تی درک نمی کنند که چقدر به ظرفیت دفاعی 
حوثی ها آس��یب رس��انده اند. س��اح ها، تاکتیک ها و 

ابزارهایی که استفاده می کنند بی فایده است.
به گفته کوپر، تا کنون نی��روی دریایی آمریکا از ۱00 
موشک استاندارد برای توقف راکت ها و پهپادها استفاده 
کرده اس��ت. از آنجایی که نمی توانند این موفقیت را به 
حوثی های پابرهنه نس��بت دهند، همه چیز را به ایران 
نس��بت می دهند. باز نام ایران بهانه ای است برای ادامه 

حضور آنها در منطقه. 
با این حال، هیچ کس انتظار نداشت که این مقاومت، 
نیروی دریایی آمریکا را در دریا با ساح های موقت مبهوت 
کن��د. CENTCOM ظاه��راً زیردریای��ی های بدون 
سرنشین حوثی ها را در نظر نگرفته است. میک مولوی، 
مقام سابق پنتاگون و سیا در بیانیه خود به نیویورک تایمز 
گفته اس��ت که: "تشخیص و انهدام وسایل نقلیه دریایی 
بدون سرنشین س��طحی و زیرآبی دشوارتر از پهپادها و 
موشک های ضد کشتی است. اگر همه این سیستم های 
تسلیحاتی علیه یک واحد استفاده شوند. آنها دفاع کشتی 

را نابود خواهند کرد."
رژیم های خود فروخته عربی که اجازه استفاده از مسیر 

ب��اب المندب را به قدرت های برتر جهانی داده اند، هیچ 
تصور نمی کردند که بعد از س��ال ها سرکوب ملت یمن 
و با آغاز جنگی که از سال ۲0۱5 رقم خورد، مردم یمن 
را با تمام گرس��نگی چنین سینه چاک ببیند. عربستان 
س��عودی سال ها است سرمایه هنگفتی در تقویت تفکر 
سلفی- سنی صرف می کند. حتی از خاورمیانه فراتر رفته 
و در آسیای میانه هم در قالب موسسات خیریه و یا بنگاه 
های تجاری به تبلیغ و جذب نیروهای افراطی می پردازد، 
اما اکنون خود در آشتی با ایران سعی در آرام کردن حوثی 
ها دارد تا بعد از سال ها نبرد بی فایده، به صلحی پایدار 
برسند. اما حوثی ها امروز فریادشان برای خودشان نیست؛ 
بلکه برای دفاع از مظلومان غزه است که حتی در منطقه 
رفح نزدیک مصر نیز آرامش ندارند. با اینکه مصر هشدار 

می دهد ولی کسی آن کشور را جدی نمی گیرد.
روابط عربس��تان و آمریکا به قدری پیچیده است و 
بن س��لمان تجدد خواه سعی دارد ضمن تلطیف افکار 
عموم��ی در داخل، چهره ای تاریخ��ی در خارج و در 
میان کش��ورهای مس��لمان ایجاد کند. در این شرایط 
حق از ناحق مش��خص نیست. حال آنکه یادمان نرفته 
در س��ال ۲00۲ شاهزاده بندر بن سلمان در تگزاش با 
جورج دبیلیو بوش، رئیس جمهور وقت آمریکا در رابطه 
با بمباران ایران مشورت می کرد. هنوز باز نباید غافل 
بود که در ادامه همین سیاس��ت ها، دولت عربس��تان 
س��عودی پیمانکار اصلی تأمین هژمونی ایالات متحده 
در منطقه اس��ت. به طوری ک��ه از دوره بار اوباما تا به 
ام��روز و به ویژه دوره دونالد ترامپ، چک های س��فید 
با رقم ها و صفرهای بی نهایت به آمریکا داده می شد 
تا تسلیحات لازم به عربس��تان انتقال یابد. در مجامع 
و در دیداره��ای وزی��ر خارجه کنونی ای��الات متحده 
با رهبران کش��ورهای همس��ایه ایران مطرح است که 
آمریکا ایران را س��ر مار می پندارد و برای از بین بردن 
آن تصمیم می گیرد و از همتایان خود در همسایگان 
ایران مش��ورت می طلبد، همه یا سکوت می کنند یا 
انتظار کشیدن را معقول می دانند و یا اینکه حق را به 

ایالات متحده می دهند. 
در چنین شرایطی آیا می شود انتظار داشت که نئوکان 
های آمریکایی با متحدان منطقه ای آرامش را به منطقه 
هدیه خواهند کرد. یقین بدانیم که بزرگ نمایی خطرات 
ایران هدفمند اس��ت. فشار و مداخله به ایران هدفمندانه 
تر! در داخل نیز متأس��فانه برخی از پایگاه های فکری و 
اجرایی چنان خود را در مسیر جریان آب کثیف قرار می 
دهند که ناخواسته دست به اقداماتی می زنند که نهایتاً 
و بعضا به محدودسازی برخس آزادی های جامعه منجر 
می شود. به جای اینکه حقایق و روش های پاتکی را در 
دیپلماسی به کار بگیرند، کارهای غیر عقایی انجام کی 
دهند که صدالبته باز دود این سیاس��ت ورزی به چشم 

ملت می رود.
خاصه آنکه، سیاست پیشگان ایران و به ویژه مسئولین 
و دیپلم��ات های وزارت خارجه باید بدانند که می دانند، 
مادامی که دیپلماس��ی و روش های پاتکی آن در اولویت 
نباشد ش��رایط از این که هست بهتر نخواهد بود.آمریکا 
برای تثبیت هژمونی خ��ود و متحدان آمریکا در منطقه 
برای بردن گوی س��بقت سیاس��ی، اقتص��ادی، تجاری، 
امنیتی با ایران به هیچ وجه حاضر به بی خطر جلوه دادن 
و یا تهدیدآمیز نبودن ایران نخواهند بود. زیرا نان شان در 

کوره گرم "ایران هراسی" پخته می شود. 

سلب آرامش منطقه در اثر جنگ بر سر کسب هژمونی

یادداشت

قدیر گلکاریان، مدرس روابط بین الملل 
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ی�ک عضو مجل�س خب�رگان رهبری گف�ت: با مش�اهده برخی 
صحنه ها و ش�نیدن برخی ش�عارها از اغتشاشات پاییز سال ۱۴۰۱، 
برای اولین بار طلب مرگ کردم چون حرفها و ش�عارها، راس نظام 

را هدف گرفت.
آیت الله محمود محمدی عراقی از یاران دیرین امام و رهبری و از مبارزین 
قبل از انقاب اس��ت که چندین بار توس��ط ساواک دستگیر و بیش از سه 
س��ال در زندان های رژیم پهلوی زندانی ش��د. وی پ��س از پیروزی انقاب 
اس��امی در جبهه های دفاع مقدس حضور فعال داش��ت و تاکنون در خط 
مقدمِ دفاع از ارزش��های انقاب و سیاس��تگذاری علمی و فرهنگی در نظام 

اسامی یار معتمد مقام معظم رهبری هستند.
وی در س��ال ۱۳۳۱ در ش��هر اراک متولد ش��د و به هم��راه خانواده به 
ش��هر کنگاور در استان کرمانشاه مهاجرت کرد و سکونت گزید. بهاءالدین 
محمدی عراقی، پدرش در نخس��تین سال های پیروزی انقاب اسامی به 

دست گروهک تروریستی منافین به شهادت رسید.
وی ش��اگرد و داماد آی��ت الله محمدتقی مصباح یزدی اس��ت و از ابتدای 
پیروزی انقاب به عضویت جامعه روحانیت مبارز تهران درآمد و از آن زمان 
تاکنون در مسوولیت های مختلفی چون عضویت مجلس خبرگان رهبری، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، شورای عالی انقاب فرهنگی، رییس دفتر 
مقام معظم رهبری در شهر قم، نمایندگی امام و رهبری در سپاه پاسداران 
انقاب اس��امی، رییس سازمان تبلیغات اس��امی کشور و رییس سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اس��امی حضور داش��ته است. آیت الله محمدی عراقی 
با حضور در ایس��نا و بازدید از بخش های مختل��ف خبری این خبرگزاری 

گفت وگوی مفصلی با مدیران و خبرنگاران این خبرگزاری داشت.
مشروح این گفت وگو را در ادامه بخوانید.

 وی با اشاره به وضعیت گذشته و حال رسانه های کشور، گفت: ایران در 
گذشته در بخش رسانه، عقب تر از دشمنان بود. این عقب افتادگی به حدی 
بود که مردم کشورمان مسائل داخلی شان را به روایت دشمنان و رسانه های 
معاند و بیگانه دنبال می کردند که خسارت بزرگی بود. به حمدالله از اواخر 
دهه ۱۳۷0 نسل جدید جوان و دانشجوی کشور با مدیریت جهاد دانشگاهی 

موجب تولد وارد عرصه رس��انه ای کشور ش��د و »ایسنا« اولین خبرگزاری 
غیردولتی و اولین مولود انقاب اس��امی شد و توانست عقب ماندگی ها در 
این عرصه را جبران کند و به دنبال ایس��نا، س��ایر خبرگزاری ها یکی یکی 

متولد شدند و ایران به روایت ایران را گسترش دادند.
این عضو پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری با اش��اره به ویژگی های 
ایس��نا، گفت: ایس��نا از چند جهت به نس��بت س��ایر خبرگزاری ها دارای 
مزیت اس��ت. »ایسنا« مدیریت نوین رس��انه های کشور را پایه گذاری کرد. 
این خبرگزاری محل رجوع جوانان و دانش��گاهیان و قش��ر نخبه کش��ور و 
بقیه اقشار جامعه است. بارزترین ویژگی ایسنا، تخصصی بودن و عمومیت 
داشتن است. در ش��رایطی که اکثریت خبرگزاری ها و رسانه های کشور یا 
دولتی اند یا متعلق به جریان های سیاس��ی هس��تند اما ایسنا نه عضو هیچ 
جریان سیاس��ی خاص و نه دولتی، نیس��ت. به نظر بنده وابستگی ایسنا به 
نهاد انقابی جهاد دانشگاهی وظیفه این خبرگزاری در انتشار اخبار خوب، 

مفید و امیدبخش را سنگین تر کرده است.
وی ادامه داد: امپراطوری رسانه ای غرب همواره فلسطینیان را تروریست 
و صهیونیس��ت ها را مظلوم نش��ان می دادند اما ای��ن معادله امروز به لطف 
وج��ود خبرگزاری های جوان ایرانی و عرب به هم خورده اس��ت به نحوی 

که همانطور که ش��اهد بود در قضیه تجاوز اس��راییل به غزه مردم اروپا بر 
علیه صهیونیس��ت ها و آمریکایی ها به خیابان ها آمدن��د و اعتراض کردند، 
رفتاری که در گذش��ته به این گستردگی وجود نداشت. نیروهای مقاومت 
در فلسطین و غزه و سایر کشورهای منطقه امروز عاوه بر مدیریت میدان 
جنگ در حوزه تبلیغات و رس��انه  نیز حضور فعال و موثری دارند. البته در 
کنار این مس��ئله، روحیه آدم کش��ی و خباثت اسراییلی ها در سرزمین های 
اشغالی و انعکاس رسانه ای آن تاثیر بسزایی در تهییج، تحریک و جریحه دار 

شدن احساسات جهان داشت.
هدف گ�ذاری رس�انه های انقلاب�ی داخل�ی نباید کف مش�ارکت 

کنندگان در انتخابات باشد
آیت الله محمدی عراقی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه با توجه در پیش 
بودن انتخابات اسفند ۱۴0۲ رس��انه های داخلی چه وظایفی دارند، گفت: 
وظیفه رسانه ها در اطاع رسانی و نقش آفرینی برای افزایش مشارکت مردم 
در انتخابات بس��یار سنگین و حساس اس��ت. در سفری که چند روز قبل 
به جنوب ش��هر تهران، شهر قدس و پرند داشتم متوجه شدم مردم مومنِ 
انقابی و طرفدار نظام با س��والات و ابهامات زیادی در شرایط فعلی کشور 
روبرو هس��تند. بنده در حد بضاعتم به سوالات طبقات اجتماعی مختلف در 
این مناطق پاس��خ دادم اما به نظرم اگر رسانه ها نقش بیشتری در این زمینه 
ایفا کنند، گمان می کنم اتفاق بهتری در زمینه رفع ابهامات بیفتد. برخی فکر 
می کنند. مردم در این مناطق معتقدند انتخابات، تشریفاتی است در حالی که 
رهبری فرمودند »مردم در انتخابات ش��رکت کنند. یک رای هم در انتخابات 
تاثیر دارد.« این عضو ش��ورای عالی انقاب فرهنگی خاطرنش��ان کرد: معاون 
سیاسی وزیر کشور در سیمای جمهوری اسامی تعداد واجدان شرایط شرکت 
در انتخابات اسفند را بیش از 6۱ میلیون نفر اعام کرد. رسانه های دنیا بافاصله 
تحلیل های شان در این زمینه را شروع کردند. به نظر هدف گذاری رسانه های 
انقابی داخلی نباید کف مش��ارکت کنندگان در انتخابات باش��د بلکه باید به 
نحوی اطاع رس��انی کنن��د که بیش از نیمی از واجدان ش��رایط در انتخابات 
مش��ارکت خواهند داشت در این صورت دشمنان بر تاثیرگذار بودن فشارها و 

تحریم های شان پافشاری خواهند کرد.

آیت الله محمود محمدی عراقی در گفت وگو با ایسنا
رسانه ها اهمیت انتخابات خبرگان را برای مردم نشان دهند

آی�ت الله رئیس�ی گف�ت: انتخاب�ات یک�ی از 
مهمتری�ن تجلیات اراده مردم و نیروی درونزای 

ملی است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی شامگاه شنبه ۵ اسفند 
در دیدار با جمعی از نخبگان و منتخبان اقشار مختلف 
مردم استان خراسان جنوبی اظهار کرد: انتخابات یکی 
از مهمترین تجلیات اراده مردم و نیروی درونزای ملی 
اس��ت. همانطور که تاریخ ش��کوهمند پشت سر ما را 
اراده های بزرگ مردان و زنان ما ساخته اند، فردای ما 

را هم، همان اراده ها خواهند ساخت.
آیت الله رئیسی با اشاره به انتخابات پیش رو گفت: 
حضور میلیونی مردم در انتخابات، پش��توانه کشور و 
نظام بوده و امنیت س��از، اقت��دار آفرین و پیش برنده 

کشور در عرصه های مختلف است.
نام��زد شش��مین دوره انتخابات مجل��س خبرگان 
رهبری ب��ا تقدیر از فع��الان اقتص��ادی وصنعتگران 
اس��تان اضافه کرد: در سطح کشور بیش از هفت هزار 
بن��گاه تولیدی از مجموعه کارخانجات تعطیل و نیمه 
تعطی��ل، به مدار تولید برگش��ته اند و این نویدبخش 

آینده ای روشن است.
وی ضمن اش��اره به بازدیدی که س��ال گذش��ته از 
پروژه آبرس��انی منطقه درح در شهرس��تان سربیشه 

داش��ته، گفت: آبرسانی در این منطقه با سرعت پیش 
میرود و تاکنون نیز در سطح کشور تنش آبی سه هزار 

و شش��صد روستا از 10 هزار روس��تای هدف گذاری 
شده رفع شده است.

آی��ت الله رییس��ی بیان اینکه عق��ب ماندگی هایی 
از ده��ه قبل داریم که باید جبران ش��ود، اظهار کرد: 
خراسان جنوبی استانی دانشگاهی بوده و کادرسازی 
در اس��تان خیلی با اهمیت است و معتقدم این امکان 
وج��ود دارد که نیرویهای متدین، کارآمد و اثرگزار در 
این استان تربیت ش��وند و در سطح کشور رشد پیدا 
کنند. وی با اش��اره به اینکه ع��زت ما در گرو اجرایی 
س��ازی بیانی��ه گام دوم انقلاب اس��ت، عن��وان کرد: 
گفتمان��ی را که امام و رهبری بنیان نهاده اند و امروز 
نهادینه شده، باید به آن عمل کنیم و هنر دولتمردان 
به معنی عام باید این باشد که گفتمان امامین انقلاب 

را اجرایی کنند.
وی در بخش دیگری از س��خنان خود، با اش��اره به 
فضلیت شب نیمه ش��عبان عنوان کرد: امشب بعد از 
لیالی قدر، ش��ب بسیار با فضلیتی است چرا که نزول 
ب��رکات الهی در این ش��ب هم تقدیر می ش��ود و در 
روایات بر ش��ب زنده داری، اس��تغفار، دعا و مناجات 

تاکید شده است.

انتخابات، یکی از مهمترین تجلی های اراده مردم و نیروی درونزای ملی است
آیت الله رئیسی: 

  وکالت اول
روز ۷ اسفند سرآغاز مهمی در تقویم جامعه حقوقی 
ایران اس��ت که به نام روز وکیل مزین گش��ته که در 
واقع ۷1 سال قبل لایحه استقلال کانون وکلا در 2۳ 
ماده توسط محمد مصدق نخست وزیر وقت تنظیم و 

به محاکم قضایی ابلاغ و تصویب شده است.
در رابطه با لزوم اس��تقلال وکی��ل در مقام دفاع از 
شهروند و کانون وکلا، دلایل متعددی مطرح می شود؛ 
اکثریت فعالان حوزه حقوقی،اهمیت استقلال وکیل 
را در ای��ن می  دانند که وکیل به عنوان مدافع حقوق 
افراد باید آزاد باش��د و بدون هیچگونه پاسخگویی به 
حاکمیت و دیگ��ر نهادهای حاکمیتی وظیفه خود را 
انج��ام دهد و ع��ده ای نیز میزان اس��تقلال وکیل از 
حاکمی��ت و نهادهای حاکمیتی هر کش��ور را معیار 

پیشرفت و توسعه آن کشور می  دانند.
قضیه اس��تقلال کان��ون وکلا در س��الهای اخیر به 
چالش بزرگی برای جامعه وکلا تبدیل ش��ده اس��ت 
چرا که جامعه وکلا برخ��ی از مفاد آیین نامه اجرایی 
لایحه اس��تقلال کانون وکلا را که توسط دادگستری 
به تصویب رس��یده اس��ت در تضاد با اس��تقلال این 
نه��اد مهم می  داند و معتقد اس��ت که این آیین  نامه 
استقلال کانون وکلا را مخدوش می  سازد و در نتیجه 
باع��ث می  ش��ود که وکیل نتواند آن ط��ور که باید و 

شاید به دفاع از حقوق شهروندان بپردازد.
ب��ه گواه��ی تاری��خ معاصر ای��ران، م��ردم منطقه 
آذربایجان در تش��کیل نهادها و س��ازمانهای مدنی و 
اجتماعی احتمالاً به علت موقعیت سیاسی، اجتماعی 
و جغرافیای��ی و نتیجت��اً تعامل فرهنگ��ی و تمدنی با 
اروپا گام های نخس��تین را نس��بت به سایر استانهای 
ایران برداش��ته اس��ت اما در تش��کیل کانون وکلای 
دادگس��تری، آذربایجان بعد از استان تهران در مقام 
دوم ق��رار گرفته و ای��ن البته بی  ارتباط با اس��تقرار 
وزارت دادگس��تری و س��ایر وزارتخانه ها در تهران و 
دارا ب��ودن حد نصاب قانونی از نظر تعداد اعضاء برای 
تأسیس کانون وکلا، بعنوان اصلی  ترین عامل قانونی 

برای تشکیل کانون وکلا نبوده است.
در  مراس��م بزرگداش��ت روز وکی��ل مدافع س��ال 
1۴02 نیز با رویکرد پاسداری از استقلال نهاد وکالت 
و ض��رورت دفاع از حقوق ملت در تبریز برگزار ش��د 
ش��رکت کنندگان بر اس��تقلال کان��ون  های وکلای 
دادگس��تری، حاکمیت قانون و رعایت حقوق عمومی 

تاکید کردند.
  وکالت دوم

چندی پیش و با اس��تمرار بخ��ش اقلیت مجلس، 
طرحی تصویب ش��د که در واقع، اس��تقلال محدود 
کان��ون وکلای دادگس��تری و موجودی��ت این نهاد 
قدیمی را نش��انه رفت؛ بر اس��اس این مصوبه خارق 
العاده و بدون تفکرات کارشناسی، کانون های وکلای 
دادگس��تری در زیر مجموعه وزارت افتصاد و دارایی 
ق��رار می گیرند و از صدور تا ابط��ال پروانه  وکالت از 

طریق درگاه های ملی وزارت اقتصاد انجام می شود.
مخالفان این مصوبه که نشانه  هایی از آن در برنامه 
هفتم توس��عه هم دیده  می ش��ود می گویند گرفتن 
اس��تقلال وکلا و وابس��تگی آنان به یک نهاد دولتی، 
تضیی��ع حق مردم اس��ت و از س��وی دیگ��ر تبعیت 

کانون ه��ای وکلا از وزرات اقتصاد، نقض تفکیک قوا 
و در تضاد سیاس��ت های کلی نظ��ام در امور قضایی 

است.
یک س��ری مصوباتی در طول عمر مجلس یازدهم 
علی��ه کانون های وکلا کلید خورده اس��ت که صدای 

روس��ای کانون های دادگستری را درآورده است و از 
قرار معلوم، جریانی بودند که پروانه وکالت نداش��تند 
و پش��ت آزمون وکالت کانون ق��رار گرفته بودند، این 
جریان به راحتی وارد دانشگاه شدند، مدرک گرفتند 
و اکن��ون هم ادعا دارند که ما هم می  خواهیم وکیل 

ش��ویم ولی چون کیفی��ت آزمون کانون در س��طح 
کیفیت آزمون های دانش��گاهی نیس��ت، پش��ت سد 

آزمون می  مانند.
رئیس کانون وکلای دادگس��تری آذربایجان شرقی 
در نشس��ت خبری خود با اصحاب رس��انه با اش��اره 
ب��ه اینک��ه ۵0 نفر از اس��اتید دانش��گاهی، ۴0 عضو 
مجتمع های قضایی و ۴0 نفر دادیار با این تشکیلات 
هم��کاری دارند گفت: حدود دو ه��زار و ۹00 وکیل 
پایه یک دادگس��تری در عضویت این کانون استانی 
قرار دارند و از قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و 
کار گلایه داریم زیرا وکلا را هم ردیف با سایر صنوف 
از جمله کفاش��ان و غیره قرار داده اس��ت که تعجب 

جامعه وکلا را برانگیخته است.
"حس��ن فرهودی نیا" اف��زود: در حالی که تصویب 
اینگون��ه مقررات در خانه مل��ت به تضعیف و تخریب 
وکلای دادگس��تری منجر شده و به صورت مستقیم 
حق و حقوق مردم نیز زیر س��وال خواهد رفت زیرا با 
وکلایی که چندان هم در کار خود حرفه ای نباش��ند 

نمی توان به احقاق حقوق شهروندان اقدام نمود.
وی اضاف��ه ک��رد: پ��س از قان��ون تس��هیل صدور 
مجوزه��ای کس��ب و کار که البته با م��اده ۳۵ قانون 

اساس��ی هم منافات دارد تحمیل ۶۴۸ نفر از وکلای 
جدی��د آن هم ب��دون مبنای علمی و حرف��ه ای و با 
پذیرش آس��ان به بدنه کانون که ب��ا تعداد تربیت ۶ 
س��اله این مجموعه برابری می کند معلوم نیست چرا 
برخ��ی از نمایندگان مجلس همواره با فعالیت کانون 
وکلای دادگستری به صورت مستقل مشکل داشته و 
دائم در پی تضعیف استقلال این نهاد مدنی از طریق 

تصویب قوانین بدون کارشناسانه اقدام می کنند.
  وکالت آخر

وکلای دادگس��تری در همه ج��ای جهان از چنان 
ش��ان و جایگاهی برخوردارند که مردم به آنها اعتماد 
می  کنند اما در کش��ور م��ا جریان های خارج از نهاد 
وکال��ت همواره با طمع ورزی و قدرت طلبی س��عی 
م��ی  کنند ب��ه اعتبار وکلا در س��طح اف��کار عمومی 
جامعه خدش��ه وارد نماین��د و ارگان هایی هم وجود 
دارند ک��ه می خواهند به نوعی نه��اد وکالت را تحت 
نظر خود قرار دهند تا این نهاد هم مثل س��ایر نهادها 

از استقلال عمل آزادانه برخوردار نباشد.
کانون های وکلای دادگستری  به مثابه گنجینه های 
ذخائر علمی و قضایی کش��ور با داشتن پتانسیل های 
بسیار کارآمد و قوی که هر کدام عمری زمام علمی و 
دانش��گاهی و قضایی کشور را بر عهده داشتند لیاقت 
و اس��تحقاق مستقل ماندن را بیش از هر زمان دیگر 
دارن��د، برای همین منظور باید به جای س��تیز کینه 
توزان��ه و لجاجت محورانه با ای��ن نهاد مدنی و بجای 
تخری��ب چهره وکیل از محل بودجه دولت و مالیاتی 
ک��ه خود همی��ن صنف یکی از تامی��ن کنندگان آن 
اس��ت در صدا و سیما این بار از در مهربانی و مودت 

وارد شد.
همه این موارد نهایتاً کار را به یک سیاس��ت خاص 
و هدفمند در رسانه ملی رسانده که بی محابا به وکلا 
هجمه وارد کرده و در برخی از سریال های تلویزیونی 
جلوه  ای بس��یار معیوب و نامناس��ب از حرفه وکالت 
ارائه می ش��ود که گو اینکه نهاد وکالت نیاز به اصلاح 

دارد و به فکر جیب خود است!
از س��ال 1۳۷۶ به ش��یوه مرس��وم عمل می ش��د 
و مش��کلی هم وجود نداش��ت، اما مش��کل از جایی 
ش��روع ش��د که به دلیل درآمدزا بودن رشته حقوق، 
توس��عه کمّی زیادی بدون توجه به معیارهای کیفی 
در دانش��گاه ها در ارائه این رش��ته انجام شد. جریان 
فارغ التحصیلان بیکار حقوق که طی سالهای اخیر در 
اثر این توسعه ناموزون به وجود آمد، عده ای را به این 
نتیجه رس��اند که با ع��دول از معیارهای کیفی احراز 

حرفه وکالت، روند صدور پروانه را تسهیل کنند.
این در حالی اس��ت که اتفاقاً در این س��ال ها وقتی 
کیفیت آموزش��ی دانشگاه ها بسیار پایین آمد،  آزمون 
وکال��ت به نوعی این ضعف را جبران می کرد تا مردم 
با مس��ئله وکیل بی  س��واد درگیر نشوند تا مشکلات 
عدی��ده ش��هروندان وارد ی��ک مس��یر فرسایش��ی و 

غیررضایتمند نشود.

استقلال وکیل
حق مردم است

چالش های کانون وکلای دادگستری کشور به بهانه 
روز وکیل از نگاه "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

وجود نهادهای مدنی مس�تقل همواره راهی برای برقراری دموکراس�ی در کش�ورها بوده و در 
ایران نیز، کانون وکلای دادگستری به عنوان یکی از نهادهای مستقل همواره به دفاع از حقوق 
ش�هروندان پرداخته اس�ت. به گفته کارشناسان اما، آنچه که لزوم اس�تقلال این نهاد مدنی را 
دوچندان می کند تبعات نامطلوب برخی از مصوبات مجلس اس�ت؛ قانونی موس�وم به تسهیل 
صدور مجوز های کس�ب و کار که پیامد های زیان باری داش�ته و جایگاه وکالت هم سنگ سایر 
مشاغل و صنوف تنزل داده شده است که گویا قانون گذاران وزانت ستانی و تخویف این حرفه 
را مدنظر داش�ته و دارند اما غافل از اینکه مردم با درک ش�هودی به خوبی می دانند که وکالت 
همانند قضاوت در کنار هم و به دنبال یکدیگر هس�تند و هیچ ش�باهتی با مشاغل کسب و کار 

ندارند. در حقیقت، کانون وکلای دادگس�تری قدیمی  ترین سازمان مردم نهاد کشورمان است 
که به موجب لایحه قانونی استقلال کانون وکلای دادگستری در سال ۱۳۳۱ به عنوان نهادی با 
شخصیت حقوقی و مستقل وجود آمده و هرچند پیش از آن هم از سال ۱۲۹۷ با عنوان هیئت 
وکلای عدلیه موجودیت داش�ته اس�ت اما، کانون وکلای دادگستری ایران در سال ۱۳۲۹ نیز به 
عضویت کانون وکلای بین المللی موسوم به IBA درآمده و روز ۷ اسفند هر سال یادآور تلاش و 
رشادت های وکلایی است که برای دفاع از حق و حقوق شهروندان از پای ننشسته اند که همانا 
تحقق این اصل مهم از راه استقلال کانون های وکلای دادگستری می گذرد اما اینکه  مجلس از 

اهمیت این نهاد مدنی اطلاع ندارد جای بسیار تعجب دارد...

حسن فرهودی نیا 
می گوید معلوم 

نیست چرا برخی از 
نمایندگان مجلس 
همواره با فعالیت 

کانون وکلای 
دادگستری به صورت 
مستقل مشکل داشته 
و در پی تضعیف آن 

هستند

در جلسه ستاد اقتصادی
گزارش تداوم رش��د اقتصادی و روند 

کاهشی نرخ تورم بررسی شد
جلس��ه س��تاد اقتصادی دولت بعد از 
ظهر روز شنبه با حضور رئیس جمهور و 

مقامات اقتصادی دولت تشکیل شد.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، در این جلس��ه 
گزارش تورم بهمن ماه مرکز آمار ایران 

مورد بررسی قرار گرفت.
براساس این گزارش، تورم ماهانه در بهمن ماه سالجاری به ۱.۴ درصد رسید که نسبت 
به تورم ماهانه دی ماه کاهش ملموسی را نشان می دهد. همچنین تورم نقطه به نقطه در 
بهمن ماه سالجاری به ۳5.8 درصد رسید که نسبت به اسفند ماه سال گذشته بیش از ۱8 

واحد درصد کاهش را نشان می دهد.
در این جلسه گزارش مرکز آمار ایران در مورد رشد اقتصادی در پاییز سالجاری نیز مورد 
بحث قرار گرفت. گزارش مذکور نشان می دهد روند مثبت رشد اقتصادی در سالجاری در 
پاییز ادامه یافته و نرخ رش��د اقتصادی در 9 ماه ابتدایی س��ال جاری به 6.۷ درصد رسیده 
اس��ت. بخش استخراج نفت و گاز طبیعی و گروه خدمات بیشترین تاثیر را در تحقق رشد 

اقتصادی مذکور داشته اند.
همچنین در این نشس��ت وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گزارش��ی از استقبال مردم از 

طرح فجرانه کالابرگ الکترونیک در استان های مختلف ارائه کرد.
رئیس جمهور ضمن ابراز خرسندی از تداوم رشد اقتصادی مثبت در فصل پاییز، نسبت 
به برنامه ریزی برای اس��تمرار روند کاهشی نرخ تورم در ماه های اخیر و حمایت از معیشت 

اقشار مختلف مردم در ماه های آتی تاکید کرد.

3 هدف مهم دشمنان در جنگ تحمیلی علیه ایران 
از نگاه آیت الله آل هاشم

نماینده ولی فقی�ه در آذربایجان 
شرقی گفت: مجلس خبرگان جلسه 
اضطراری تشکیل دادند و در کمتر 
از ۲۴ س�اعت مقام معظم رهبری را 
به عنوان رهبر نظام اس�لامی ایران 

تعیین کردند.
به گ��زارش خبرگ��زاری خبرآناین، 
آی��ت الله س��ید محمدعلی آل  هاش��م، 
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی، 
با اش��اره به اینکه مهمترین وظیفه مجلس خبرگان »تعیین رهبری« اس��ت، گفت: بعد از 
رحلت امام مجلس خبرگان جلس��ه اضطراری تشکیل دادند و در کمتر از ۲۴ ساعت مقام 
معظم رهبری را به عنوان رهبر نظام اس��امی ایران تعیین کردند. ما امروز ش��اهد هستیم 
که ۳5 سال از رحلت حضرت امام می گذرد اما همان راه، مسیر، گفتمان، صابت و اقتدار 

امام توسط مقام معظم رهبری ادامه پیدا کرده است.
آل  هاشم در گفتگو با جماران، یادآور شد: دشمنان ۳۱ شهریور ماه سال 59 جنگی راه 
انداختند و صدام تنها نبود. ش��وروی آن زمان از نظر تجهیزات زرهی صدام را پش��تیبانی 
می کرد، آلمانی ها از نظر تجهیزات ش��یمیایی صدام را یاری می کردند، فرانس��وی ها از نظر 
هواپیماهای پیشرفته شکاری در اختیار صدام بودند، آمریکایی ها از نظر اطاعاتی در اختیار 

صدام بودند و اعراب منطقه با پول هایشان به صدام کمک می کردند.
وی افزود: این جنگ هش��ت س��ال طول کشید و در اواخر جنگ، هنوز امام زنده بود که 
دشمنان گفتند این نظام را از طریق نظامی هم نمی شود از بین برد. البته آنها از آغاز جنگ 
س��ه هدف مهم داشتند؛ یک براندازی نظام، دو تجزیه کش��ور و مخصوصا استان حساس 
خوزستان و سه تسلط بر نفت منطقه بود. تا اینکه به این نتیجه رسیدند که این انقاب از 
بین رفتنی نیست؛ مگر با ارتحال امام. یعنی برداشت آنها این بود که اگر امام از دنیا برود، 
این انقاب هم از بین خواهد رفت. آیت الله آل  هاشم با بیان اینکه اهمیت مجلس خبرگان 
اینجا معلوم می ش��ود، گفت: مجلس خبرگان جلسه اضطراری تشکیل دادند و در کمتر از 
۲۴ ساعت مقام معظم رهبری را به عنوان رهبر نظام اسامی ایران تعیین کردند. ما امروز 
ش��اهد هستیم که ۳5 س��ال از رحلت حضرت امام می گذرد اما همان راه، مسیر، گفتمان، 

صابت و اقتدار امام توسط مقام معظم رهبری ادامه پیدا کرده است. 

خبر
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اقتصادی

عصرآزادی/ س�رویس اقتصادی: نشس�ت بررس�ی مشکلات و 
مسائل فعالان اقتصادی آذربایجان شرقی با حضور جمعی از هیئت 
نماین�دگان اتاق تبریز، مدیرکل امور و معاونان مالیاتی اس�تان و 
جمع�ی از فعالان اقتصادی آذربایجان ش�رقی در ات�اق بازرگانی 

تبریز برگزار شد.
شرکت  های زیرزمینی غیرشفاف هیچ دغدغه ای ندارند

دبی��ر اتاق بازرگانی تبریز با تش��ریح مش��کات فع��الان اقتصادی در 
حوزه های مختلف گفت: عمده چالش های این قش��ر در رابطه با مس��ائل 
گمرک��ی، مالیاتی، تامین اجتماعی و به  خصوص بانکی اس��ت، به  همین 
منظ��ور ات��اق تبریز در نظر دارد با برگزاری نشس��ت های مش��ترک بین 
مس��ئولان دولتی و بخش خصوصی، دغدغه  های موجود را در راس��تای 
بهبود شرایط طرح کند. "جعفر محرم پور" با بیان اینکه در اقتصاد ایران، 
تورم توأم با تولید اس��ت افزود: دولت در عمل از تورم موجود نیز مالیات 
اخذ می  کند و همین امر بیش��ترین نارضایت��ی را برای بخش خصوصی 
شفاف ایجاد کرده است، در حالی که شرکت  های زیرزمینی که غیرشفاف 

هم هستند هیچ دغدغه ای در این زمینه ندارند.
وی با تاکید بر اینکه س��ازمان امور مالیاتی و فعالان اقتصادی همه در 
یک کش��تی قرار دارند اضافه کرد: زمانی که این کِشتی سوراخ شود همه 
ما غرق خواهیم ش��د و اگر بخش خصوصی دچار مش��کل شود، سازمان 
امور مالیاتی و حتی کل کشور نیز تحت تاثیر قرار می گیرد بنابراین نباید 

بخش خصوصی و دولتی را دو مجموعه جدا از هم تصور کرد.
حمایت از واحدهای تولیدی فعلًا لسِانی است

رئیس کمیس��یون بان��ک، مالیات و تامین اجتماع��ی اتاق تبریز ضمن 
تاکید بر اینکه باید تمام نهادها و ارگان ها برای حل مش��کات واحدهای 

صنعتی اهتمام ورزند گفت: اقتصاد و صنعت کشور دچار مشکات اساسی 
اس��ت و هر روزه ش��اهد تعطیلی واحدهای صنعتی یکی پس از دیگری 
هس��تیم که متاسفانه روز به روز هم ش��رایط بدتر می  شود و حمایت از 

واحدهای تولیدی نه در عمل بلکه فقط در زبان است.
"مهدی امینی" افزود: علیرغم این ش��رایط دش��وار و قوانین موجود که 
بخش خصوصی به آن معترض اس��ت مُدام بخش��نامه  های جدید و خلق  
الساعه از سوی دولت صادر می شود و همین امر مشکات حوزه تولید را 
دوچندان کرده اس��ت. وی خواس��تار اختصاص مکان مناسب  تری برای 
استقرار نماینده اتاق تبریز در هیئت های حل اختاف مالیاتی شد و اضافا 
کرد: فعالان اقتصادی، سربازان اقتصادی کشور هستند و اگر این قشر به  
دلیل قوانین س��ختگیرانه و ش��رایط موجود، نتوانند به حیات خود ادامه 
دهند س��ازمان امور مالیاتی و س��ایر بخش ها نیز به  دنبال آن با مش��کل 

مواجه خواهند شد.
 فرآیند عودت ارزش افزوده در استان فرسایشی است

رئیس کمیسیون کارآفرینی، اقتصاد دانش  بنیان و بهبود فضای کسب 
و کار اتاق تبریز با اش��اره به ورود مفهوم اقتصاد مقاومتی طی چند سال 
اخیر به کش��ور گفت: اقتصاد مقاومتی یک مفهوم رایج در جهان است و 
در کشورهای فاقد ش��رایط عادی اجرایی می شود اما اجرای آن در ایران 

درست و اصولی صورت نگرفته و دچار نقُصان است.
"نوید امجد" س��وق  یافتن درآمدهای دولت به س��مت مالیات را اتفاقی 
مبارک و در عین حال نامبارک دانس��ت و افزود: کاهش وابستگی دولت 
به درآمدهای نفتی نکته مثبت به  ش��مار می  رود، با این حال اگر مالیات  
ستانی به شیوه ناصحیح انجام شود، بخش خصوصی و اقتصاد کل کشور، 

چندین سال بعد، چنان دچار بحران می شود که قابل جبران نیست.
وی با اشاره به بند های ۴۷ و ۴8 برنامه هفتم توسعه در رابطه با منابع 
جدید درآمدی دولت اضافه کرد: تعیین مصادیق، محل و نحوه اجرای این 
بندها با ابهامات زیادی مواجه اس��ت و احتمال بروز مش��کل چه در زمان 

تفسیر و چه در زمان اجرای این بندها وجود دارد.
امجد تاکید کرد: حرکت به سمت بهبود فضای کسب و کار در استان، 
نیازمند افزایش میزان صادرات است اما با توجه به شرایط فعلی کشور و 

قوانین سختگیرانه، نمی  توان به  راحتی در مسیر توسعه گام برداشت.
وی، بح��ث عودت ارزش افزوده را یکی از دغدغه های اساس��ی فعالان 
اقتصادی در حوزه مالیات عنوان کرد و یادآور شد: مسئولان استانی باید 
برای توسعه صادرات استان و افزایش قدرت رقابت صادرکنندگان استانی 
با س��ایر اس��تان ها باید س��عی در کوتاه کردن فرآیند و بازه زمانی عودت 

ارزش افزوده باشند.

آنچه در نشست بررسی مشکلات مالیاتی واحدهای تولیدی آذربایجان شرقی گذشت؛
حمایت های لسِانی از سربازان اقتصادی؛ کارساز نیست

دبیر اتاق بازرگانی تبریز: شرکت  های زیرزمینی غیرشفاف هیچ دغدغه ای در زمینه مالیات ستانی ندارند

با هدف بازطراحی برنامه راهبری بانک صنعت و معدن؛

همایش بررسی موضوعات استراتژیک برنامه راهبردی 
پنجم این بانک برگزار شد

عصرآزادی/ س�رویس بان�ک و بیمه: 
ب�ا ه�دف بازطراح�ی برنام�ه راهبری 
بانک صنعت و معدن، همایش بررس�ی 
موضوعات استراتژیک برنامه راهبردی 
پنج�م این بان�ک با حض�ور دکتر علی 
حس�ین  مدیرعام�ل،  خورس�ندیان 
عسکری، بیژن اس�دی و امیرهوشنگ 
عصارزاده اعضای هیأت مدیره، اعضای 

هیأت عامل و جمعی از مدیران این بانک برگزار شد.
عصرآزادی – محمد نیاورانی، این نشست به منظور همفکری در خصوص استراتژیهای برنامه 
راهبردی پنجم بانک برگزار و مواردی همچون توان تس��هیات دهی و مدیریت مطالبات ارزی، 
تحقق عملیاتی تحول دیجیتال، تامین و تجهیز منابع پایدار )غیر دولتی و ارزان قیمت(، بهبود 
و تقویت سرمایه س��ازمانی و انسانی، توسعه بانکداری سرمایه گذاری، جایگاه یابی مجدد بانک 
در نظام اقتصادی کش��ور )فرصت ایجاد بانک توس��عه جمهوری اسامی و تصمیم استراتژیست 
یا عملیاتی بودن(، توس��عه بانکداری شرکتی، تعیین مش��تریان هدف و سبد خدمات برای این 
مش��تریان هدف، تعیین صنایع و یا مناطق هدف س��رمایه گذاری و تصمیم گیری در خصوص 
ایجاد نئوبانک شرکتی یا خرد مبتنی بر بانکداری باز، تعیین فین تک ها و بیگ تک ها و حوزه 
ه��ای عمل آن��ان و چگونگی تمرکز بر زنجیره های خلق ارزش م��ورد بحث و همفکری تمامی 
حاضران قرار گرفت. گفتنی اس��ت، موارد مطرح ش��ده در این نشست که به عنوان استراتژیهای 
پیشنهادی مورد تشریح و ارزیابی قرار گرفت، بر اساس مطالعات علمی و تحلیل نتایج حاصل از 
نظرس��نجی از تمامی مدیران ستادی و استانی این بانک و بر پایه مدل های استاندارد پیشنهاد 
شده و مقرر گردید در نشست های آتی و پس از اتفاق آراء و هم اندیشی با تمامی مدیران ارشد 
بانک در مورد اولویت بندی آنها، این اس��تراتژیها به عنوان نقش��ه راه تعیین کننده خط مش��ی 
تمامی سیاس��ت ها، اهداف و برنامه ریزیهای آتی مورد بهره برداری تمامی ارکان و بخش های 

این بانک قرار گیرد.

عص�رآزادی  / س�رویس اقتصادی:  ش�رکت معدن�ی و صنعتی 
گهرزمین با اولین حضور خود در جایزه ملی تعالی سازمانی موفق 

به دریافت تقدیرنامه سه ستاره تعالی سازمانی شد. 
ارزیابی تعالی س��ازمانی در ش��رکت گهرزمی��ن از تاریخ 2۴ لغایت 2۶ 
بهمن ماه 1۴02 برگزار شد و ارزیابان خبره سازمانی دقیق ترین ارزیابی 
از فعالیت ها و اقدامات این شرکت را به عمل آوردند. در نهایت گهرزمین 
که برای اولین بار در این فرآیند شرکت کرده بود، از این ارزیابی دست پر 
بیرون آمد. در همین راس��تا، بیست و یکمین همایش تعالی سازمانی که 
صبح امروز و با حضور مدیران سازمان های سرآمد ایرانی و مدیر سیستم 
ها روش��های گهرزمین در مرکز همایش های س��ازمان مدیریت صنعتی 
برگزار شد؛ شرکت معدنی و صنعتی گهرزمین موفق به دریافت تقدیرنامه 

سه ستاره تعالی سازمانی شد.
 )EFQM( شایان ذکر است؛ جایزه ملی تعالی سازمانی مبتنی بر مدل
و انجام ارزیابی از رویکردها و نتایج شرکت ها می باشد. درواقع این جایزه 
از س��ال 1۳۸2 و با نام اولیه جایزه ملی بهره وری و تعالی سازماني براي 

س��ازمانهاي تولی��دي و صنعتي کار خود را آغاز نمود و در س��الهاي بعد 
مورد استقبال سایر بخشهاي اقتصادي اعم از خدمات، آموزش، سلامت و 
بخش عمومي قرار گرفت که هم اکنون با نام جایزه ملی تعالی س��ازمانی 

از اعتبار بالایی نزد بنگاه های اقتصادی و س��ازمان های عمومی کش��ور 
برخوردار است.

این جایزه ضمن تشویق سازمانهای مختلف نسبت به حرکت در مسیر 
تعالی، با بررسی و ارزیابی سازمانهای متقاضی و سازمانهای سرآمد و کوشا 
در مسیر تعالی را، شناسایی کرده و با معرفی آنها به جامعه نقش پررنگی 
در ایج��اد رویکرد مثبت جامعه نس��بت به این س��ازمانها ایفا می نماید 
و بدین ترتیب هر س��ازمان متعالی علاوه بر اس��تفاده از مزایای افزایش 
بهره وری و نظم در فعالیتهای خود که ناش��ی از بکارگیری الگوی تعالی 

سازمانی است، سریعتر و بهتر به اهداف اقتصادی خود دست می یابد.
همچنین گفتنی اس��ت در این دوره 1۹ ش��رکت در س��طح تندیس،۴0 
ش��رکت در سطح تقدیر نامه برای تعالی، 1۵ شرکت در سطح گواهی تعهد 
به تعالی ثبت نام کرده اند. شرکت معدنی و صنعتی گهرزمین این دستاورد 
بزرگ را حاصل تلاش و زحمات همه پرسنل و دقت و پشتکار تیم  های تعالی 
می داند و امید است با برنامه ریزی های صورت گرفته، در ارزیابی های آتی 

تعالی جوایز و تندیس های سطوح بالاتر کشوری را اخذ نماید.

موفقیت در اخذ تقدیرنامه سه ستاره تعالی سازمانی
در اولین حضور گهرزمین در جایزه ملی تعالی سازمانی صورت گرفت؛

دکتر حبیبه عباسی استاد عمران دانشگاه تبریز:

در مجلس شورای اسلامی برای عمران و آبادانی 
تبریز ،اسکو و آذر شهر تلاش خواهم کرد

دکتر حبیبه عباس��ی عضو هیئت علمی رش��ته عمران دانشگاه تبریز گفت :شفافیت اصل 
بسیار مهمی در برنامه ریزی وتصمیم گیری در کشورهای پیشرفته بوده و در صورت راهیابی 
ب��ه مجلس این اصل را دنبال خواهد کرد. وی که با نامزدی برای انتخابات دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اسامی از حوزه انتخابیه تبریز ،اسکو و آذرشهر به رقابت های انتخاباتی آمده 
است گفت :حضور نماینده ای از تبریز در کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی می تواند 
به اخذ بیشتر اعتبارات ملی و شتاب دادن به طرح های نیمه تمام عمرانی استان آذربایجان 
شرقی کمک شایانی نماید. دکتر حبیبه عباسی استاد رشته عمران دانشگاه تبریز افزود: هم 
اکن��ون پروژه های عمرانی زیادی به صورت نیمه تمام در آذربایجان ش��رقی وجود دارد که 
بدلی��ل نبود اعتبار دولتی به حال خود رها ش��ده و من امیدارم به عنوان فردی متخصص و 
درس خوانده ی رش��ته ی عمران بخش��ی از مشکات نیمه تمام عمرانی استان را در صورت 
پیروزی در انتخابات دنبال نمایم و بهترین کمیسیون برای فعالیت های من کمیسیون عمران 
مجلس ش��ورای اسامی است. دکتر حبیبه عباسی که فوق لیسانس رشته عمران خود را از 
دانشگاه معتبر علم صنعت ایران و مقطع دکتری از دانشگاه تبریز اخذ نموده است به خبرنگار 
ما افزود: یکی از فاکتور های توس��عه یافتگی گسترش زیر ساخت های مواصاتی به صورت 
ریلی ، زمینی و هوایی بوده و تبریز و آذربایجان برای رشد و تعالی در این زمینه ها نیازمند 
س��رمایه گذاری ملی اس��ت . و عاوه بر آن باید زمینه های جلب مشارکت بخش خصوصی 
در س��رمایه گذاری طرح های مواصاتی نیز مد نظر قرار گیرد و تش��ویق گردد. خانم دکتر 
حبیبه عباسی استاد دانشگاه تبریز تصریح کرد: در زیر ساخت های ریلی باید به اتصال خط 
اهن تبریز جلفا به کش��ور های قفقاز و همچنین از طریق ترکیه به فکر اتصال خطوط ریلی 
ایران به اروپا باش��یم و همه ی اینها به زمینه ها و س��رمایه گذاری های فنی و اعتباری ملی 
نیازمند اس��ت و در بودجه نویسی ملی باید اعتبارات لازم تخصیص یابد. وی ابراز امیدواری 
کرد در صورت پیروزی در انتخابات دوازدهمین دوره ی مجلس شورای اسامی از حوزه ی 
انتخابیه ی تبریز ، اس��کو و آذرش��هر برای عمران و آبادانی استان بزرگ آذربایجان شرقی و 
مرکز آن ش��هر تبریز تمام تاش خود را به کار خواهد گرفت و همیشه برای تحقق کارهای 

بزرگ عمرانی در دیار خود همیت خواهد کرد .

■محمد فرج پور باسمنجی
■عضو حانه توسعه آذربایجان 

پروفسور محمد عبدالسام  فیزیکدان  مسلمان  پاکستانی  
برن��ده  جایزه  نوبل  فیزیک  س��ال ۱9۷9م چ��ه زیبا گفت: 
رصدخانه  مراغه  با ۲0 منجم  از سراس��ر دنیای  اسام  تحت  
سرپرستی  دانشمند بزرگ  خواجه نصیرالدین  طوسی  ساخته 
شده و احتمالا نخس��تین  رصدخانه  جهان  به معنی  واقعی  
کلمه  بوده  اس��ت   و نیز درجایی به اقتباس سازندگان سایر 
رصد خانه از رصد  خانه مراغه اش��اره می کند و می گوید: 
رصدخان��ه  در عثمانی، چین  و حتی  رصدخانه های  هند در 
قرن  دوازدهم  نیز همه  از جلوه های  رصدخانه  مراغه  اس��ت . 
مراغه در دامنه های سهند وزنه بزرگی در تاریخ علم ، ادب، 
فرهنگ ، هنر و ش��کوفایی اقتصاد ایران و آذربایجان داشته 

است.
وقتی هاکو خان به بخش های مهم آسیا و ایران مسلط 
ش��د در س��ال 656هجری قمری ش��هر خوش آب و هوا و 
سرس��بز مراغه در دامنه های سهند را پایتخت ایران کرد و 
به استقرار نهاد های باشکوه علمی در مراغه، تبریز و سلطانه 

همت گماشت.
قدمت تمدن در شهرس��تان مراغه به ۳000 س��ال قبل 
بازمی گردد و این باغ ش��هر به دلیل وج��ود آثار معماری و 
بناهای متعدد مربوط به دوره حکومتی اول ماناها، اشکانیان، 
ساسانی، دوره اسامی و سلجوقی یک روز از تقویم ایران را 

به نام خودش، اختصاص داده است.
روز ۱6 اردی بهشت روز مراغه نامگذاری شده است.

مراغه یا به زبان قدیم تر ماراویا، اولین پایتخت کش��ور در 
دوره ایلخانیان بوده و دارای قدیمی ترین آثار باستانی است، 
تمدن در این شهر از آغاز حکومت ایران تداوم یافته و سابقه 
حیات در این شهر به میلیون سال قبل بازمی گردد. محوطه 
پارینه س��نگی روس��تای ورجوی مراغه با تاریخ ۱50 هزار 
ساله و منطقه فسیلی این شهر یا به تعبیر فسیل شناسان، 
بهشت فس��یلی ایران از جمله آثار ارزشمند تاریخی مراغه 

به شمار می آیند
خواجه نصیر الدین طوس��ی در پنجم اسفند 5۷9هجری 
شمس��ی که به عنوان روز ملی مهندس نام گذاری شده در 
طوس تولد یافت و ۷5 سال زندگی پر جنب و جوش و اثر 
گذاری داش��ت.همزمان با انتخاب مراغه به عنوان پایتخت 

ایران، خواجه نصیر به آذربایجان آورده شد.
در مراغه دس��ت به ابت��کارات زیادی زد. ابت��دا با آوردن 
دانشمندان و منجمان و ریاضی دانان به تألیف کتب  علمی 
و س��تاره شناسی پرداخت و سپس به ساخت رصد خانه ی 
مراغه از محل موقوفات  سرزمین های ایلخانی همت گمارد 
و رصد خانه ای در دوازده س��ال ساخت که از نقاط مختلف 
عال��م ب��ه آن روی آوردند و قرن ها مرک��ز مطالعات نجوم 

وستاره شناسی در شرق عالم بود.
در کنار این رصد خانه، عاوه بر ایجاد تاسیس��ات و نصب 
ابزارآلات نجوم، منازلی نیز برای اقامت دانش��مندان مهاجر 
ساخته ش��ده بود و در کنار آن مدارسی علمی بر پا شده و 
کوش��ک هاکو خانی سر برآورد. خواجه نصیرالدین در این 

مدارس علمی با کمک سایر ستاره شناسان، جداول بسیار 
دقیقی از حرکت سیاره ی ایجاد کرد که یک مدل سیاره ای 
بروز ش��د و انتقادات از مکتب نجومی بطلیموسی محسوب 
می گش��ت. در کنار رصدخانه ی مراغه کتابخانه ای با ۴0 
هزار نسخه ش��کل داد و با نوشتن مقالات  علمی در زمینه 
مثلثات،هندس��ه و نجوم و ریاضی در ش��کوفایی این علوم 
تأثیر ش��گرفي گذاشت و بعد ها بر نظریه خورشید مرکزی 
کوپرنیک تاثیر داشت. وی به اختراع و نصب ساعت آفتابی 
در مراغه پرداخت که هم اکنون نماد آن در ش��هر مراغه به 

محل بازدید گردشگران تبدیل شده است.
این دانشمند همچنین زیج ایلخانی را شکل داد که امروزه 
در کتابخانه ملی پاریس به دید دانشمندان جهان گذاشته 
شده است. به این ترتیب خواجه نصیر و دانشمندان مکتب 
نجوم مراغه به شکل دهی کامل ترین رصد خانه ی نجومی 
به معنای کامل همت گماشتند که آوازه ی آن  جهانی شد 
که بعد ها رصد خانه های سمرقند، چین، نیکو براهه، کپلر 

در اروپا با الهام از رصد خانه ی مراغه ساخته شدند.
وقت��ی )بروکلمن آلمانی(  پس از تحقی��ق تأثیر گذاران 
نجوم جهان نوش��ت: که خواجه نصی��ر در مراغه اذریابجان 
مکتب بزرگ نجوم و س��تاره شناس��ی را با  اله��ام از علوم 
اس��امی شکل داد و مش��هور ترین حکیم و ریاضی دان و 
ستاره شناس جهان در قرن هفتم خواجه نصیر است توجه 
جهانی��ان به نقش خواجه و رص��د خانه ی مراغه دوچندان 

شد.
با نگاهی گذرا به فعالیت ه��ای علمی خواجه نصیرالدین 
طوس��ی ریشه تمام »دو دو تا چهارتا شدن ها« و »تانژانت_

کتانژانت ها« مشخص می ش��ود؛ چرا که طوسی مروج علم 
مثلثات و ریاضی بود و عاوه بر این فعالیت های دیگری هم 
داشت: آثار و اقدامات  خواجه را که اکثرا در مراغه به رشته 

تحریر در آورده  و منصه ظهور یافته را ببینیم.

- احیای سنت فلسفه مشایی که پس از ابن سینا در ایران 
رو به افول گذاشته بود.

- گردآوری مجموعه آرا و دیدگاه های کامی ش��یعه در 
کتاب تجرید الاعتقاد

 -ساخت رصدخانه مراغه و کتابخانه ای با چهل هزار جلد 
کتاب

- پرورش شاگردانی همچون قطب الدین شیرازی
-از او بیشتر از ۲5 کتاب به یادگار مانده که بیشتر آن ها 
در زمینه ه��ای مثلثات و ریاضیات، فلس��فه و دین، نجوم و 
معماری هس��تند ک��ه به مختصری از آن ها نام برده ش��ده 

است.
-کتاب جوامع  الحساب  با التخت  و التراب  که  درباره  جمع  

و تفریق  و کسرها است .
-الرساله الشافیه  عن  الشک  فی  الخطوط المتوازیه  موضوع 

آن قواعد هندسی  از اصول  پنجم اقلیدس  است .
-رس��اله ای در اثبات  اینکه  ممکن  نیست  مجموع  دو عدد 

مربع  فرد عدد مربع  باشد.
-رساله ای در ضرب  و تقسیم  و جبر و مثلثات 

- ۱05 مسئله از اصول  اقلیدس 
-زیج ایلخانی  که  ثمره  مطالعاتی  است  که  درباره  رصدخانه  

مراغه  صورت  گرفته  است .
اقدامات خواجه آن قدر مهم است که یک دهانه آتشفشانی 
در ماه، روز مهندس در ایران، یک دانشگاه در تهران و یک 
رصدخانه در باکو به نامش مزین  اس��ت و لوگوی گوگل در 
8۱۲ مین س��الگرد تولدش در سال ۲0۱۳ م به تصویرش 

آراسته شد.
به همین مناس��بت روز پنجم اس��فند مص��ادف با 8۲۳ 
س��الگی تولد خواجه نصیر در ای��ران روز ملی مهندس نام 
گذاری ش��ده اس��ت. در واقع مهندس از نظر خواجه نصیر 
فرد کاردانی بود که علم هندس��ه را خوب بداند و مهندس 

حسابگریس��ت که برای هر مشکلی، بهترین راه حل را ارائه 
نمای��د و در یک جمله مهندس��ی همان ن��وآوری، ابتکار، 
خاقیت و به کار بردن علوم و فنون به منظور طراحیست و 
تحقیق و توسعه، طراحی، ساخت، تولید و مدیریت و به کار 
ان��دازی و بهره برداری هر نوع کار اثر بخش از ویژگی  های 

علوم مهندسی است.
خوش��بختانه در کنار افتخار اقدامات علمی و مهندس��ی 
خواجه نصیر ،دانشگاه های  شمالغرب و در راس آنها دانشگاه 
تبریز  از جمله مهم ترین مراکز علمی و مهندس��ی هستند 
که در تاریخ معاصر ایران می درخش��ند و دانش آموختگان 
آنها در ش��کل گیری صنایع ماشین سازی و تراکتور سازی 
و ایجاد و انش��ا بناها و کارخانجات و راههای مواصاتی در 
سازمان های  نظام مهندسی ساختمان ، معدن و کشاورزی 
و کان��ون کارشناس��ان رس��می دادگس��تری تبریزخوش 
درخش��یدند که امروزه بعد ازتهران، فعالیت نظام مهندسی 
آذربایجان ش��رقی بعن��وان قدرتمندترین نظام مهندس��ی 
س��اختمان ایران با ۳9 هزار مهندس در ۷ رشته  تخصصی 
نمود آن اس��ت و تعداد مهندس��ان در تمامی زمینه ها در 
آذربایجان ش��رقی  حدود ۱00 هزار نف��ر تخمین زده می 
ش��ود و تبدیل تبریز به ش��هر اروپایی ایران و دومین شهر 
برج س��از، و اجرای هزاران طرح کوچک و بزرگ مهندسی 
و زیربنایی  تاش مردان در خور س��تایش و بزرگیست که 
در عمران و ابادانی این بخش از س��رزمین پهناور کشورمان 
کوشیده اند که  مورد مباهات است روز مهندس را به همه 
ی این مهندس��ان س��خت کوش و زحمت کش در عرصه 
های فنی ، مهندسی ، عمرانی ،کارشناسی رسمی، معماری 
و شهرسازی ،برق،خاک مکانیک،تبریک و شاد باش گوییم 
و آنها را برای شتاب بخشیدن بیشتر به هنرآفرینی و انجام 
درس��ت امور محوله و اجرای کارهای بزرگ و ماندگار برای 
رف��اه حال مردم و کاس��تن از آلام عموم��ی  دعوت کنیم.

دستشان را به گرمی بفشاریم و خدا قوتی گوییم.زنده باشند 
و سرفراز در ساخت ایران و آذربایجان عزیز.

خواجه نصیر الدین طوسی با رصدخانه مراغه اشتهار جهانی یافت
■روزگاری که بزرگان ایران و اسلام برای اشتهار و پختگی علم و عمل رو به آذربایجان  داشتند.

■ یک دهانه آتشفشان درماه ،روز مهندس در ایران،یک دانشگاه درتهران،یک رصد خانه درباکو مزین به نام بلند خواجه نصیر
■بیش از ۱۰۰ هزار مهندس در رشته های مختلف در آذربایجان شرقی:مهندسی، حسابگری که برای هر مشکلی راه حل میگوید 

■رستاخیز معماری اسلامی و آذربایجانی با ساخت ارک علیشاه تبریز و سلطانیه زنجان اوج گرفت.

یادداشت
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 بازدید رئیس سازمان انرژی اتمی 
از پالایشگاه آبادان

رئی�س س�ازمان ان�رژی اتم�ی با 
حضور در پالایشگاه آبادان بر توسعه 
همکاری ها برای پیش�رفت بیشتر و 

غلبه بر تحریم ها تاکید کرد.
محمد اس��امی در حاش��یه س��فر به 
آبادان نشس��تی با روس��ا و مدیران این 
ش��رکت داش��ت و از پالایش��گاه آبادان 

بازدید کرد.
وی گفت: پالایش��گاه آبادان به راستی چش��م و چراغ ایران است و نباید در توسعه آن 

ذره ای تردید کرد.
مع��اون رئیس جمهوری با تأکید بر اینکه احداث پالایش��گاه آبادان در یک صده پیش 
با اهداف چپاولگرانه انگلس��تان انجام ش��د اما هم اکنون به روش های نوین فعالیت دارد، 
افزود: قطع وابستگی پالایشگاه آبادان به خارجی ها عاملی در تبدیل شدنش به نقطه اراده 

آفرین و اقتدار است.
اسامی در ادامه بیان کرد: باید زنجیره ارزش را توسعه بخشید و فرآورده هایی با بهترین 

کیفیت را تولید کرد که این کار با افزایش ظرفیت امکان پذیر می شود.
وی اتکا به توان و نیروهای مستعد داخلی را رمز دستیابی به اقتدار دانست.

رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره به هدف حضور خود در پالایشگاه آبادان، اظهار کرد: 
انرژی اتمی کش��ور فناوری هایی در اختیار دارد که افزون بر به کارگیری در فرآیندهای 
اتم��ی در دیگر صنای��ع هم از نقش و جای��گاه برخوردار اس��ت و در بخش های مختلف 
ش��رکت های نفتی از جمله ابزار دقیق در بحث س��امانه های کنترل و اندازه گیری جریان 

گاز و مایع، کاربرد فراوان دارد.
اس��امی با بیان اینکه امروزه انرژی اتمی در حوزه نفت، پتروش��یمی، سیمان و سلولز  
اس��تفاده می ش��ود و آمادگی دارد در کنار هر صنعتی که به دنبال قطع وابستگی هاست، 
قرار گیرد، دلیل حضور امروز خود را مش��ارکت در طرح های توس��عه ای پالایشگاه آبادان 

اعام کرد.
حکی��م قیم، مدیرعامل ش��رکت پالایش نفت آبادان نیز در این نشس��ت یاد ش��هدای 
هس��ته ای را گرامی داشت و انرژی هسته ایران را سراسر خاطرات خوش از تبدیل خیال 

به واقعیت خواند.
وی به نقاط اش��تراک پالایشگاه آبادان و س��ازمان انرژی اتمی کشور پرداخت و گفت: 
انرژی هس��ته ای و پالایش��گاه آبادان هر دو در معرض ش��دیدترین حمات و تهدیدهای 
ظالمانه قرار داش��تند و نام پالایش��گاه آبادان پس از انرژی هس��ته ای و نهادهای نظامی 
در ه��ر کج��ا که منافع اقتصادی آمری��کا به خطر بیافتد در لیس��ت تحریم ها و تهدیدها 
قرار می گیرد. مدیرعامل ش��رکت پالایش نفت آبادان پیشرفت انرژی اتمی کشور را مایه 
دلگرمی و پشتوانه حرکت رو به جلو شرکت پالایش نفت آبادان دانست و از رشد ظرفیت 
و ش��مار تولیدات این ش��رکت از ۱۱ به ۱9 فرآورده در س��ال ۱۴0۲، به عنوان بخشی از 

دستاوردهای آن یاد کرد.
به گفته قیم، این ش��رکت پالایش��ی ۲5 درصد تولیدات محصولات نفتی ، ۱8 درصد 
بنزین و ۲۳ درصد تولید نفت و گاز کش��ور را عهده دار اس��ت و برای پیشرفت، خدمت به 

مردم و عمل به منویات مقام معظم رهبری همچنان تاش می کند.
وی با استقبال از همکاری دوجانبه، اظهار کرد: با توجه به طرح های توسعه ای پالایشگاه 

آبادان بدون شک استفاده از فناوری می تواند روند کارها را آسانتر کند.
مدیر عامل ش��رکت پالایش نفت آبادان یادآور ش��د: با پیشرفت های خوب دانش اتمی 
کش��ور، همکاری دوجانبه و حضور امروز رئیس سازمان انرژی اتمی در پالایشگاه آبادان 
می تواند روزنه امیدی برای پیشرفت های فناوری های هسته ای در علوم محیط زیستی و 

فرآیندی این پالایشگاه باشد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

اقدام جهادی وزارت نفت برای ترمیم خطوط 
آسیب دیده انتقال گاز ستودنی است

عض�و کمیس�یون ان�رژی مجلس 
شورای اس�لامی گفت: اقدام سریع، 
هوش�مندانه و جه�ادی وزارت نفت 
مش�کلات  ک�ردن  برط�رف  ب�رای 
ایجادش�ده بر اث�ر انفج�ار در چند 
نقطه از خطوط انتقال گاز سراس�ری 

ستودنی است.
فریدون عباسی، به انفجار هفته گذشته 
در چند نقطه از خطوط انتقال گاز سراسری اشاره و اظهار کرد: دشمنان خباثت خود را 
در سال های مختلف و با شیوه های گوناگون به ملت ایران نشان داده اند. این خباثت ها از 
جنگ تحمیلی گرفته تا حمله های سایبری به سیستم سوخت رسانی کشور ادامه یافته تا 

به نحوی در مردم نارضایتی ایجاد کنند.
وی با بیان اینکه انفجار هفته گذشته در چند نقطه خطوط انتقال گاز سراسری گسترده 
نبود و دش��من به اهداف خود نرس��ید، افزود: نکته قابل توجه در انفجار تروریستی اخیر 
اقدام س��ریع، هوشمندانه و جهادی وزارت نفت برای برطرف کردن مشکات ایجاد شده 

در پی این حادثه بود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: بنده به جهت آنکه موضوع را دنبال می کردم 
پای کار بودن مدیران وزارت نفت و حضور آنها در میدان را به خوبی مش��اهده کردم که 
جای تقدیر و تش��کر دارد. عباسی با اشاره به اینکه اجرای پدافند غیرعامل باید در حوزه 
صنعت نفت جدی تلقی ش��ود و بهترین پدافند آفند اس��ت، گفت: دشمن مطمئن باشد 

پاسخ این خباثت ها را به آنها خواهیم داد.

معاون ام�ور بین الملل و بازرگان�ی وزیر نفت 
از حض�ور رئیس جمهوری در هفتمین نشس�ت 
گاز  صادرکنن�ده  کش�ورهای  مجم�ع  س�ران 

)جی ئی سی اف( در الجزایر خبر داد.
احم��د اس��دزاده گف��ت: س��یدابراهیم رئیس��ی، 
رئیس جمهوری در رأس هیئتی بلندپایه در هفتمین 
نشس��ت س��ران مجمع کش��ورهای صادر کننده گاز 
)جی ئی س��ی اف( شرکت و س��خنرانی می کند، طرح 
مواضع جمهوری اس��لامی ایران درب��اره راهبردها و 
سیاس��ت های مجمع برای حفظ منافع جمعی اعضا 
ارتق��ا همکاری ها و مش��ارکت اعضا در توس��عه گاز 
طبیع��ی، نقش این س��وخت پ��اک در تأمین امنیت 
انرژی و لزوم توس��عه س��رمایه گذاری در صنعت گاز 
و  دیداره��ای دوجانب��ه از برنامه ه��ای اصلی حضور 

رئیس جمهوری در این رویداد است.
وی افزود: این نشس��ت زمینه را برای مشارکت در 
گفت وگوهای سازنده و به اشتراک گذاری دیدگاه های 
اعضا درباره تحولات اخیر و چش��م اندازهای آینده در 

حوزه انرژی و به ویژه گازطبیعی را فراهم می کند.
مع��اون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت تصریح 
کرد: پیش از برگزاری نشست سران در نشست گروه 
عالی رتبه و نشس��ت فوق الع��اده وزیران نفت و انرژی 
کشورهای عضو که جواد اوجی، وزیر نفت نیز حضور 
خواهد داشت، اس��ناد اساسی از جمله بیانیه نشست 

سران آماده می شود.
اسدزاده ادامه داد: در حاشیه این اجلاس رویدادهای 
مهمی مانند آیین رس��می گش��ایش دفت��ر مرکزی 

مؤسس��ه تحقیقات گاز جی ئی س��ی اف در الجزایر که 
فرصتی برای ش��راکت راهب��ردی اعضا در بخش های 
مختلف فناوری صنعت گاز است، رونمایی از تازه ترین 
نسخه چشم انداز گاز جهان، آیین اهدای جوایز برای 
تجلیل از افراد و مؤسسه های نمونه به دلیل مشارکت 
فعال در صنعت گاز و مراسم امضای یادداشت تفاهم با 
کمیسیون انرژی آفریقا و مؤسسه تحقیقات اقتصادی 

برای آسه آن و شرق آسیا برگزار می شود.
وی با بیان اینکه مؤسسه تحقیقات گاز جی ئی سی اف 

یکی از دستاوردهای مهم همکاری میان اعضاست که 
دارای ی��ک کمیته علمی فنی با حضور کش��ورهای 
عضو اس��ت، گفت: این کمیته که کار خود را قبل از 
افتتاحیه رس��می مرکز آغاز کرده است و تاکنون ۳0 
طرح ارسالی از کش��ورهای عضو را بررسی کرده و از 
میان این طرح ها، پنج طرح را برای اجرا انتخاب کرده 
اس��ت. یکی از این طرح ها تحت عنوان طرح مدیریت 
و جمع آوری گازهای مشعل از ۵ طرح معرفی شده از 
طرف ایران پیش��نهاد شده است و قرار است به عنوان 

اولین اولویت توسط موسسه تحقیقات گاز اجرا شود.
معاون امور بین المل��ل و بازرگانی وزیر نفت افزود: 
همچنی��ن با توجه به تلاش ه��ا و پیگیری های انجام 
شده توسط اداره کل امور اوپک مجامع و سازمان های 
بین الملل��ی در انعکاس تلاش ها و موفقیت های ایران 
در ش��رایط تحریمی، پژوهش��گاه صنعت نفت برای 
دریاف��ت جایزه جی ئی س��ی اف انتخاب ش��ده که در 

اجلاس یادشده جایزه خود را دریافت خواهد کرد.
اسدزاده اظهار کرد: نشست سران جی ئی سی اف به 
موجب اساس��نامه این مجمع با هدف تحکیم جایگاه 
سیاس��ی مجمع در عرصه بین المل��ل انرژی و تأکید 
همکاری ها میان اعضا همس��و با اه��داف مجمع هر 
دو س��ال یک  بار در یکی از کش��ورهای عضو برگزار 
می شود که هفتمین نشست سران مجمع کشورهای 
صادرکنن��ده گاز )جی ئی س��ی اف( در روز دوم مارس 
)12 اس��فندماه( در جمهوری دموکراتیک الجزایر با 
حضور رؤسا و مقام های ارشد کشورهای عضو برگزار 
خواهد ش��د.وی تصریح کرد: دوحه )قطر( در س��ال 
2011 میلادی، مس��کو فدراسیون )روسیه( در سال 
201۳ میلادی، تهران )جمهوری اس��لامی ایران( در 
س��ال 201۵ میلادی، س��انتاکروز )بولیوی( در سال 
201۷ می��لادی، مالاب��و )گینه اس��توایی( در س��ال 
201۹ میلادی، دوحه )قطر( در سال 2022 میلادی 

به ترتیب میزبان ۶ دوره گذشته نشست بوده اند.
شایان ذکر است که ایران میزبان هشتمین نشست 
س��ران کش��ورهای صادرکننده گاز در س��ال 202۷ 

میلادی خواهد بود.

مدیرعام�ل ش�رکت ملی صنایع پتروش�یمی 
اظهار کرد: ما از تحریم اس�تقبال نمی کنیم، اما 
ش�رایط دوران تحریم س�بب ش�کوفایی نبوغ 
ایرانی ها ش�د و ام�روز با تکیه بر ت�وان داخلی 
در حال توس�عه و پیش�رفت صنعت پتروشیمی 

هستیم.
مرتضی شاهمیرزایی در نخستین نشست هم اندیشی 
۲CAPTURE CO، اظهار کرد: راهبرد جمع آوری 
گازه��ای همراه مش��عل و مدیریت کربن از دو س��ال 
پیش در ش��رکت ملی صنایع پتروشیمی مورد توجه 

ویژه ای قرار گرفته است.
وی افزود: با اجرای راهبرد جمع آوری گازهای همراه 
مشعل در گچس��اران، مارون، مسجدسلیمان و شرق 
اهواز ضمن صیانت از محیط زیست، بخشی از خوراک 
مورد نیاز مجتمع های پتروشیمی برای تکمیل زنجیره 
ارزش تأمین خواهد ش��د. معاون وزیر نفت با اشاره به 
احی��ای بعضی از طرح های نیمه تمام و متوقف صنعت 
پتروش��یمی در دولت سیزدهم، تصریح کرد: برخی از 
اقدام هایی که برای امید آفرینی و توس��عه در مناطق 
انجام شده است، آغاز دوباره عملیات اجرایی طرح های 
پتروشیمی گلستان، زنجان و ابن سینای همدان است 

که از سال ها پیش متوقف شده بودند.
ش��اهمیرزایی ب��ا تأکید بر لزوم حمایت از س��اخت 
داخل، خواس��تار شتاب بخشی در انتقال دانش فنی و 
فناوری های روز جهان با هدف خودکفایی شد و تأکید 
کرد: ما از تحریم استقبال نمی کنیم، اما شرایط دوران 
تحریم س��بب ش��کوفایی نبوغ ایرانی ها شد و امروز با 
تکیه بر توان داخلی در حال توسعه و پیشرفت صنعت 

پتروشیمی هستیم.
وی با بیان اینکه ش��رکت ملی صنایع پتروش��یمی 
و  کان  راهب��ری  پیش��رو،  ش��رکتی  به عن��وان 

تنظیم گری صنعت را به عه��ده دارد، گفت: بر مبنای 
سیاس��ت گذاری های کان و ترس��یم آینده توس��عه، 
باید با اس��تفاده از همه ظرفیت های موجود در کشور 

به سوی خودکفایی کامل و قطع واردات گام برداریم.
جلوگی�ری از هدررفتن ۹۵ هزار تن هیدروژن 

در ستاره خلیج فارس
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با بیان این 
که موافقت اصولی اجرای طرح آمونیاک شرکت نفت 
ستاره خلیج فارس صادر شد، افزود: با اجرای این طرح 
ضمن جلوگیری از هدررف��ت 95 هزار تن هیدروژن، 
۴50 هزار تن به ظرفیت تولید آمونیاک کشور افزوده 
خواه��د ش��د. ش��اهمیرزایی ادام��ه داد: مجموع گاز 
مصرفی مجتمع های پتروشیمی کمتر از 8 درصد کل 
گاز مصرفی کشور است و این گاز باید به ارزش افزوده 
تبدی��ل ش��ود و محص��ولات نهایی با ه��دف کاهش 
خام فروش��ی در مس��یر تکمیل زنجی��ره ارزش تولید 
شود. وی به هدف گذاری انجام شده برای بومی سازی 
کاتالیست های مورد نیاز صنعت اشاره کرد و گفت: تا 
پایان فعالیت دولت سیزدهم همه کاتالیست ها توسط 
ش��رکت پژوهش و فناوری پتروشیمی و شرکت های 
همکار داخلی سازی می ش��ود و برای همیشه مشکل 

واحدهای تولیدی برطرف خواهد شد.

وزارت نفت پاکس�تان تکمیل پروژه مشترک 
گازی با ایران را س�بب تقویت امنیت انرژی آن 
کشور دانس�ت و اعلام کرد که کمیته انرژی در 
کابینه دولت پاکس�تان با طرح احداث خط لوله 
۸۰ کیلومتری از »بندر گوادر« تا مرز مشترک با 

ایران موافقت کرده است.
روابط عمومی وزارت نفت و منابع طبیعی پاکستان 
با صدور بیانیه ای اعام کرد: جزئیات تخصصی درباره 
خط لوله گاز ایران و پاکستان در نشست امروز کمیته 
انرژی کابینه مورد بح��ث قرار گرفت و کمیته با آغاز 
کار برای احداث خط لوله از مرز مشترک پاکستان تا 

بندر گوادر موافقت کرد.
در این بیانه آمده است: با توجه به کمیته نظارتی که 
در سپتامبر سال گذشته از سوی نخست وزیر پاکستان 
برای بررس��ی توصیه وزرای مرب��وط درباره خط لوله 
گاز ایران و پاکس��تان تشکیل شده بود، کمیته انرژی 
کابینه توصیه های دریافت از س��وی کمیته نظارتی را 
تایید و به موجب آن در مرحله نخس��ت، کار بر روی 
احداث 80 کیلومتر خط لوله گاز از مرز پاکس��تان تا 

بندر گوادر آغاز خواهد شد.
وزارت نفت پاکستان اعام کرد که این پروژه توسط 
ش��رکت دولتی گاز ISGS پاکستان به اجرا گذاشته 

می ش��ود و تامین مالی آن نیز ب��ه صورت درآمدهای 
حاصل از توسعه زیرس��اخت های گازی انجام خواهد 
شد. در این بیانیه افزوده شد: همه بخش های مربوطه 
در پاکس��تان برای پیش��برد این پروژه برای اطمینان 
از تامی��ن گاز ب��رای مردم پاکس��تان و در نتیجه رفع 
نیازه��ای فزاین��ده انرژی این کش��ور، رویکرد مثبتی 
دارند. وزارت نفت پاکستان تأکید کرد: طرح مشترک 
گازی با ایران نه تنها امنیت انرژی پاکستان را تقویت 
می کن��د، بلکه اعتماد صنعت بوم��ی را که با افزایش 
عرضه گاز تضمین می شود، افزایش می دهد. همچنین 
این امر سبب تس��ریع فعالیت های اقتصادی در ایالت 
بلوچس��تان ش��ده و به پیش��رفت اقتصادی پاکستان 

کمک خواهد کرد.
رسانه های پاکستانی هفته گذشته اعام کردند که به 
گفته مقامات این کشور، طبق این برنامه خط لوله 80 
کیلومتری، گوادر را به پروژه خط گاز ایران - پاکستان 
متصل می کند و از گاز در گوادر اس��تفاده می شود. در 
این گزارش آمده است: ایران پیش از این مهلت ۱80 
روزه ای را تا س��پتامبر ۲0۲۴ به پاکس��تان داده بود. 
اگر مقام های اس��ام آآباد پاس��خ مثبت ندهند، تهران 
با اس��تفاده از حکمیت بین المللی مس��تقر در پاریس 
به دنب��ال جریمه ۱8 میلیارد دلاری خواهد بود. با این 
حال، ای��ران همچنین تخصص حقوقی و فنی خود را 
به پاکستان پیشنهاد داد تا پیش از پایان مهلت ۱80 
روزه به طور مش��ترک یک راهب��رد برد-برد را تدوین 
کنن��د تا از این مس��ئله جلوگیری ش��ود. به گزارش 
ش��انا، اواسط آبانماه امس��ال وزیر انرژی پاکستان در 
سفر به تهران و شرکت در بیست و سومین نمایشگاه 
بین المللی صنعت برق، ب��ا طرف های ایرانی پیرامون 
تازه ترین تحولات مرتبط با طرح خط لوله انتقال گاز 

ایران موسوم به خط لوله صلح رایزنی کرد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی:

تحریم سبب شکوفایی نبوغ ایرانی ها شد
 چراغ سبز پاکستان

 برای تکمیل پروژه مشترک گازی با ایران

همسو با مس�ئولیت اجتماعی شرکت ملی نفت ایران، مدیریت 
نظارت بر طرح ه�ای عمرانی مناطق نفت خیز ب�ا هدف صیانت از 
جنگل های زاگرس، مش�ارکت در تولید بی�ش از ۲ میلیون اصله 
نهال را در دس�تور کار قرار داده است که تأمین کننده نهال مورد 

نیاز حدود ۱۰ هزار هکتار از اراضی جنگلی خواهد بود.
جنگل ه��ای زاگرس به عنوان یکی از ارزش��مندترین ذخایر اکولوژیکی 
کش��ور نقش زی��ادی در تأمین علوفه، جلوگیری از بروز س��یاب، تغذیه 
سفره های زیرزمینی، کنترل ریزگرد و ترسیب کربن و تلطیف هوا و ایجاد 

محیط تفرجگاهی مناسب دارد.
اما متأسفانه در سال های اخیر به دلیل خشکسالی های پیاپی، بهره برداری 
مفرط، کشت  دیم و در ادامه آتش سوزی های ویرانگر و سرانجام رسیدگی 
به س��ن دیرزیس��تی درخت بلوط، به عنوان مهم تری��ن گونه جنگلی این 
ناحیه رویش��ی، ش��رایط را برای حمله آفات و امراض و خشکیدگی این 
گونه ارزش��مند فراهم کرده اس��ت.از طرف��ی به دلیل وس��عت زیاد کار، 
مش��ارکت کل جوامع برای بهبود وضع اراضی جنگلی ضروری اس��ت، از 

این رو مدیریت نظارت بر طرح های عمرانی مناطق نفت خیز به نمایندگی 
از ش��رکت ملی نفت ایران، همسو با طرح کمک و مشارکت برای اجرای 

طرح های زیس��ت محیطی صیانت از جنگل های زاگرس در سطح استان 
کهگیلویه و بویراحمد، مشارکت در تولید بیش از ۲ میلیون اصله نهال را 
در دس��تور کار قرار داده که تأمین کننده نهال مورد نیاز حدود ۱0 هزار 
هکتار از اراضی جنگلی خواهد بود.از س��ویی دیگر این مدیریت به منظور 
تش��ویق و ترغیب جمعیت منطقه، اقدام به ارائه گلدان پاستیکی و بذر 
و پرداخت هزینه تأمین آب برای کش��ت و رش��د نهال به زنان سرپرست 
خانوار منطقه کرده اس��ت تا به این وس��یله افزون بر فرهنگ س��ازی، به 
دوس��تداران محیط زیست بیفزاید که استقبال خوبی از این موضوع شده 
و بیش از ۱00 خانوار در این زمینه مش��ارکت کرده اند.با توجه به اینکه 
جنگل های استان کهگیلویه و بویراحمد در معرض آفت زغالی بلوط قرار 
گرفت، از این رو به منظور مبارزه با این آفت، همچنین غنی سازی جنگل، 
مبل��غ ۱00 میلیارد ریال به این کار اختصاص یافت که در همین ارتباط 
در سطح 500 هکتار اراضی جنگلی آفت دیده محلول پاشی شد، همچنین 
کاش��ت ۱50 هزار اصله نهال در س��طح 600 هکتار از اراضی جنگلی در 

دستور کار قرار گرفته است.

مشارکت صنعت نفت در احیای جنگل های زاگرس

پروژه اح�داث خط لوله جدید پروپان و بوتان، اثربخش�ی قابل 
توجهی در فرآیند تولید و صادرات گاز و فرآورده های گازی پارس 
جنوبی به ارمغان م�ی آورد زیرا خط کنونی، کارآیی مورد انتظار را 
به دلیل آسیب دیدگی پوشش از دست داده و تعمیرات و خروج آن 

از سرویس، هزینه های هنگفتی را به کشور تحمیل می کند.
رضا نوشادی، مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران در نشست 
پیگیری کاهش زمان اجرا و تبیین اهمیت پروژه خط لوله جدید صادراتی 
پروپ��ان و بوت��ان که در مجتم��ع گاز پارس جنوبی و ب��ه میزبانی احمد 
باهوش، مدیرعامل این مجتمع برگزار شد، گفت: همه می دانیم گاز، انرژی 
مورد نیاز کش��ور را تأمین می کند و 90 درص��د خوراک نیروگاه ها به آن 
وابسته است از این رو هیچ تعللی در انجام پروژه های این صنعت راهبردی 

قابل قبول نیست.
وی با بیان اینکه ش��رکت مهندسی و توس��عه گاز ایران  اکنون 5 هزار 
کیلومتر خط لوله گاز را در مراحل طراحی، اجرا و راه اندازی دارد، تصریح 
کرد: از این تعداد خطوط، پروژه خط لوله جدید صادراتی پروپان و بوتان 

در قلم��رو همکاران مجتمع گاز پارس جنوبی  تعریف ش��ده که به لحاظ 
تع��دد ذی نفعان حرفه ای، الزام های فنی وی��ژه ای را باید برای آن در نظر 
گرفت. به گفته مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران در تدوین 
ش��رح کار این پروژه، نظرات همکاران مجتمع گاز پارس جنوبی، شرکت 
نفت و گاز پارس، منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس و پتروشیمی ها لحاظ 

ش��ده است تا برنامه ها منطبق با نیازهای ذی نفعان حاضر در منطقه اجرا 
شود. نوشادی با اشاره به اینکه این شرکت امسال 5 ایستگاه تقویت فشار 
گاز به ش��بکه گاز کش��ور تقدیم کرده اس��ت که یک رکورد تازه به شمار 
می آید، گفت: ش��رکت مهندسی و توس��عه گاز ایران به تازگی وارد حوزه 
مدیریت مصرف شده و با برگزاری ۷ مناقصه در ۷ استان، اکنون در حال 
انجام مطالعات پایلوتی اس��ت تا بافاصله مباحث هوشمندس��ازی را آغاز 
کند. وی افزود: 6 طرح توسعه ذخیره سازی گاز طبیعی نیز فعال شده که 
از این تعداد اجرای بخش بالادس��تی ۳ میدان به همکاران ش��رکت ملی 

نفت ایران سپرده شده است. 
مدیرعامل ش��رکت مهندس��ی و توس��عه گاز ایران در ادامه با اشاره به 
اینکه سرریز تاش های فناورانه همکاران این شرکت به شرکت های نفت 
و گاز پارس و مجتمع گاز پارس جنوبی تقدیم شده و توربین های ساخت 
داخل در خدمت رفع نیازهای تولیدی و پالایش��ی این دو مجموعه عظیم 
صنعتی قرار گرفته است، ابراز امیدواری کرد با استمرار این همکاری های 

ثمربخش، شاهد رقم خوردن برکات تازه برای صنعت گاز کشور باشیم.

با اجرای پروژه احداث خط لوله جدید پروپان و بوتان

اثربخشی تولید و صادرات گاز و فرآورده های گازی افزایش می یابد

 رئیس جمهوری در هفتمین نشست سران جی ئی سی اف 
در الجزایر حاضر می شود
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کارشناس�ان معتقدن�د با توجه ب�ه آمار فارغ 
التحصیلان رش�ته های کش�اورزی برنامه ریزی 
برای استفاده از ظرفیت این سرمایه های عظیم 
باید در دس�تور کار قرار گیرد و بس�تر آموزش 
و مقدم�ات ورود ب�ه ب�ازار کار تحصیلکردگان 

کشاورزی فراهم شود.
به گزارش ایس��نا، تعاونی ها تش��کل های مستقل و 
متشکل از افرادی هستند که به طور داوطلبانه برای 
تأمین نیازهای مشترک اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
اعضاء ایجاد می شوند و فعالیت خود را با مشارکت و با 

مدیریتی دموکراتیک به اجرا در می آورند.
با توجه به توسعه روستایی برای دستیابی به امنیت 
غذایی و پیش��رفت جوامع محلی، لازم اس��ت اقشار 
مختلف کش��اورزان در قالب گروه ها و تش��کل های 
مختلف محلی سازماندهی شوند. بر اساس گزارش ها 
تولید بیش از ۷۵ درصد محصولات کشاورزی توسط 
تعاونی ها صورت می گیرد و امنیت غذایی کش��ور به 

دست بخش تعاون تامین و حفظ می شود.
تعاونی های تولید روس��تایی به کش��اورزان خرده پا 
کمک می کنن��د تا ظرفی��ت تولیدی و بازاررس��انی 
خود را افزایش دهند. این تش��کل ها قدرت چانه زنی 
بهره ب��رداران را افزای��ش داده و هزینه های مربوط به 
تولی��د، حمل و نقل، بازاریاب��ی و فرآوری محصول را 
کاهش می دهند. براب��ر آمارها ۵۵ درصد تعاونی های 
کشور در بخش کشاورزی مش��غول فعالیت هستند. 
اگر چ��ه تعاونی ها در بخش ه��ای مختلفی همچون 
صنع��ت، خدم��ات و بازرگان��ی فعالی��ت دارند ولی 
بیش��ترین اقدامات مش��ترک آنها با بخش کشاورزی 
انجام می ش��ود به نحوی که ۷0 درصد تولیدات کل 
کشاورزی در اختیار بخش تعاون قرار دارد، ۳۵ درصد 
در بخ��ش محصولات باغی اس��ت و بخش مهمی از 

تامین نهاده های کش��اورزی توسط تعاونی ها صورت 
می گیرد. در همین راس��تا ارس��لان قاسمی � رئیس 
کمیسیون کش��اورزی اتاق تعاون ایران - تولید بیش 
از ۷۵ درصد محصولات کشاورزی را توسط تعاونی ها 
دانسته و می گوید: امنیت غذایی کشور توسط بخش 

تعاون تامین و حفظ می شود.
وی با اشاره به صادرات 2 میلیارد دلاری تعاونی ها 
در کش��ور، بیشترین صادرات ش��رکت های تعاونی را 
محصولات کشاورزی ذکر کرده و می گوید:۹0 درصد 
فعالیت های شیلاتی به ویژه در حوزه صید و صیادی، 
2۵ درصد تولی��د دام، ۳0 درصد زنجیره تولید مرغ، 
بی��ش از ۶0 درصد تولید پس��ته و بخش اعظمی از 
تولیدات گلخانه ای،  خرما و زعفران توسط تعاونی های 

صورت می پذیرد. رئیس کمیس��یون کش��اورزی اتاق 
تعاون ایران به وجود 210 هزار ش��رکت تعاونی ثبت 
ش��ده در کشور اشاره کرده و می گوید: این رقم پیش 
از انقلاب عدد کوچکی بود که به تعاونی های روستایی 
و بعضا تعاونی های توزیعی کارگری محدود می شد اما 
امروز در ۳ بخش صنعت و معدن، کشاورزی و صنایع 
غذای��ی و خدم��ات، تعاونی های حضور گس��ترده ای 
دارن��د. ۹0 درصد فعالیت های ش��یلاتی ب��ه ویژه در 
حوزه صید و صیادی، 2۵ درصد تولید دام، ۳0 درصد 
زنجیره تولید مرغ، بیش از ۶0 درصد تولید پس��ته و 
بخ��ش اعظمی از تولیدات گلخانه ای،  خرما و زعفران 
توسط تعاونی های صورت می پذیرد.در این زمینه فتح 
الله بیات � رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 

در گفت وگو با ایسنا، بر لزوم خروج بخش کشاورزی 
از حال��ت س��نتی تاکید ک��رده و می گوی��د:در حال 
حاضر نیروهای تحصیلکرده و مهندس��ان رشته های 
کش��اورزی بسیاری در کش��ور وجود دارند که عمدتا 
بیکارن��د و وزارت جهاد کش��اورزی بای��د با همکاری 
دولت بس��تر آموزش و مقدمات ورود آنها به بازار کار 

را فراهم کند.
وی با اش��اره به ضرورت آش��نایی فارغ التحصیلان 
بخش کش��اورزی ب��ا متدهای روز دنی��ا می گوید: به 
منظور افزایش س��طح اش��تغال در بخش کشاورزی 
لازم اس��ت از روش های جدید و به روز برای آموزش 
فارغ التحصیلان رش��ته های کش��اورزی اس��تفاده و 
چنانچه مشکل کمبود متخصص است نسبت به اعزام 
فارغ التحصیلان این بخش به کشورهای دیگر جهت 
الگوبرداری از شیوه های کشت و به روزرسانی سیستم 

کشاورزی داخلی اقدام کنیم.
بیات تمرکز بر بخش کش��اورزی را خواس��تار شده 
و می گوید: از طری��ق متدهای جدید دنیا باید دانش 
فارغ التحصی��لان را آم��وزش بدهیم، زی��را امروز در 
بسیاری از بخش ها دیگر شیوه سنتی جواب نمی دهد 
و باید ش��یوه های مدرن و مکانیسه را دنبال کنیم تا 

نیروهای تحصیلکرده  بیش از این بیکار نمانند.
به گزارش ایسنا، در حال حاضر تعاونی ها یک اهرم 
مناسب برای توس��عه اقتصادی هستند که می توانند 
هم��گام با سیاس��ت های دولت، در بهبود ش��رایط و 
وضعی��ت اقتص��ادی و اجتماعی مردم مؤثر باش��ند 
و هزینه ه��ای دولت را در حد بس��یار زیادی کاهش 
دهند. بر این اس��اس ض��رورت پرداخت��ن به مقوله 
حس��اس کارآفرینی و نقش تعاونی های کشاورزی در 
توس��عه و ترویج آن در شرایط کنونی جامعه بیش از 

پیش احساس می شود.

بر اس�اس آخرین آمارها نزدیک به ۲۷۵ هزار 
ظرفیت شغلی در سامانه جست وجوی شغل به 
ثبت رسیده اس�ت. همچنین درخواست شغلی 
بی�ش از ۱۴۰ ه�زار متقاضی کار و درخواس�ت 
نی�روی کار ۲۷ هزار کارفرما در س�امانه ثبت و 
۹۳ هزار معرفی نامه از طریق دفاتر کاریابی برای 

کارجویان صادر شده است.
به گزارش ایس��نا، س��امانه جس��ت وجوی شغل با 
هدف ایجاد بستری مناسب برای ارتباط کارجویان و 
کارفرمایان توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
راه اندازی شد تا افراد جویای کار و کارفرمایان نیازمند 

نیروی کار بتوانند از خدمات سامانه بهره مند شوند.
با ایجاد این سامانه عاوه بر فراهم شدن امکان ثبت 
درخواست ش��غلی توسط جویندگان کار، کارفرمایان 
نیز فرصت های ش��غلی م��ورد نظر خ��ود را به طول 
رایگان در سامانه بارگذاری و نیروی کار ماهر و مورد 

نیازشان را تامین می کنند.
بر اس��اس آخرین آمار، ۱۴0 هزار نفر از کارجویان 
درخواس��ت شغلی خود را در س��امانه جست وجوی 
شغل به ثبت رس��انده و ۲۷ هزار کارفرما درخواست 

نیرو کرده اند.
این س��امانه با ش��فافیتی که در اطاعات بازار کار 
ایجاد می کند می تواند هزینه جس��ت وجوی شغل را 
ب��رای کارفرم��ا و کارجو کاهش ده��د؛ از طرفی این 
س��امانه چون به واسطه حاکمیتی بودن به بانک های 
اطاعاتی متصل اس��ت، س��وابق ش��غلی، تحصیلی و 
مهارتی کارجو را راس��تی آزمای��ی می کند و کارفرما 
نیروی��ی انتخاب می کند که گفته های��ش با رزومه او 

همخوانی دارد.
کارشناس��ان ب��ازار کار معتقدن��د با توج��ه به آمار 
بیکاری فارغ التحصیان دانش��گاهی، ایجاد س��امانه 
جس��ت وجوی ش��غل در توس��عه کاریابی ها و بهبود 

وضعیت اشتغال در کشور اثرگذار است.
از زم��ان راه اندازی س��امانه جس��ت وجوی ش��غل 
در تیرماه امس��ال تا آذرماه ج��اری، دفاتر کاریابی و 
کارفرمایان مس��تقل بیش  از ۲08 هزار فرصت شغلی 

را در سامانه ثبت کرده اند اما تازه ترین آمار ثبت نام در 
س��امانه جست وجوی شغل نشان می دهد که بیش از 
۲80 هزار نیروی کار وارد این س��امانه شده  و نزدیک 
به ۲۷5 هزار ظرفیت ش��غلی این طریق ثبت ش��ده 

است.
امید ملک � مدیرکل دفتر سیاس��تگذاری و توسعه 
اش��تغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به تازگی 
جزئیات جدیدی از ثبت ن��ام متقاضیان و کارفرمایان 
در سامانه جست وجوی شغل ارائه کرده و گفته است: 
طبق آخرین آمار بالغ ب��ر ۲80 هزار نیروی کار وارد 
س��امانه شدند. ۱۴0 هزار نفر رزومه خود را تکمیل و 
درخواست شغلی را در سامانه ثبت کردند. همچنین 
۲۷ هزار کارفرما در س��امانه اطاعات خود را ثبت و 
درخواس��ت نیرو کرده اند و حدود ۲۷5 هزار ظرفیت 
شغلی در س��امانه جست وجوی شغل به ثبت رسیده 

است.

آخرین آمار ثبت نام در سامانه جست وجوی شغل

ثبت ۲۷۵ هزار ظرفیت شغلی/ ۲۷ هزار کارفرما در جست وجوی نیروی کار

فراهم کردن بازار کار فارغ التحصیلان کشاورزی
از سوی کارشناسان مطرح شد

بنگاه ها از ایجاد مراکز جوار کارگاهی چه نفعی می برند؟اعلام نرخ بیکاری فارغ التحصیلان کاردانی تا دکترا

عناوی�ن مهم ترین خبرهای ح�وزه کار و تعاون در هفته 
گذش�ته به تاکی�د نماین�دگان کارگری ب�ر تعیین هرچه 
سریع تر سبد معیش�ت کارگران، اعلام نرخ بیکاری فارغ 
التحصیلان دانش�گاهی و تش�کیل ش�ورای گف�ت و گوی 

تعاون از سال آینده اختصاص داشت.
به گزارش ایسنا، هفته گذشته نشست شورای عالی کار با حضور 
وزیر کار و نمایندگان گروه های کارگری و کارفرمایی برگزار شد. 
قرار بود در این نشس��ت بحث مزد منطق��ه ای و اصاح آیین نامه 
انتخاب اعضای مراجع تش��خیص و حل اختاف در دس��تور کار 
ق��رار گی��رد اما به گفته نمایندگان کارگری مبحث مزد منطقه ای به میان نیامد و هیچ گزارش��ی هم در این 

زمینه ارائه نشد.
انتظار گروه کارگری این است که در فرصت باقی مانده تا پایان سال به بحث مهم دستمزد جامعه کارگری 
پرداخته شود و سبد معیشت در حاشیه قرار نگیرد زیرا تاخیر در برگزاری جلسات باعث می شود چانه زنی های 

مزدی به جمع بندی نرسد.
هفته گذش��ته نرخ بیکاری فارغ التحصیان دانشگاهی در س��ه مقطع کاردانی، کارشناسی و ارشد در پاییز 
امس��ال اعام شد. آنطور که طاها رمضانی، مدیرکل دفتر سیاستگذاری و توسعه اشتغال وزارت کار  گفته در 
پاییز ۱۴0۲ نرخ بیکاری فارغ التحصیان ۱۱.۴ درصد بوده و این نرخ بالاتر از نرخ بیکاری عمومی اس��ت که 

نیازمند برنامه ریزی ویژه برای اشتغال فارغ التحصیان است.
به گفته وی در بررسی وضعیت اشتغال و بیکاری فارغ التحصیان در سال ۱۴0۱ نرخ بیکاری فارغ التحصیان 
کاردانی ۱0 درصد و نرخ مشارکت آنها معادل 50 درصد، نرخ بیکاری فارغ التحصیان کارشناسی ۱5 درصد 
و مشارکت آنها ۴8 درصد، نرخ بیکاری فارغ التحصیان کارشناسی ارشد 9 درصد و نرخ مشارکت بیش از 68 

درصد و نرخ بیکاری فارغ التحصیان دکترا ۳ درصد با مشارکت بالای ۷0 درصد بوده است.
طبق اعام معاون اشتغال وزیر کار بیش از ۳5 درصد اشتغال ایجادی در سامانه رصد اشتغال و 80 درصد 
اشتغال ایجادی حوزه مشاغل خانگی توسط زنان صورت گرفته است. به گفته محمود کریمی بیرانوند، طبق 
آمار درگاه مرکز آمار ایران نرخ مش��ارکت زنان از ۱۳.۱ درصد در س��ال ۱۴0۱ به ۱۴.۴ درصد رس��یده و نرخ 

بیکاری کل زنان از ۱5.۷ درصد در سال ۱۴00 به ۱۴.۲ درصد کاهش پیدا کرده است.

بر اس�اس آماره�ا، بیش از ۳۵۰۰ مرکز آم�وزش جوار و 
بین کارگاهی در کشور فعالیت دارند. ایجاد این مراکز در 
افزایش راندمان و بهره وری بنگاه ها، کاهش حوادث ناشی 
از کار و توانمندس�ازی مهارت�ی نیروه�ای کار در صنایع 

اثرگذار است.
به گزارش ایس��نا، با توجه به افزای��ش روز افزون تعداد دانش 
آموختگان و آمار فارغ التحصیان بیکار و عدم تناسب رشته های 
تحصیل��ی با نیاز بازار کار، اهمیت مهارت آموزی و بهره مندی از 
آموزش های فنی و حرفه ای بیش از پیش احس��اس می شود؛ در 

چنین ش��رایطی آش��نایی با محیط واقعی کسب و کار و ارتقای س��طح مهارت افراد در ورود به بازار کار موثر 
اس��ت. هدف از ایجاد مراک��ز آموزش فنی و حرفه ای جوار کارگاهی و بی��ن کارگاهی، ارتقای مهارت، کاهش 
هزینه های جانبی تولید، اس��تفاده بهینه از امکانات آموزش��ی برای ش��اغان، صیانت از نیروهای کار و تربیت 

نیروی کار ماهر و نیمه ماهر است.
بی تردید ایجاد و توسعه مراکز آموزش جوار و بین کارگاهی تأثیر بسزایی در ارتقای توان فنی و اشتغال پذیری 
اف��راد در ح��وزه های مختلف صنع��ت دارد. به اعتقاد کارشناس��ان این مراکز در کنار صنای��ع عاوه بر رونق 

بخش های تولیدی زمینه افزایش سطح مهارت کارگران و شاغان واحدهای اقتصادی را فراهم می کند.
در همین راستا مجتبی نوروزی � معاون آموزش سازمان آموزش فنی و حرفه ای با اشاره به نقش موثر مراکز 
جوار کارگاهی در فعالیت  بنگاه های اقتصادی می گوید: در س��ازمان آموزش فنی و حرفه ای آنچه مهم اس��ت 
مساله آموزش است و اهمیت آموزش بر کسی پوشیده نیست. در دنیای امروز که آموزش در حوزه های مختلف 
به ویژه در حوزه بنگاه های اقتصادی، تولیدی و خدماتی جدی گرفته می ش��ود مقطعی نیست لذا آموزش در 
تمام نظام های توسعه یافته دنیا که تولیداتشان درجه یک است کاما جاری است و برای عقب نماندن کاروان 

پیشرفت و توسعه و بهره مندی از مزایای مشاغل آینده، بحث آموزش جدی است.
وی با تقس��یم بندی گروه های تحت آموزش س��ازمان فنی و حرفه ای می گوید: در س��ازمان آموزش فنی و 
حرف��ه ای ۳ گروه مش��خص به طور کلی در معرض آموزش های مهارتی ق��رار دارند؛ اول مهارت جویان که به 
دنبال مهارت هستند،  دوم کارجویان که بعد از فراگیری مهارت دنبال یک شغل مناسب و ایجاد کسب و کار 

هستند و سوم گروه شاغان بنگاه های اقتصادی و تولیدی و خدماتی هستند.

 مردم تخلفات فروشگاه ها در طرح فجرانه 
را گزارش دهند

سرپرس�ت اداره کل تعاون، کار 
و رف�اه اجتماعی اس�تان تهران با 
بیان اینکه اف�راد در طرح فجرانه 
کالابرگ آزاد هس�تند از هر نام و 
نشان تجاری خرید کنند، از مردم 
خواست تا تخلفات فروشگاه ها در 

اجرای طرح را گزارش دهند.
به گزارش ایس��نا، وزارت تعاون، کار 
و رف��اه اجتماعی در هفته های اخیر از 

آغاز مرحله جدید کالابرگ الکترونیکی تحت عنوان طرح فجرانه خبر داد که بر اس��اس 
آن یارانه تشویقی خانوارهای دهک های اول تا هفتم درآمدی از ۱۲0 به ۲۲0 هزار تومان 
افزایش می یابد و خانوارها می توانند به مدت سه ماه از اقام کالابرگی خرید کنند. این 
طرح به مناسبت دهه مبارک فجر از ۱۷ بهمن ماه آغاز شد که تا ۱۷ اردیبهشت ماه سال 
آینده ادامه خواهد داش��ت و اعتبار خرید ۱۱ قلم کالابرگ به ازاری هر نفر از ۱۲0 هزار 

تومان به ۲۲0 هزار تومان افزایش خواهد یافت.
بر اس��اس طرح فجران��ه کالابرگ، ۷ ده��ک درآمدی در صورت خری��د ۱۱ قلم مواد 
خوراکی از س��بد غذایی تعریف ش��ده، مش��مول بهره مندی از یارانه مضاعف ۲۲0 هزار 
تومانی )غیرنقدی( می شوند که مبلغ یارانه ۴00 هزار تومانی با احتساب یارانه مضاعف، 

6۲0 هزار تومان و یارانه ۳00 هزار تومانی به 5۲0 هزار تومان افزایش می یابد.
آنطور که علیرضا عس��گریان - معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفته این س��بد 
بر پایه قیمتهای س��ال ۱۴0۱ عرضه خواهد شد و شامل ۱۱ قلم غذایی بر اساس قیمت 
روز معادل ۷۴۳ هزار  و ۷50 تومان است که طبق مبنای سال گذشته معادل 5۲۳ هزار 

و ۳00 تومان است.
به عبارتی مابه التفاوت قیمت این سبد طی سال ۱۴0۱ تا زمان فعلی، ۲۲0 هزار تومان 
است اما با اجرای طرح فجرانه، دولت این مابه التفاوت قیمتی را جبران کرده است و این 
حمایت مضاعف دولت از سفره و امنیت غذایی مردم بوده و دولت برای اجرای سه ماهه 

این طرح ۲0 هزار میلیارد تومان لحاظ کرده است.
در همین راستا محمد آذرپناه � سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
تهران از مردم خواسته تا گزارش تخلفات فروشگاه ها در اجرای طرح فجرانه کالابرگ را 

با شماره ۱۲۴ گزارش دهند.
وی گفته اگر فروشگاهی مردم را مجبور کرد از برند خاصی خریداری کند، تخلف است 
و شهروندان در صورت مواجه شدن با مشکل می توانند برای ثبت اعتراضات و مشکات 

خود با شماره 0۲۱6۳6۷ تماس حاصل کنند.
سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران درباره شرط دریافت اعتبار 
مضاعف ۲۲0 هزار تومانی کالابرگ گفت: فردی که سبدی شامل ۱۱ قلم کالای اساسی 
به مبلغ ۷۴۳ هزار تومان را بخرد، دولت ما به  التفاوت قیمت آن نس��بت به سال ۱۴0۱ 
که حدود ۲۲0 هزار تومان اس��ت در قالب اعتبار ش��ارژ شده پرداخت می کند و فرد تنها 

5۲۳ هزار تومان بابت آن سبد پرداخت خواهد کرد.
آنط��ور ک��ه آذرپناه گفته در صورتی ک��ه افراد از تمام اقام س��بد خریداری نکنند به 
میزانی که از کالاهای این س��بد خریداری کرده باش��ند اعتبار ب��ه خرید آنها اختصاص 

داده می شود.
مرحل��ه جدید طرح کالاب��رگ الکترونیکی با نام فجرانه طی م��دت ۳ ماه و به نحوی 
عملیاتی می ش��ود که ش��رط خرید ۲00 هزار تومان از مبلغ یارانه که پیشتر اعام شده 
بود حذف ش��ده و اعتبار تشویقی آن از ۱۲0 به ۲۲0 هزار تومان افزایش یافته است. در 
طرح فجرانه هر کالا اعتبار خاص خودش را دارد ولی مردم آزاد هس��تند از هر نش��ان و 
برندی خرید کنند. خانوارها می توانند اقام طرح را در سقف وزنی و کالایی تعریف شده 
خرید کنند و امکان جابه جایی اعتبار بین گروه های کالایی مقدور نیست به عنوان مثال 
ب��ا اعتب��ار برنج امکان خرید روغن وجود ندارد یا در صورت��ی که فردی بخواهد به جای 
روغن مایع 8۱0 گرمی، روغن کنجد خریداری کند باید مابه التفاوت بین روغن معمولی 

تا روغن کنجد را بپردازد.
در حال حاضر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از طریق شرکت مجری طرح کالابرگ 
الکترونیکی)فارا( به صورت آناین بر عملکرد فروشگاه ها نظارت دارد و نظارت های میدانی 

با محوریت گشت های مشترک اداره کل صمت استان ها در دستور کار است.
ب��ه گفته مقام��ات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، هی��چ الزامی برای خرید یکباره 
۱۱ قلم وجود ندارد و سرپرس��ت خان��وار می تواند در طول ماه خرید خود را انجام دهد؛ 
هم چنین خرید اقام در گروه لبنیات ش��ناور اس��ت و افراد می توانند بسته به نیاز خود 
خرید کنند. خرید در طرح کالابرگ الکترونیکی کاما اختیاری است ولی استفاده از آن 
بهره مندی خانوار از یارانه تش��ویقی و مضاعف را به دنبال دارد. س��ید صولت مرتضوی - 
وزی��ر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در روزهای اخیر از اجرای موفق طرح فجرانه کالابرگ 
و استقبال ۱۲ میلیون و 89۲ هزار خانوار خبر داده و گفته بود: بیش از ۳۷ میلیون نفر 

معادل 6۲.5 درصد تاکنون از طرح فجرانه کالابرگ استقبال کرده اند.
ب��ه گزارش ایس��نا، در طرح کالاب��رگ الکترونیکی نگاه دولت حف��ظ و تامین امنیت 
غذایی خانوارهاس��ت و به دنبال حذف یارانه نقدی نیست. در صورتی که مردم تخلف یا 
گران فروش��ی در فروشگاه ها را مش��اهده کردند یا وادار به خرید محصول از نشان و برند 
خاصی ش��دند تخلف محس��وب شده و لازم است موضوع را از طریق سامانه ۱۲۴ وزارت 

صمت یا تعزیرات گزارش دهند.
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آذربایجان شرقی نایب قهرمان سوپرلیگ گلبال کشور 
عصرآزادی/ سرویس ورزشی: تیم گلبال 
آذربایجان شرقی به عنوان نایب قهرمانی کشور 

دست یافت.
عص��رآزادی آنای��ن: گلبال هی��ات نابینایان 
تبری��ز تنها نماینده اس��تان آذربایجان ش��رقی 
با ش��ش ب��رد و تنها یک باخت نای��ب قهرمان 

مسابقات سوپر لیگ گلبال کشور شد.
گفتنی اس��ت ای��ن مس��ابقات از تاریخ یکم 
اسفند تا پنجم اسفند ماه سال ۱۴0۲ در بخش آقایان با حضور 8 تیم در شهر بابلسر استان 
مازندران برگزار ش��د.لازم به ذکر اس��ت تیم گلبال هیات نابینایان تبریز پیش از این نیز ماه 

گذشته مقام دوم دور رفت لیگ برتر گلبال کشور  را کسب کرده بود.

درخشش  پاراتکواندوکار 
مرندی

عصرآزادی/ سرویس ورزشی: پاراتکواندوکار 
مرندی به مقام نای�ب قهرمانی پاراتکواندو جام 

ریاست جمهوری دست یافت.
 زهرا رحیمی در مس��ابقات پاراتکواندو جهانی جام 
ریاست جمهوری به عنوان نایب قهرمانی دست یافته 

و مدال نقره را کسب کرد. 
ای��ن بان��وی پاراتکوان��دو از شهرس��تان مرن��د   با 
مربیگری استاد خانم شجاعی در این مسابقات که در 

استان تهران برگزار شد، حضور یافته بود.

کسب مدال نقره تکواندوکار 
آذربایجان شرقی 

تکوان�دوکار  ورزش�ی:  س�رویس  عص�رآزادی/ 
آذربایجان شرقی در مسابقات باشگاه های آسیای به مدل 

نقره دست یافت.
 مس��ابقات تکواندو باشگاه های آس��یا در خانه تکواندو برگزار 
ش��د.  حامد اصغری در جام باش��گاه های اس��یا  به مدال نقره 

دست یافت.
دوازدهمین دوره رقابت های جام باش��گاه های آسیا  با حضور 
تیم هایی از ایران، عراق، افغانس��تان، تاجیکس��تان، عمان و تیم 

پناهندگان برگزار شد.

دعوت باشگاه سپاهان از رسول خطیبی
عصرآزادی/ س�رویس ورزش�ی: باش��گاه 
سپاهان از رسول خطیبی برای رونمایی بخش این 

بازیکن در موزه باشگاه سپاهان دعوت کرد.
 باش��گاه سپاهان اصفهان از ۲ سال پیش موزه 
خ��ود را افتتاح ک��رده که ب��ه بخش ها مختلفی 
منقسم و قسمتی هم به بازیکنان تیم اختصاص 
یافته اس��ت. بخش��ی از این موزه که به بازیکنان 
سال های قبلی این باشگاه اختصاص داشته و قرار 
اس��ت با حضور رسول خطیبی قسمت مربوط به این بازیکن افتتاح گردد. بر این اساس از رسول 
خطیبی مهاجم سال های نه چندان دور این باشگاه برای بازی سپاهان با شمس آذر قزوین دعوت به 
عمل آمده و با حضور وی، بخش این بازیکن در موزه باشگاه سپاهان رونمایی و افتتاح خواهد شد.

حضور تنها داور جهانی کاراته استان آذربایجان 
شرقی در مسابقات لیگ جهانی 

عصرآزادی/ سرویس ورزشی: تنها داور جهانی 
کاراته اس��تان آذربایجان ش��رقی در مس��ابقات لیگ 
جهانی حضور یافت. مس��ابقات لیگ جهانی رده های 
س��نی فجیره ام��ارات با حضور 2000 ورزش��کار و با 
شرکت ۷۸ کشور  از ۳ الی۶ اسفند در حال برگزاری 

است.

نایب قهرمانی باستانی کاران مراغه در مسابقات ارتش
عصرآزادی/ سرویس ورزش�ی: باستانی کاران 
گروه ۱۱ توپخانه مراغه مقام نایب قهرمانی مسابقات 

ارتش جمهوری اسامی ایران را کسب کردند.
فرمانده پادگان امام رضا)علیه السام( مراغه گفت: 
این تی��م به نمایندگی از نی��روی زمینی ارتش برای 
دومین س��ال پیاپ��ی در مس��ابقات قهرمانی ورزش 
باس��تانی و زورخانه ای ارتش جمهوری اسامی ایران 
س��ه مدال طا کس��ب کرد. سرتیپ دوم ستاد حاتم سیفی در آیین تجلیل از مدال آوران این 
رش��ته افزود: در این مس��ابقات رضا زبردست در ماده کباده، منوچهر آقایی در میل سنگین و 
محمد آبدینی به عنوان مرشد اول به مربیگری مرتضی آشنائیان مدال طا به گردن آویختند. 
وی اضافه کرد: این مسابقات با شرکت تیم های منتخب از یگان نیروی دریایی، هوایی، زمینی 

و پدافند ارتش در بندرعباس برگزار شد.

قهرمانی دختران تیراندازی با کمان آذربایجان 
شرقی در کاپ آسیایی بغداد

عصرآزادی/ س�رویس ورزش�ی: تیم تیراندازی با کمان دختران آذربایجان شرقی 
نماینده ایران در مسابقات کاپ آسیایی در مسابقات کاپ آسیایی به عنوان قهرمانی 

دست یافته و پسران هم نایب قهرمان شدند.
در فینال مسابقات تیراندازی با کمان کاپ آسیایی بغداد، تیم کامپوند آذربایجان شرقی که 

یه نمایندگی از ایران شرکت کرده بود، قهرمان شد.
در ادامه مس��ابقات کاپ آس��یایی بغداد، تیم کامپوند بانوان ایران با ترکیب فاطمه همتی، 
هال��ه ایزدخواه، بیتا عاش��ق زاده در دیدار پایانی به مصاف تی��م هند رفت و با نتیجه ۲۲9  بر 
۲۲۳ به پیروزی رسید و عنوان قهرمانی این مسابقات را بدست آورد. گفتنی است کمانداران 

آذربایجان شرقی به نمایندگی از ایران در این مسابقات قهرمان شدند.
تیم کامپوند مردان ایران نایب قهرمان کاپ آسیایی بغداد شد

در فینال مسابقات تیراندازی با کمان کاپ آسیایی بغداد، تیم کامپوند مردان ایران به عنوان 
دومی دس��ت یافت. در ادامه مس��ابقات تیراندازی با کمان کاپ آس��یایی بغداد، تیم کامپوند 
م��ردان ایران با ترکیب آرمین پاکزاد، آرش قاس��می پور، بهنیا رادرض��وان در دیدار پایانی به 
مصاف تیم هند رفت و با نتیجه ۲۳۲ بر ۲۲9 شکس��ت خورد و عنوان دومی این مس��ابقات را 
از آن خود کرد. بهنیا راد رضوان و آرش قاسمپور از استان آذربایجان شرقی در این مسابقات 

حضور داشتند.

عص�رآزادی/ س�رویس ورزش�ی: اس�امی ملی پوش�ان 
قهرمان�ی  مس�ابقات  در  حض�ور  ب�رای  ای�ران  ش�یرجه 
اع�لام  فیلپی�ن  کش�ور  میزبان�ی  ب�ه  آس�یا  ه�ای   رده 

شد.
 اسامی شیرجه رو های اعزامی به رقابت های قهرمانی رده های 

آسیا اعلام شد. 
یازدهمی��ن دوره مس��ابقات قهرمان��ی جوانان آس��یا ۷ الی 1۹ 
 اس��فند س��ال 1۴02 در ش��هر کلارک فیلیپین برگ��زار خواهد

شد.
بر این اس��اس ۶ ش��یرجه رو به همراه شهنام نظر پور و مجتبی 
ولی پ��ور بعنوان مربی برای رقابت ب��ا حریفان خود راهی فیلیپین 

شده اند.

رقایت های ش��یرجه این دوره از مس��ابقات ۷ الی 11 اسفند ماه 
1۴02 پیگیری خواهد شد.

اسامی شیرجه روهای اعزامی به فیلیپین،
عرشیا کوهی )آذربایجان شرقی(

علی سفری
سام واژیر

کیومرث اصلانی
آیدین نصرتی

صدرا علیزاده ) آذربایجان شرقی(
کادر فنی :

مربی: شهنام نظرپور
مربی : مجتبی ولی پور )آذربایجان شرقی(

اسامی شیرجه روهای اعزامی به فیلیپین اعلام شد

عصرآزادی/ س�رویس ورزشی: سرمربی تیم 
فوتب�ال تراکت�ور گف�ت: گروه�ی از بازیکنان 
حرف�ه ای و با ش�خصیت را در اختیار دارم و از 

تک تک بازیکنانم بسیار راضی هستم.
پاکو خم��ز طی گفت وگویی ب��ا جمعی از اصحاب 
رس��انه در پاسخ به س��والی مبنی بر اینکه باتوجه به 
فراهم کردن امکانات لازم  از س��وی باش��گاه، نتایج 
تی��م را چطور ارزیاب��ی می کنید؟ اظهار داش��ت: ما 
از 1۵ مس��ابقه در نی��م فصل اول 2۸ امتیاز کس��ب 
کرده ایم. بیش��ترین امتیازی که تراکتور در سال های 
اخیر توانس��ته به دس��ت آورد، ۵2 امتیاز بوده است. 
اکن��ون 2۸ امتیاز داریم و بی��ش از نصف ۵2 امتیاز 
را کس��ب کرده ایم. ارزیابی م��ن از نیم فصل اول در 
مجموع بس��یار مثبت بوده است. اگر بتوانیم عملکرد 
نیم فصل اول را تکرار کرده و بهبود ببخشیم، رکورد 

می زنیم.
س��رمربی تراکت��ور درخصوص اینک��ه چرا ترکیب 
تراکتور ه��ر هفته دچار تغییر می ش��ود؟ بیان کرد: 
تش��خیص داده ام ترکیب تی��م را در هر بازی، تغییر 
ده��م و این موضوع به نتایج تیم لطمه نزده اس��ت. 
امتیازات کس��ب ش��ده ه��م این گفته م��ن را تأیید 
می کن��د. هیچ کس نمی داند اگر ب��ا ترکیب دیگری 

بازی می کردیم، چه اتفاقی می افتاد.
خمز در پاس��خ به این سوال که خواسته هواداران 
کسب پیروزی مقابل تیم های مدعی بوده و چیزهای 
دیگ��ر آن��ان را راضی نمی کند، گفت: این نظر ش��ما 
است. شما نماینده همه هواداران تراکتور نیستید. ما 
س��عی می کنیم به بهترین شکل رقابت کنیم. امکان 
دارد ببریم و یا شکس��ت بخوریم؛ چرا که درخصوص 
رقابت با س��ه تیم خ��وب لیگ برتر صحبت می کنیم. 
دوست داریم در بازی مقابل این تیم ها، پیروز شویم. 
قب��ول دارم، در بازی های رو در رو با س��ه تیم بالای 
جدول، امتیازات خوبی نگرفته ایم. سعی خواهیم کرد 
در دیدار مقابل استقلال و سپاهان در تبریز با تلاش 
بیشتر، پیروز شویم. من نخستین کسی هستم که از 
عملکرد تیم در این بازی ها ناراضی هس��تم. دوست 
دارم تم��ام بازی ه��ا را ببریم. برخی دیدارها دش��وار 

هستند، برخی دیگر سختی کمتری دارند.
وی در رابطه با اینکه ملوان توانسته مقابل تیم های 
مدعی پیروز ش��ود، ولی تراکتور نتوانسته و هواداران 
نگران رتبه تیم در پایان لیگ هس��تند، گفت: ش��ما 
از کج��ا می دانید در پایان فصل چه رتبه ای کس��ب 
می کنیم؟ پیشگویی می کنید. 1۴ مسابقه باقی مانده 
و نهای��ت تلاش مان را انجام خواهیم داد. صحبت در 
خصوص ای��ن موضوعات از هم اکنون، معنی خاصی 
ندارد. به نظرم تمرکز بیش از حد روی بازی با س��ه 
تیم مدعی است. لیگ 1۶ تیم دارد. باید سعی کنیم 
بهترین عملکرد را داش��ته باش��یم. بهانه قابل قبول 
نبوده و بازی خوب برای پیروزی در دیدار با تیم های 
مدع��ی انج��ام نداده ایم. اینکه قض��اوت در خصوص 
نتایج تیم تنها معطوف به بازی با این سه تیم باشد، 

بی انصافی است.
خمز در پاسخ به این سوال، به نظر می آید شکست 
مقاب��ل تیم های مدعی عادی انگاری ش��ده و در این 
زمینه ش��ما خونسرد هس��تید. چرا نتوانستیم بازی 
بهتری به نمایش گذاش��ته و پیروز شویم؟ گفت: ما 
می توانیم بهتر از آن تیم ها بازی کنیم. ولی متأسفانه 
موضوع این است که آنان بازی را برده اند. به من یاد 
داده اند هیچ گاه خودم را با کس��ی مقایس��ه نکنم و 
بهترین عملکرد را همیش��ه از خود نشان دهم، بدون 
اینکه به کس��ی نگاه کنم. من خودم را با گواردیولا، 
کل��وپ و آنچلوتی مقایس��ه نمی کن��م و می خواهم 
بهترین عملکرد را داشته باشم. بازیکنان نیز به جای 
مقایس��ه خودش��ان با دیگران، باید بهترین عملکرد 
را داش��ته باش��ند. وی ادامه داد: من چیزی را عادی 
نش��ان نداده ام و س��عی کرده ام واقعیت ها را بگویم. 
س��ال گذش��ته مقابل این تیم ها دو بار پیروز شدیم، 
ولی امس��ال چنین نشده اس��ت. ما نهایت تلاش را 
می کنیم تا بهترین عملکرد را در این بازی ها داش��ته 

باشیم.
 س��رمربی تراکتور در پاس��خ به این سوال که، آیا 
بهتری��ن ورژن خ��ود را در این فصل ارائ��ه داده اید؟ 
گفت: شما س��عی می کنید بهترین خبرنگار باشید؟ 
چنین س��والاتی بی معنا است. هر روز سعی می کنیم 
بهتر ش��ویم. هنوز کار زیادی برای رس��یدن به نقطه 

آرمانی داریم تا با نوع بازی مان پیروز شویم.
وی در م��ورد اینک��ه عملکرد خ��ود در 1۴ ماه را 
چطور ارزیابی می کند و چه نمره ای به خود می دهد؟ 
اظهار داش��ت: من ه��ر روز هر چه در ت��وان دارم را 
انجام می دهم. تمام��ی کارهایم با نهایت تلاش بوده 
و دوس��ت ندارم خودم را بابت برخی چیزها سرزنش 
کنم. س��عی می کنم کارم را به بهترین ش��کل انجام 
دهم. براساس قراردادی که با باشگاه دارم، بیشترین 

تلاش را انجام می دهم.
کامبک زدن در ایران خیلی سخت است

خمز در پاس��خ به س��والی مبنی بر اینکه عملکرد 
باشگاه در نقل و انتقالات رضایت شما را جلب کرده 
اس��ت؟ توضی��ح داد: از تیمی که دارم بس��یار راضی 

هس��تم. از اینکه مربی این باشگاه و بازیکنان هستم 
به خودم افتخار می کنم. گروهی از بازیکنان حرفه ای 
و با ش��خصیت را گردهم آورده ایم. هر روز تمرینات 
بازیکن��ان را زیر نظر دارم و به این نتیجه رس��یده ام 
ارزش آن را دارد ک��ه با آن��ان کار کنم. چون نهایت 
تلاش را انجام می دهند و با اینکه مربی خارجی آمده 
و ش��رایط فرق کرده، اما خودشان را با وضعیت وفق 
می دهند. در مجموع از کل تیم بسیار راضی هستم.

خمز در پاس��خ به این سوال، چرا تراکتور نتوانسته 
بع��د از دریافت گل ب��ه بازی برگ��ردد؛ آیا به ضعف 
کادرفنی ب��ر می گردد؟ گفت: تقریب��اً تمام تیم های 
ایران بعد از دریافت گل شکس��ت می خورند. کامبک 
زدن در ایران خیلی س��خت است. ما هم هر موقع به 
گل دست یافته ایم، تیم های دیگر نتوانستند نتیجه را 
بازگردانند. دلیل اصلی آن، نوع فوتبالی است که در 
لیگ ایران به نمایش گذاش��ته می شود و دلیل دیگر 
نی��ز اتلاف وقت تیم ها اس��ت. وقتی ی��ک تیم پیش 
می افت��د، با اتلاف وقت نمی گذارد ب��ازی ریتم خود 
را  به دست آورد. دروازه بانان و چندین بازیکن بارها 
خودشان را به مصدومیت می زنند. این موضوع تقریباً 
در خصوص همه تیم های لیگ برتری صدق می کند. 
معدود تیم هایی توانسته اند نتیجه را بازگردانند. این 
امر دلایل متعددی می تواند داش��ته باش��د و از نظر 

ورزشی همان موضوعاتی بود که اشاره کردم.
وی در پاس��خ به این س��وال که باش��گاه تراکتور 
هدایت اش را به سرمربی لالیگایی سپرده تا تغییری 
در فوتب��ال ای��ران ایج��اد کند، چرا ما امس��ال هیچ 
سهمی از کامبک های رخ داده در لیگ نداریم؟ بیان 
ک��رد: یکی از علت ها این بوده که ما در بس��یاری از 
بازی ها پیروز ش��ده ایم و کمتر فرصت جبران نتیجه 
پیش آمده است. اگر موضوعی صرفاً در خصوص تیم 
ما صدق کند، باید از بعُد فنی بررس��ی شود. معتقدم 
هی��چ گاه نباید در لی��گ ای��ران، گل اول را دریافت 

کنیم.
سرمربی تراکتور در رابطه با امکان حضور اصحاب 
رس��انه در تمرینات، اظهار داشت: اصحاب رسانه نیز 
باید رفتار حرفه ای و مبتنی بر قوانین داش��ته باشند؛ 
در ای��ن صورت این آمادگی را داریم که هر از گاهی 

تمرینات را با حضور اصحاب رسانه برگزار کنیم.
قهرمانی در لیگ ایران سخت تر از حد معمول 

است
»بخش سوم«وی در پاس��خ به این سوال، آخرین 
بار که آقای نصرتی به ش��ما مشورت داده و با حرف 
ایشان بازیکنی را در ترکیب قرار داده اید و یا تاکتیک 
تیم را تغییر داده اید، چه زمانی بوده است؟ گفت: من 
هر روز با ایش��ان صحبت کرده و از نقطه نظرات شان 
اس��تفاده می کنم و باهم تبادل نظ��ر می کنیم و در 
جلس��ات فنی، از نظرات ایشان اس��تفاده می کنم و 
اینکه او ش��ناخت بهتری نس��بت به م��ا از تیم های 
رقیب دارد، برای من مهم بوده و حتماً از دیدگاهش 

بهره می برم.
س�رمربی تراکت�ور در پاس�خ به این س�وال، 
خودش�ان مدع�ی هس�تند دخالت زی�ادی در 
تصمیمات ندارند؟ گفت: چه کسی این موضوع 

را به شما گفته است؟
خبرنگاران: خ��ودش در فضای مجازی اعلام کرده 

است.
سرمربی تراکتور ادامه داد: اگر این موضوع حقیقت 
داش��ته باشد، آقای نصرتی باید از جمع ما جدا شود. 
نصرت��ی یکی از کمک مربیان بوده؛ بنابراین ایش��ان 
تصمیم گیر نهایی نیس��ت و وظیفه شان کمک به تیم 
اس��ت. تصمیم گیر نهایی من هستم و مسئولیت نیز 
با من اس��ت. اگر غیر از این باش��د؛ ایش��ان سرمربی 
اس��ت و من دس��تیار. محمد نصرتی نظرش را اعلام 
می کند. اگر او بر این باور است که من توجه کافی به 
صحبت های��ش ندارم، این موضوع را باید به خود من 
اعلام کن��د، نه در فضای مجازی. ما هر روز همدیگر 
را می بینی��م و هم��کاری داریم. اگر م��ن یک روز از 
دستیارانم ناراضی باشم، وظیفه دارم رو در رو صحبت 
کنم. فکر کنم راه و روش درس��ت همین است. البته 
نمی دانم این حرف شما درست است یا نه. اگر چنین 

باشد، این موضوع نباید رسانه ای می شد. 
مدیر روابط عمومی و رس��انه باشگاه: آقای نصرتی 

فقط اعلام کرده تصمیم گیر نهایی من نیستم.
 خمز در ادامه خاطرنشان کرد: پس در این صورت، 
ش��رایط فرق کرد. بله درست می گوید، ایشان به من 
کمک ک��رده و موضوعاتی را منتق��ل می کند و من 
تصمیم  می گیرم که از نکات فنی ایشان استفاده کنم 
یا ن��ه. تصمیم نهایی در زمینه چینش ترکیب تیم و 
موضوعات دیگر با خود من است. آمده ام در خصوص 
فوتب��ال صحبت کنیم نه ش��ایعات. ای��ن موضوعات 
برای من جذابیت ندارد. دستیاران ما خوب هستند و 

نیازی به تقویت نداریم.
وی در خصوص صحبت های ی��ک خبرنگار مبنی 
بر اینکه نتایج تراکتور فاجعه نیس��ت، اصحاب رسانه 
تراکتور را دوست دارند، انتظارشان از شما بالا بوده و 
می خواهند تراکتور در قواره تیم مدعی باشد، گفت: 
من هم عاشق تراکتور هستم. هیچ جای دنیا مربیان 
قهرمان لیگ نیس��تند، بلکه این تیم ها هس��تند که 
قهرمان می ش��وند. فکر می کنم همه هر سال دوست 
دارند تراکتور قهرمان شود. اما چرا هیچ وقت قهرمان 
نشده است؟ پاسخ ساده است. چون آرزو و خواستن 
کفایت نمی کند. شایس��تگی ها را باید نشان داد و با 
بهترین ه��ا رقابت کرد. اینک��ه کل فصل در رده های 
بالای جدول بجنگیم، کار بس��یار س��ختی است. اگر 
این هدف محقق نشود، به این معنی نیست که همه 
چیز فاجعه بار بوده اس��ت. موضوع��ات را باید با دید 

وسیع تری ببینیم. همه دوست داریم ببریم.
خمز اضافه کرد: فرض کنیم مثلًا سوم شده ایم، آیا 
شکس��ت مفتضحانه بوده و فصل اسف بار داشته ایم؟ 
قهرمان ش��دن بسیار دشوار بوده و در لیگ ایران نیز 
بس��یار دشوارتر از حد معمول اس��ت؛ چرا که تیم ها 
نزدیک هس��تند و هر نتیج��ه ای می تواند در بازی ها 
رقم بخورد؛ بنابراین دس��تیابی به س��طحی که تیم 
بتواند با س��ه تیم بالای جدول رقابت نزدیک داشته 
باش��د، خیلی س��خت اس��ت. ما در این راستا تلاش 
می کنیم. اگر این قهرمانی محقق نشود، بدین معنی 

نبوده که فاجعه رخ داده است.
هیچ س�بک بازی نیس�ت که برد یک تیم را 

تضمین کند
وی در پاس��خ به این سوال که از مهدی شیری در 
بازی با استقلال در پست غیرتخصصی وینگر راست 
و از گوس��تاوو واگنین نیز در بازی با پرسپولیس در 
پس��ت غیرتخصصی وینگر راست اس��تفاده کردید، 
آیا چینش ترکیب اش��تباه ب��ود؟ توضیح داد: زمانی 
که به تراکتور آمدم، گوس��تاوو وینگ��ر بود که رفته 
رفت��ه از این بازیکن در میانه میدان اس��تفاده کردم. 
منظورم این است که گوستاوو با پست وینگر راست 
آش��نایی کامل دارد. ما در مورد سبک بازی صحبت 
نمی کنیم، بلکه حرفمان در خصوص پست بازیکنان 
اس��ت. پس پست وینگر در هر سیستمی که بگویید، 

همان وینگر است.
 سرمربی تراکتور ادامه داد: ما در پنج بازی آخر نیم 
فصل دوم که چهار پیروزی و یک تس��اوی به دست 
آوردیم، از گوس��تاوو در پست وینگر راست استفاده 
کرده بودیم. منظور ش��ما این اس��ت که گوستاوو در 
بازی های بزرگ در میانه میدان بازی کند و در سایر 
دیدارها در پس��ت وینگر؟ اما ش��رایط مهدی شیری 
فرق می کند. او معمولاً در پس��ت وینگر راست بازی 
نمی کند. در بازی با اس��تقلال قصد داش��تیم بیشتر 
از کناره ها اس��تفاده کنیم و ش��یری هم خوب سانتر 
می کن��د، ولی نتیجه این تغییر پس��ت خوب نبود و 
مسئولیت با من بود. اما مورد گوستاوو متفاوت است. 
این بازیکن آش��نایی کامل با پس��ت وینگر دارد. نوع 
وظایفش هم به ش��کلی طراحی شده بود که بیشتر 

متمایل به داخل بازی کند.
وی در پاس��خ به س��والی دیگر مبنی ب��ر اینکه آیا 
در بازی های پرفش��ار تر هم باید با روش پرِس از بالا 
استفاده کنیم یا اینکه فضاها را ببندیم؟ چون با یک 
سبک در تمامی دیدارها بازی می کنیم. آیا مدافعان 
وسط ما این توانایی را دارند که در چنین دیدارهایی 
مدام اس��تارت زده و بالا بیایند یا اینکه بهتر اس��ت 
داخل محوط��ه جریمه بمانند؟ گف��ت: من مربی ای 
هستم که دوس��ت ندارم نسبت به نوع بازی حریف، 
ن��وع بازی تیم را عوض کنم. دوس��ت دارم بازیکنان 
همان طور که در تمرینات کار می کنند در مسابقات 

هم ظاهر شوند. نمی خواهم نحوه بازی تیم را نتیجه 
و تیم حری��ف تعیین کند. به نحوی تمرین می کنیم 
که در بازی های پرفش��ار هم فوتب��ال خودمان را به 

نمایش بگذاریم.
 خم��ز ادام��ه داد: من 20 س��ال اس��ت بازی های 
»لیونل مسی« را دنبال می کنم و همه نحوه بازی اش 
را تحلی��ل کرده اند و می دانن��د چطور بازی می کند؛ 
ام��ا هیچ کس نمی تواند او را متوقف کند. تیم ها نوع 
بازی منچسترس��یتی را تحلیل نمی کنند؟ آنان فقط 
یک ش��یوه دارن��د و آن هم حمله ک��ردن و پیروزی 
است. شما خیال کرده اید که صرفاً با داشتن شناخت 
از حریف، می توانید یک تیم را متوقف کنید؟ فوتبال 
پیچیده تر بوده و اس��تعداد و توانای��ی را نمی توان با 

تحلیل مهار کرد.
وی تأکید کرد: نتیجه بیش��تر مسابقات بر مبنای 
استعداد و نبوغ بازیکنان رقم می خورد. هر مربی یک 
ایده و ش��یوه ای از بازی دارد. من هم شیوه خودم را 
دارم و ب��ه بازیکنان��م انتقال داده ام. حالا این ش��یوه 
برخی تیم ه��ا موفقیت آمیز ب��وده و برخی تیم ها نه. 
در نهایت هیچ س��بک بازی نیس��ت که برد یک تیم 

را تضمین کند.
مسئول شکست ها تیم تراکتور من هستم نه 

مالک و مدیرعامل
خم��ز درباره انتخاب جایگزی��ن »خوآکین گیل«، 
گفت: آقای عس��گری با س��ابقه کار در باش��گاه های 
تراکتور و پرس��پولیس، به عنوان آنالیزور به کادر ما 

اضافه شده است.
وی در پاسخ به این سوال، اتفاقات تیم باعث ایجاد 
هجمه علیه مالک باشگاه می شود، آیا شما درخواستی 
داش��ته اید که ایش��ان فراهم نکرده است؟ بیان کرد: 
از زمان��ی که من به باش��گاه تراکتور آمده ام، رش��د 
بس��یار زیادی از نظر فوتبالی و امکانات زیرس��اختی 
داش��ته ایم. هر روز امکانات جدید ب��رای تیم فراهم 
می ش��ود تا بهتر کار کنیم. زمانی که نیازی به جذب 
بازیکن باشد، س��عی می کنیم براساس بضاعت مان و 
گزینه ه��ای موجود، بهترین تصمی��م را اتخاذ کنیم. 
تمامی این  اتفاقات مثب��ت به لطف هزینه های آقای 

زنوزی رخ داده است.
خمز خاطرنش��ان کرد: دوست دارم هواداران عزیز 
و خبرن��گاران گرام��ی بدانند که هم��ه چیز به لطف 
آقای زنوزی میس��ر شده و ایشان ثروت شان را خرج 
ما می کنند. به نظر اش��خاص احت��رام می گذارم؛ اما 
نمی توان��م درک کنم وقتی ما مس��ابقه ای را واگذار 
می کنیم، چرا عده ای مس��ئولیت شکس��ت را گردن 
آقای��ان زن��وزی و نصی��رزاده می اندازند؟ مس��ئول 
شکس��ت ها من هس��تم. هواداران و اصحاب رس��انه 
اگر خواس��تید مس��ئولیت شکس��ت را گردن کسی 
بی اندازید، بدانید آن ش��خص من هس��تم. اگر آقای 
زنوزی نب��ود، این اتفاقات مثب��ت رخ نمی داد. آقای 
زنوزی برای تراکتور و این خطّه بس��یار دست و دل 
باز بوده اند و عمیقاً باید از ایش��ان سپاسگزار باشیم. 
غیرمنصافانه اس��ت که بعد از باخت، ایشان را مقصر 
بدانیم. مقصر اصلی سرمربی است نه شخص دیگری، 

یک بار برای همیشه این موضوع را اعلام می کنم.
 وی تأکی��د کرد: هواداران عزیزمان بدانند در عین 
حال که قبول داری��م در بازی های مهم نتایج خوبی 
کس��ب نکرده ایم؛ تلاش می کنیم ت��ا در ادامه نتایج 
بهتری به دس��ت آوریم. ارتباط صمیمانه با اصحاب 
رس��انه اتف��اق خوبی ب��وده و باعث انتق��ال خوب و 
درس��ت موضوعات به هوادران می شود. ممکن است 
هر از گاهی پاسخ هایم قانع کننده نباشد. امکان دارد 
همه دچار اش��تباه ش��وند. رابطه خوب با خبرنگاران 
مثمرثمر اس��ت. ما باید تصویر خوش��بینانه ای برای 
هواداران نش��ان دهیم، بدانند ک��ه چقدر عطش برد 
داری��م. بازیکنان به محبت و حمای��ت هواداران نیاز 
دارند تا عملکردشان بهتر شود.  سرمربی تراکتور در 
پایان خاطرنش��ان کرد: وضعیت تیم در نگاه کلی بد 
نیست. هنوز می توان برای کسب عناوین تلاش کرد 
و چیزهایی به دس��ت آورد. ما نیازمند ش��ور، مهر و 
حمایت هواداران هستیم. آرامش، خوش بینی و باور 
به پیشرفت تیم در آینده، پیام ما بوده و همه ما آرزو 
داریم روزی تراکتور قهرمان شود و چه بهتر است که 

این قهرمانی در زمان ما رخ دهد.

خمز: مسئولیت شکست  تراکتور با من است نه مالک و مدیرعامل
از نتایج نیم فصل راضی هستم

  26  February  2024  /1445  شماره  6110 /  سال 27 / دوشنبه  7  اسفند  1402 / 16 شعبان



www.asrazadionline.ir
خبار شهرستان ا

 هزینه حذف هر پارکینگ
 برای شهر ۵۰۰ میلیون تومان است

الب�رز  سرپرس�تی   / عص�رآزادی 
: ش�هردار ک�رج هزین�ه س�اخت هر 
پارکینگ ب�رای این دس�تگاه را ۵۰۰ 
میلی�ون توم�ان عنوان ک�رد و گفت: 
حذف هر پارکینگ در روند س�اخت و 
سازهای شهری، همین میزان ضرر را 

به شهر و شهروندان تحمیل می کند.
پی��ش از پارکینگ طبقاتی ش��هرداری 

کرج واقع در بلوار مولانا در منطقه 8 ش��هرداری کرج با حضور مس��ئولان مدیریت ش��هری، 
شهروندان و اصحاب رسانه افتتاح شد.  

مهرداد کیانی در این مراس��م ضمن تجلیل از تمامی دس��ت اندرکاران طراحی و س��اخت 
این مجموعه از گذش��ته تا امروز، هزینه ساخت این پروژه را ۱۲5 میلیارد تومان با گنجایش 
۲50 دس��تگاه خودرو عنوان کرد.   کیانی افزود: متاس��فانه با عدم توجه به اهمیت پارکینگ 
در ساخت و سازها و صدور پایانکار برای بناهای فاقد پارکینگ  در گذشته، خسارات سنگینی 
به شهر و شهروندان تحمیل شده است.   وی، تصریح کرد: هزینه و خسارت این بی توجهی 

امروز به دوش نسل جدید جامعه افتاده است.  
شهردار کرج، در بخش دیگری از گفته های خود به بیان برخی اقدامات دوره ششم مدیریت 
ش��هری پرداخت و بیان کرد: امسال 8 کیلومتر از پروژه بزرگ بزرگراه شمالی افتتاح شد و با 
توجه به بودجه مناس��بی که برای این طرح تعیین ش��ده، سال آینده شاهد افتتاح کامل آن 
خواهیم بود.   کیانی، اعتبار در نظر گرفته ش��ده از س��وی دولت و شهرداری برای این پروژه 
را ۷ هزار میلیارد عنوان کرد که نیمی از آن توس��ط دولت و نیم دیگر از س��وی ش��هرداری 

تامین خواهد شد.  
وی، افتتاح ایستگاه Q در حوزه قطار شهری کرج و باغ موزه دفاع مقدس را از اهداف آتی 
این مجموعه ارزیابی و بیان کرد: همه این پروژه ها از سالهای گذشته روی زمین مانده بود که 
هم اکنون در حال اجراس��ت. این مس��ئول، با اشاره به تحولات حوزه حمل و نقل عمومی در 
این کانش��هر اذعان کرد: کرج نخستین شهری است که حرکت به سمت کانشهر پاک را با 

خرید اتوبوس های برقی آغاز کرده است.

توجه ویژه شورا به حل معضل پارکینگ شهر کرج
الب�رز:  سرپرس�تی   / عص�رآزادی 
رئی�س ش�ورای اس�لامی ش�هر کرج 
گف�ت: حم�ل و نقل عموم�ی از جمله 
مس�ئله پارکینگ در شهر کرج مورد 
توجه ویژه این دوره از شورای اسلامی 

شهر است.
 مس��عود محم��دی در مراس��م افتتاح 
پارکینگ طبقاتی عمومی شهرداری کرج 
واق��ع در بولوار مولان��ا در منطقه 8  که با 

حضور اعضای ش��ورای شهر، شهردار کرج، معاونین ش��هردار و دیگر مسئولان برگزار شد، با 
اعام این موضوع گفت: در همین جا از همه کسانی که بابت تکمیل این پروژه تاش کردند از 
جمله از شهرداران ادوار گذشته و معاونین عمرانی سابق و ناظرین و تمامی همکاران مجموعه 
مدیریت ش��هری که در این پروژه نقش آفرین بودن��د قدردانی می کنم و از کارگرانی که به 

همت آنان این پروژه  ها محقق می شود نیز کمال تشکر را دارم.
رئیس ش��ورای اس��امی ش��هر کرج تاکید کرد: جا دارد بابت چندبار تاخیر در افتتاح این 
پارکینگ عذرخواهی کنم و از ش��هردار محترم درخواس��ت کنم در مورد نحوه بهره برداری از 

این پارکینگ یا واگذاری آن به بخش خصوصی سریعا تصمیم لازم را بگیرد.
محم��دی در انتها با اش��اره به اینکه رفع ترافیک ش��هر به وی��ژه در معابر و مناطق پرتردد 
از موضوعاتی اس��ت که در این دوره از مدیریت ش��هری اهمیت ویژه ای دارد، افزود: شورای 
اسامی شهر کرج در اختصاص بودجه در موضوعات مرتبط با حمل و نقل عمومی و مسئله 

پارکینگ عمومی تمام توان خود را به کار خواهد برد.

شهردار کرمانشاه:

مشارکت در انتخابات موجب انسجام ملی می شود
عصرآزادی / سرپرس�تی کرمانش�اه:  ش�هردار کرمانش�اه بر لزوم مش�ارکت در 

انتخابات تاکید کرد و گفت: انس�جام 
ملی یکی از مظاهر قدرت است که به 
وسیله مشارکت در انتخابات افزایش 

می یابد.
نادر نوروزی در کارگاه آموزش��ی س��واد 
رس��انه برای فعالان فضای مجازی، اظهار 
ک��رد: فض��ای مج��ازی اکن��ون در حال 
پیش��رفت است در صورتی که پیش از ۲0 

س��ال گذش��ته اصاً این بحث مطرح نبود. وی افزود: هر ابزاری که دانش بشری در اختیار ما 
قرار می دهد توانایی ما را افزایش داده و می تواند موجب توسعه یا تخریب شود.

ش��هردار کرمانشاه تصریح کرد: دس��ته بندی قدرت چهار دس��ته قدرت نظامی، چانه زنی 
دیپلماتیک، قدرت اقتصادی و انس��جام ملی را در نظر داریم، انس��جام ملی مهمترین مؤلفه 
قدرت هر کشور است و در انتخابات ها و مجامع ملی مشخص می شود. وی اضافه کرد: اگر در 
انتخابات ش��رکت کنیم به انسجام ملی کمک کرده ایم، باید فارغ از هر سلیقه سیاسی صرف 

شرکت در انتخابات را برای مردم تبیین کنیم.
نوروزی تش��ریح کرد: ما اکنون در برابر بزرگ ترین قدرت های دنیا قرار گرفته ایم و آنها در 
چنین شرایطی توان مقابله با ما را ندارند و سعی می کنند که در بحث های اقتصادی به قدرت 

ما صدمه بزنند.
ش��هردار کرمانش��اه ابراز کرد: حضور در انتخابات در چانه زنی دیپلماتیک ما اثر دارد و در 
نهایت موجب می ش��ود که قدرت اقتصادی را به دست بگیریم و باعث تسهیل معیشت ملت 
می شود. وی خاطرنشان کرد: اگر این چرخه را به درستی درک و در رسانه ها به درستی برای 

مردم تشریح کنیم آگاهی مردم ارتقا یافته و مشارکت را بیش از پیش خواهیم دید.

گازرسانی به »هجیج« و 6 روستای دیگر پاوه
 عصرآزادی / سرپرستی کرمانشاه:  
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه 
از گازرسانی به روستای هجیج و شش 
روستای دیگر شهرستان پاوه خبر داد 
و گفت: گازرس�انی به ش�هر ازگله نیز 

هفته آینده به بهره برداری می رسد. 
اینک��ه در  بی��ان  ب��ا  ناص��ر حس��ینی 
جریان س��فر اس��تاندار به پاوه گازرسانی 
شهرس��تان  ای��ن  روس��تای  هف��ت  ب��ه 

 افتت��اح ش��د، افزود: این روس��تاها ش��امل هجیج و ش��ش روس��تای دیگر ب��ا ۴68 خانوار 
جمعیت بود.

وی اعتباری که برای گازرسانی به این روستاها هزینه شده را نیز بالغ بر ۷65 میلیارد ریال 
اعام کرد و یادآور شد: پروژه گازرسانی به این روستاها در سال جاری آغاز شده بود.

به گفته این مس��ئول، در حال حاضر 98 درصد مردم شهرس��تان پاه از نعمت گاز بهره مند 
هستند و به زودی پاوه از نظر گازرسانی، شهرستان سبز خواهد شد.

مدیرعامل ش��رکت گاز استان کرمانش��اه تاکید کرد: با احتساب گازرسانی به این روستاها، 
مجموع روستاهای دارای گاز استان به ۲0۲۱ روستا رسیده است.

حسینی از احتمال افتتاح گازرسانی به تعدادی از روستاهای سرفیروزآباد کرمانشاه در ایام 
باقیمانده تا پایان س��ال نیز خبر داد و خاطرنش��ان کرد: هفته آینده گازرسانی به شهر ازگله 

نیز افتتاح خواهد شد.

خبر

 عص�رآزادی / سرپرس�تی اصفهان:  مدیرکل راه و شهرس�ازی 
استان اصفهان گفت: در س�الجاری با اجرای اقدامات پیشگیرانه 
توس�ط یگان حفاظت اراضی استان، وقوع جرائم در حوزه اراضی 
اس�تان اصفهان )جرائم مشهود( نسبت به سال ۱۳۹۹، ۵۷ درصد 

کاهش یافته است.
علیرضا قاری قرآن مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان در خصوص 
اقدامات بعمل آمده در راس��تای صیانت از اراضی ملی اظهار کرد: اراضی 
تح��ت پوش��ش یگان حفاظ��ت اراضی اس��تان اصفهان، در گس��تره ۲8 
شهرستان و ۱۱5 شهر واقع شده اند که در راستای حفاظت از آن اقدامات 
پیش��گیرانه در سه بخشِ )وضعی، اجتماعی، فرهنگی(، )بازدید و بازرسی 

از یگان های مستقر در شهرستان ها( و )آموزش( انجام می شود.  
وی اف��زود: این یگان، حفاظت از افزون بر ۱۷۱ هزار هکتار از اراضی را 
برعه��ده دارد که از این میزان مس��احت، بیش از ۱5۱ هزار هکتار در ید 
و ۲0 هزار هکتار تصرفی س��نوات قبل است که مربوط به قبل از تشکیل 

یگان بوده و پرونده های حقوقی آنها در مراجع قضایی در حال رس��یدگی 
است.   مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان بیان کرد: دقت، هوشیاری 
و تاش مجموعه فرماندهی یگان حفاظت اراضی استان اصفهان به همراه 
اقدامات پیش��گیرانه و ش��بانه روزی به ویژه در ایام تعطیات، همچنین 
اجرای طرح های تش��دید حفاظت اراضی ملی و دولتی اس��تان منجر به 
ایج��اد امنیت پای��دار در این حوزه به منظور حف��ظ بیت المال و کاهش 
جرم زمین خواری ش��ده است.   وی گفت: با اقدامات بعمل آمده از سال 
۱۳99 تا کنون بیش از 5۳0 مورد رفع تصرف فوری در سطح اراضی ملی 
و دولتی استان اصفهان انجام که در این راستا 6۲۱ هکتار اراضی به ارزش 
برآوردی بیش از هفت هزار و ۷00 میلیارد تومان به بیت المال بازگردانده 
ش��د.   قاری قرآن ضمن قدردانی از عملکرد مثبت یگان حفاظت اراضی 
اس��تان اصفهان خاطرنش��ان کرد: وق��وع جرائم در حوزه اراضی اس��تان 
اصفهان )جرائم مشهود( در این بازه زمانی، 5۷ درصد کاهش یافته است 
که علت آن اقدامات پیش��گیرانه همچون بازدیدها، بازرس��ی های متعدد، 

اع��زام تیم های نظارتی و همچنین آموزش ه��ای نظری و عملی متداوم 
برای عوامل یگان حفاظت از اراضی استان اصفهان بوده است.  

وی ادامه داد: در راس��تای اقدامات اجرایی و عملیاتی، ۱9۲ فقره حکم 
قطعی قضایی برای رفع تصرف از اراضی ملی استان اصفهان در بازه زمانی 

سال ۱۳99 تا کنون اجرا شده است.  
مدیرکل راه و شهرس��ازی اس��تان اصفهان با بی��ان اینکه با اجرای این 
اح��کام در مجم��وع ۲۱۲.۷ هکت��ار از زمین های ملی و دولتی اس��تان 
اصفهان رفع تصرف و به بیت المال اعاده شد گفت: ارزش این اراضی رفع 
تصرف شده در مجموع بیش از ۲هزار و ۳00 میلیارد تومان برآورد شده 
است. وی با هش��دار به کسانی که به صورت غیرمجاز اقدام به احداث بنا 
در اراضی ملی می کنند، گفت: اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان از 
اراضی ملی با آمادگی کامل حفاظت و حراست می کند و با هرگونه دخل 
و تص��رف در این اراضی و زمین خ��واری به صورت قاطع برخورد کرده و 

کوچک ترین اغماض نخواهند داشت.  

در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۳۹۹؛

جرائم حوزه اراضی ملی استان اصفهان )جرائم مشهود( ۵۷ درصد کاهش یافته است

 معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری اصفهان اظهار 
کرد:  شهرداری اصفهان با همتی چشمگیر نسبت به تغییر سیستم 
آبیاری و س�ایر بخش های مرکز تولید گیاهان پوششی کم نیاز به 

آب اقدام کرده و توانست آن را به خودکفایی برساند.
مهدی بقایی در تور بازدید اصحاب رسانه از مراکز پرورش گل سازمان 
پارک ها و فضای س��بز شهرداری اصفهان اظهار کرد: سازمان پارک ها در 
زمینه اطاع رسانی درباره انواع گل ها و گیاهان فعالیت بسیار خوبی داشته 

و قادر است یافته های علمی مناسبی را در اختیار شهروندان قرار دهد.
او با اش��اره به اینکه در س��ال ۱۴00 صحبت از این بود که مرکز تولید 
گیاه��ان پوشش��ی کم نیاز به آب به  بخش خصوصی واگذار ش��ود، افزود: 
ش��هرداری اصفهان با همتی چشمگیر نس��بت به تغییر سیستم آبیاری 
و س��ایر بخش های این مرکز اق��دام کرد و توانس��ت آن را به خودکفایی 

برساند.
معاون محیط زیس��ت و خدمات ش��هری ش��هرداری اصفه��ان با بیان 
اینکه چمن مورد نیاز مناطق ۱5گانه در این مرکز تولید می ش��ود، افزود: 
از آنجای��ی که فعالیت و مش��ارکت بخش خصوص��ی در این زمینه برای 
شهرداری حائز اهمیت است، سازمان پارک ها در زمینه هدایت این بخش 

به سمت اجرای طرح های مختلف اقدام می کند.
بقایی افزود: در س��ال ج��اری طرح ارتقای فضاهای تفرجگاهی ش��هر 
با مش��ارکت س��ازمان های فرهنگی، پارک ها و فضای سبز و زیباسازی و 
مدیریت نت در دس��تور کار قرار گرفت که مراحل اولیه آن انجام ش��ده و 

امیدواریم در سال آینده اجرایی شود.
او ادامه داد: طرح شناس��ایی درختان آفت زده و خطرآفرین ش��هر نیز 
امس��ال انجام و بالغ بر ۷00 هزار تش��تک خالی در شهر شناسایی شده 
اس��ت که در روز درختکاری، تش��تک های خالی به شهروندان معرفی و 

۱۱0 هزار درخت در آن کاشته می شود.
تامی��ن 80 درص��د گل م��ورد نیاز ش��هر در مرکز پ��رورش گل وگیاه 

جروکان
مدیرعامل س��ازمان پارک ها و فضای س��بز ش��هرداری اصفهان نیز در 
جری��ان بازدید با اش��اره به اقدامات موثر ش��هرداری اصفه��ان در تولید 
گل های فصلی بیان کرد: مطالعات هوشمندس��ازی آبیاری فضای س��بز 
منطقه ۳ ش��هرداری اصفهان تا پایان خردادماه سال آینده تکمیل و روند 

اجرای این طرح آغاز می شود.

مجید عرفان منش افزود: در بخش تولید گل های فصلی اقدامات خوبی 
در دس��تور کار قرار گرفته تا بتوانیم از میزان واردات این گل ها به کشور 
بکاهیم. او ادامه داد: سازمان پارک ها در تعامل با سایر شهرها جهت تامین 
نیاز فضای س��بز شهر اصفهان اقدام کرده است، به عنوان مثال، گونه ای از 
چمن گرمس��یری ازسوی سازمان پارک ها و فضای سبز بندرعباس تولید 

و به اصفهان وارد می شود. 
عرفان منش با اش��اره به اینکه بالغ بر 80 درص��د از گل های مورد نیاز 
شهر در مرکز پرورش گل وگیاه جروکان تولید می شود، افزود: قبا بخش 
خصوصی نقش مهمی در تولید گل های موردنیاز در س��طح داش��ت، اما 
شهرداری گام بلندی برای خودکفایی در این زمینه برداشته است چنانکه 
در مرک��ز جروکان، تولیدات نس��ل اول که بهتری��ن و زیباترین گل های 
فصلی هس��تند و همواره توسط شرکت های بزرگ به کشور وارد می شده 

است، تولید می شود.
مدیرعامل س��ازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان با اشاره به 
اینکه مدیریت ش��هری ششم طی ۲ سال گذشته در ۲ زمینه خودکفایی 
ب��رای تولید گل های فصلی و تولید چمن کم نیاز به آب موفق عمل کرده 
است، گفت: در حال حاضر، گونه های مَرغ ایرانی با نیاز آبی اندک، چمن 
برم��ودا گرس و فس��توکا از چمن های مقاوم به خش��کی در مرکز تولید 

گیاهان پوششی کم نیاز به آب تولید می شود.
او افزود:  امس��ال ۱9 هزار مترمربع چمن فس��توکا و ۷0 هزار مترمربع 

چمن  گرمسیری در این مرکز در دست تولید است.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری اصفهان خبر داد: 

خودکفایی مرکز تولید گیاهان کم نیاز به آب با همت چشمگیر شهرداری اصفهان

در راس�تای برگ�زاری انتخابات�ی آگاهان�ه و 
پرشور و ایجاد عدالت رسانه ای و میزبانی ایسنا 
از کاندیداهای انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
این بار مس�عود پزش�کیان، در تحریریه ایسنا، 

پاسخگوی سوالات خبرنگاران این رسانه بود.
آنچ��ه در ادام��ه می خوانی��د حاصل ای��ن گفت و 

گوست
ایس�نا: اصلی ترین چالش  اقتصادی کشور در 

شرایط کنونی جامعه چیست؟
اصلی تری��ن چالش اقتصادی کش��ور، اجرا نش��دن 
صحی��ح اص��ل ۴۴ قان��ون اساس��ی و دس��تور مقام 
معظم رهب��ری در رابطه با تقوی��ت بخش خصوصی 
و تعاونی هاس��ت. میدان ندادن به بخش خصوصی و 
پش��تیبانی نکردن از آن ها از ی��ک طرف و ضعف در 
ارتباط��ات بین المللی و داد و س��تد ب��ا دنیا و ضعف 
در اج��رای قوانی��ن FATF از ط��رف دیگر از جمله 
مهم ترین دلایل بروز مشکلات و چالش های اقتصادی 

در کشور به شمار می آیند.
با وجود کلی حمله به FATF چراغ خاموش رفتند 
و تعدادی را از لیس��ت س��یاه درآوردن��د، در صورتی 
که در دوره گذش��ته می توانس��تند این کار را بکنند 
و مش��کلات را برطرف و معام��لات را راحت تر کنند. 
ام��روز اغلب خرید و فروش های ما و حتی بازگش��ت 
پول به دس��ت واس��طه ها انجام می ش��ود، باید توجه 
کنیم که خصوصی س��ازی و بس��یاری از چالش های 
اقتصادی ما تا زمان متصل نش��دن چرخه اقتصادمان 
ب��ه چرخه اقتصادی دنیا و درس��ت ش��دن ارتباطات 
بین المللی، به این س��ادگی قابل حل ش��دن نیست. 
امروزه تولیدکنندگان م��ا محصولی را تولید و عرضه 
می کنند؛ اما بس��یاری از ابزارها و دس��تگاه های مورد 
استفاده در کشور ما قدیمی  بوده و حتی از رده خارج 
ش��ده اند. برای رقابت و ورود ب��ه بازارهای بین المللی 

باید ارتباطاتمان با دنیا را درست کنیم.
ایسنا: راه حل شما برای حل این مشکل چیست؟

پزش��کیان: راه حل، ورود ب��ه بازارهای جهانی و به 
دنب��ال آن، حل مش��کلات بین بانک��ی و ارتباطی با 
جهان و حمایت از تولیدکنندگان است؛ در جایی که 
گران می خریم و ارزان می فروش��یم، رقابت بی معنی 
اس��ت؛ به همین دلیل باید نوع سیاس��ت و تعاملمان 
با دنیا را عوض کنیم و نگاه خصمانه نداش��ته باشیم 
و طبق تاکید مقام معظم رهبری بر اس��اس مصلحت 
و حکم��ت رفتار کنیم تا فضا ب��رای وارد کردن مواد 
اولیه و فروش محصولات توسط تولیدکنندگان فراهم 
ش��ود. نباید تولیدکننده ها را به عنوان س��رمایه دار و یا 
چپاولگر، معرفی و آن ها را با بخشنامه ها سردرگم کنیم. 
س��رمایه گذاران باید از احترام و امنیت کافی برخوردار 
باشند و این در حالی است که دلالان و رشوه بگیران در 
حال انجام کار اقتصادی هستند و ما فشار مالیاتی را بر 

روی تولیدکنندگان اعمال می کنیم.
ایس�نا: به عن�وان نماین�ده مجل�س یازدهم 
رویک�رد این دوره از مجل�س و مصوبات آن در 

حوزه اقتصادی را چگونه ارزیابی می کنید؟
پزش��کیان: بنده چندان از اقتصاد سر در نمی آورم؛ 
ام��ا تصمیمات م��ا در رابطه ب��ا اقتصاد و سیاس��ت 
واگذاری ه��ا در این ح��وزه از نظر س��اختاری، عیان 
ب��وده و مدع��ی بودیم که جل��وی ت��ورم را خواهیم 
گرف��ت و اجازه نخواهیم داد قیم��ت مرغ به کیلویی 
2۵ هزار تومان برس��د و افزایش قیمت مرغ و گوشت 

را ب��ه بی عرضگ��ی دولت قبل نس��بت می دادیم، اگر 
سیاست گذاری  درستی در این زمینه اتفاق می افتاد، 
تورم هم به اینجا نمی رس��ید.تصمیمات ما هر چیزی 
که باش��د، باعث افزایش فش��ار بر روی جامعه ش��ده 
اس��ت. پول را از نظر س��اختارهای اجتماعی می توان 
ب��ه موجودی نازک نارنجی تش��بیه کرد که در جایی 
که تهدید در آن وجود دارد، مس��تقر نمی شود و فرار 
می کند و س��رمایه گذار نیز در جایی که مشکل وجود 
دارد، کار نمی کند. قدرت خرید مردم به شدت پایین 
آمده است. دولت و مجلس و قوه قضائیه هر سه با هم 
یکی هستند و س��اختاری ایجاد کرده ایم که کسانی 
پای رقابت بیایند که همگی به یک طیف تعلق دارند 
و در چنین شرایطی هر کاری که این ها انجام دهند، 
درست به نظر می رس��د؛ چرا که طیف مقابلی وجود 
ندارد ک��ه مخالفت کند و بحث کرده و تعادلی ایجاد 
کند؛ وقتی رقیبی نباش��د، تلاش��ی برای بالا رفتن و 

چالش نیز نخواهد بود.
 ایس�نا: به نظر ش�ما چالش اصل�ی در حوزه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی در حوزه انتخابیه 
ش�ما کدام اس�ت و چه راهکار و پیشنهادی در 

این خصوص دارید؟
تصورم بر این است که قدم اول در هر چیزی، اتخاذ 
تصمیم درست و س��پس اجرای درست آن است ؛ در 
غیر این صورت دچار خسران خواهیم شد. قرار گرفتن 
در مسیر نادرست حتی در صورت اجرا به بهترین نحو 
هم غلط است . شما کشورهایی مانند بحرین، امارات، 
قط��ر، کویت، عربس��تان و ترکی��ه را در نظر بگیرید؛ 
تصور می کنید خودش��ان در بهبود وضعیت اقتصادی 
نق��ش دارند؟ قبل از انقلاب این ها برای گرفتن آرد و 
گندم از کشتی ها در خلیج فارس می ایستادند. اکنون 
نگاه ها و نگرش ها عوض ش��ده اس��ت. چ��را نباید از 
متخصصان و مشاوران دنیا استفاده کنیم؟ اگر اقتصاد 
را ب��ا نظر افرادی غیرکارشناس��ی مانند من بخواهیم 

درست، کنیم، نتیجه هم همین می شود.
در همان ح��وزه خودرو، ماش��ین های تولید ما یه 
ی��ک دهه دیگر از رده خارج می ش��وند و دنیا دارد به 
س��مت دیگری می رود؛ اما ما همچن��ان درگیر و دار 
مس��ائل س��اده مانده ایم. وقتی ما از مدیرانی استفاده 
می کنی��م ک��ه ن��گاه کلان مدیریت��ی در حوزه های 
اجتماع��ی، اقتصادی و فرهنگی ندارن��د و یا اگر هم 

داش��ته باش��ند به آن ها می��دان نمی دهی��م، نتیجه 
می شود وضعیت کنونی که در آن قرار داریم . بستری 
در جامعه فراهم کرده ایم که سرمایه گذاران را فراری 
می دهیم. زیرساخت های لازم برای تولیدکنندگان را 
فراهم نکرده ایم و این ها همگی به نگاه مدیران ارش��د  
باز می ش��ود. ما در محیطی زندگی می کنیم که فضا 
و امکانات محدود و مشخصی دارد و هر تصمیم غلط 
ممکن اس��ت نتایجی اش��تباه و غیر قابل جبران در 
بر داش��ته باشد. سیاس��تگذاران جامعه باید به سمت 
متخصصان رفت��ه و از آن ها خواهش کنند تا در حل 
مشکلات کمک کنند و ما در استانمان چنین نگاهی 
نداریم . هیات اجرایی به منی که تمام زندگی ام را پای 
این نظام گذاش��ته ، اعتقاد و باور اسلامی دارم و حتی 
ی��ک هفته هم در این سیس��تم مرخص��ی نگرفته ام، 
می گوی��د عدم الت��زام عملی به نظ��ام داری! و وقتی 
آدمی مثل من را فراری می دهند، با سرمایه گذار چه 

می کنند؟
ایسنا: به نظر ش�ما جایگاه استان آذربایجان 
ش�رقی در زمینه ه�ای اجتماع�ی اقتص�ادی و 

فرهنگی، تنزل یافته است؟
الان دولت چن��دان اعتباری ن��دارد و در پرداخت 
حقوق ه��ا نیز مان��ده و ۹۹ درصد اعتب��ارات آموزش 
و پ��رورش هم��ان حقوق  و مزایا هس��تند. دولت و یا 
نماینده فقط بس��تر را آم��اده می کند. اگر اراده کنیم 
و به افراد متخصص اس��تانمان از سرمایه گذار گرفته 
تا دانش��مند بها دهیم، وضعیت اس��تانمان را درست 
خواهیم کرد، این ها سرمایه استان ما هستند نه پول. 
مجلس وظیفه دارد قوانین درستی را تصویب کرده و 
بر اجرای درس��ت آن نظارت کند و معتقد هستم در 
همان درست نوش��تن قوانین هم مشکل داریم؛ چرا 
که این ام��ر مقدمات و پیش نیازهایی دارد که باید با 
مطالعات خاصی انجام شود؛ ما شب خوابیده و صبح، 
طرح دو فوریتی ادام��ه می دهیم و قانون انتخابات را 
ننوش��ته با عجله تبصره دادیم. بدون مبنای علمی و 
دانس��تن تخصص و مطالعه و در نظر گرفتن تجارب 
بین المللی، نظر می دهی��م؛ درحالیکه اقتصاد با 12۵ 
زیرمجموعه نیاز به تخصص دارد، نس��خه هایی که ما 
برای اقتصاد می پیچیم، حتی از نس��خه های تجویزی 
پزش��ک عمومی ب��رای بیماری قلبی ه��م ضعیف تر 
است. کمیس��یون های مجلس، بدون پشتوانه علمی 

و تجرب��ی، نمی توانند قانون  درس��تی بنویس��ند، در 
اولین تجربه نمایندگی ام در هشتمین دوره از مجلس 
شورای اسلامی به عضویت کمیسیون تلفیق درآمدم 
و تص��ور می کردم، می توانیم قوانین خوبی بنویس��یم  
و مش��اهده کردم هر نماینده، تبص��ره، ماده و قانون 
پیش��نهاد می دهد، اما در علم اقتص��اد که برای افراد 
عادی هم قابل درک است، با بودجه محدود موجود، 
بخشی از یک نیاز را که دارای اولویت بیشتری است، 
برطرف می کنند و س��پس در صورت تامین اعتبار به 
س��راغ برطرف کردن نیازهای دیگر می روند؛ ولی ما 
همان بودج��ه محدود را برای چندی��ن پروژه صرف 
می کنیم؛ در حالی که همه نیمه تمام می مانند. آقای 
احم��دی نژاد در زمان ریاس��ت جمهوری خودش��ان 
هنگام سفر به آذربایجان شرقی تمام پروژه ها را امضا 
می کردن��د؛ در حالی که بودجه ای نداش��تند و آقای 
روحان��ی نیز وقتی بنده نائ��ب رئیس بودم، 2۶ پروژه 
را امض��ا و مص��وب کردند و بنده گفت��م دو پروژه را 
امض��ا کنید، ام��ا پولش را هم بدهی��د، اینطور که ما 
مدیریت می کنیم، مدیریت نمی کنند. ۴۵ سال است 
افرادی را س��رکار می آوریم و اش��تباه می کنند و نفر 
بعدی را س��رکار می آوریم، چ��اره کار آموزش دادن 
اس��ت نه تغییر افراد. اش��کال، ریش��ه ای است؛ کلی 
دانشگاه درست کرده ایم و تولید کننده دانشجو لقب 
گرفته ایم؛ اما این ها کجا می روند؟ اگر ش��غل نداریم، 
چرا بچه های مردم را سال ها تحت آموزش بی کیفیت 
قرار می دهیم که در آخر بگوییم که کار نداریم. الان 
تا دلتان بخواهید دکتر داریم؛ اما کاری بلد نیس��تند. 
هم��ه ما چپ و راس��ت در این میان نق��ش داریم و 
م��ن نمی توانم بگویم من نبودم و همه در حال مقصر 
شناختن هم هستند؛ اگر بنده مقصر بودم، پس شما 

که ما را مقصر می دانید، کجا بودید؟
 ایس�نا: ب�ه نظ�ر ش�ما مجل�س در خصوص 
فرزندآوری، حمایت از خانواده، حمایت از زنان 
خانه دار و جوانی جمعیت چه کارهایی می تواند 

بکند؟
پزشکیان: به نظر من امکانپذیر نیست، فقط هزینه 
می کنی��م؛ با ارائه تس��هیلات و ب��دون فراهم کردن 
بس��تر اشتغال و مس��کن برای جوانان، چنین اتفاقی 
نمی افتد، بالاخره این جوان باید این پول را برگرداند 
ی��ا نه؟ با چنی��ن کاری جوان بی��کار بدهکار تحویل 
جامعه می دهیم. اشکال تخصیص امکانات به جوانان 
نیست، این راهکارها مسکّن های موقت هستند و باید 
تصمیم درست گرفت و مش��کل مسکن و اشتغال را 
حل کرد. زوج های کارمند با وجود اشتغال دو نفره در 
شرایط کنونی نمی توانند گذران زندگی کنند. جوانی 

جمعیت به بسترهای اقتصادی بستگی دارد.
ایسنا: مجلس چه اقداماتی در حوزه پزشکی 
و س�لامت انجام داده و برنامه آینده ش�ما برای 

این حوزه کدام ها هستند؟
پزشکیان: مشکل ما از زمان دولت آقای احمدی نژاد 
تا الان، عدم اجرای قانون مطابق با سیاست های کلی 
اس��ت. نیازی به قان��ون جدید و مدیران سیاس��ی و 
جناحی در سیس��تم بهداش��ت و درمان نداریم و 1۳ 
بن��د موج��ود، قابل اجرا هس��تند. وضعی��ت آموزش 
پزشکی، خوب نیس��ت، اگر پول نداریم و از وضعیت 
موجود می نالیم باید مسئولمان را عوض کنیم . اگر به 
عدالت اعتقاد داریم، باید س��ر س��فره ای بنشینیم که 

مردم را سر آن نشانده ایم.

مسعود پزشکیان: اصلاح طلبم، اما از هر اصول گرایی، اصولگراتر هستم
سلسله نشست های انتخاباتی ایسنا
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 یک مدرس برجسته دانشگاه، لازمه بکارگیری
  هوش مصنوعی در روابط عمومی را برخورداری 

از هوش ارتباطی دانست؛

روابط عمومي هوشمند
مدیر ارتباطی هوشمند می طلبد

عصرآزادی/ س�رویس فرهنگی: مدرس دانش�گاه و استاد برجسته 
عرص�ه روابط  عمومي ایران گفت: لازمه بکارگیري هوش مصنوعي در 

روابط عمومی، برخورداري از هوش ارتباطي است.
"حمید شکری خانقاه" در کارگاه آموزشي تحت عنوان "روابط عمومي نوین 
و بکارگیري ابزارهاي هوش��مند" در تبریز با تاکید بر اینکه روابط عمومي ها 
بایس��تي در درجه اول هوش ارتباطي و رس��انه اي خود را ارتقا دهند بعد وارد 
ح��وزه هوش مصنوعي و کارکردهاي آن ش��وند افزود: راز هوش��مندي روابط 

عمومي ها در دیدن نادیده ها و شنیدن ناشنیده هاست. 
وي ب��ا بیان اینکه روابط عموم��ي راهبردي از تخصص بالایي در رمزگذاری 
و رمزگش��ایي  از نمادها و نشانه هاي ارتباطي کلامي و غیرکلامي و چگونگي 
بازخوان��ي و واکنش مناس��ب ارتباطي  در نظام ارتباطات س��ازماني برخوردار 
است اضافه کرد: هوش ارتباطي روابط عمومي ها باید در راستاي حل مسائل 
ارتباطي در هنگام بروز رویدادهاي هشدار دهنده و مسائل پیش روي سازمان 
مثل بحران ها و ش��ایعه سازي ها و اتخاذ راهبردهاي ارتباطي هوشمندانه در 

رسانه ها و شبکه هاي اجتماعي باشد. 
استاد برنامه ریزي راهبردي ارتباطي و مدیریت استراتژیک ارتباطات انساني 
در دانشگاه  با بیان اینکه روابط عمومي ها در حال حاضر، از نبود نگرش ارتباطي 
راهب��ردي رنج مي برند و بعضاً صرفآ متولي امور عمومي ش��ده اند تاکید کرد: 
رویکرد منفعلانه، روزمرگي، کلیش��ه  گرایي و نداشتن چشم  انداز و استراتژي 
ارتباط��ي از آفت های کار روابط عمومي هاس��ت که ای��ن معضل صرفاً با هوش 
مصنوع��ي کاربرمحور حل نمي ش��ود، هرچند که ه��وش مصنوعي در روابط 
عمومي ها و سازمانهاي متبوع آن ها، پتانسیل بالایي در کمک به حل مسائل 
و دغدغه هاي ارتباطي دارد اما این ظرفیت براي مدیران و وکارشناس��اني که 
فاقد هوش ارتباطي و رسانه اي هستند، بي خاصیت، خطرناک ، ناامید کننده 

و گمراه کننده خواهد بود.
نویسنده کتاب برنامه ریزي راهبردي ارتباطي در روابط  عمومي با بیان اینکه 
روابط  عمومي ها اگر می خواهند آینده  داری و آینده پژوهي کرده، وارد دنیاي 
متاورس شده و از مزیت های هوش مصنوعي بهره ببرند، باید قبل از هر اقدام 
به تفکر مهندس��ي و مدیریت راهبردي ارتباطي مجهز ش��ده و استراتژیست 
رس��انه اي و ارتباطي مورد اعتمادي براي س��ازمان باشند ادامه داد: مهندسي 
ارتباطي معماري ارتباطات کاربردي و توصیفي فني و حرفه اي از واقعیت  ها، 
ارائه راه  حل هاي ارتباطي، استانداردسازي نظام ارتباطات و فرآیندي منسجم 

از فعالیت ها و روندهاي ارتباطي است.
معاون برنامه ریزي ارتباطي و مطالعات افکار عمومي وزارت جهاد کش��اورزي 
تاکید کرد: این مهندس��ي ش��امل ارائه الگویي فني از یک سیستم و الگوریتم 
هوش��مند ارتباطي � رس��انه اي و نمایانگر س��اختار کلیدي و هسته مرکزي 
موثر بر شاخص ارزیابي عملکرد آن، نشانگرهاي ارتباطي شبکه حاکم بر آنها، 
اصول و قواعد اساسي در طراحي هوشمندانه ارتباطي و تکامل نظام ارتباطات 
یکپارچه در گذر از روابط عمومي سنتي به روابط عمومي مدرن در گذر زمان 

است.
ش��کری خانقاه یادآور شد: مدیران و کارشناسان روابط  عمومي به این نکته 
توج��ه کنند همچنان که ب��راي ایجاد مدیریت دانش باید از مس��یر مدیریت 
نادان��ي عبور کنند، لازم��ه بکارگیري هوش مصنوعي، برخ��ورداري از هوش 
ارتباطي اس��ت، هوش مصنوعي تسهیلگري مدرن براي هوش طبیعي انساني 
اس��ت و به تنهایي کارساز نیس��ت، لذا روابط عمومي هوشمند، مدیر ارتباطي 

هوشمند می طلبد.

روزنامه فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی، ورزشی و سیاسی
صاحب امتیاز: مؤسسه مطبوعاتی پیمان

مدیر عامل و مدیر مسئول: سید فرید پیمان
رییس هیئت مدیره و سردبیر: دکتر سید وحید پیمان

لیتوگرافی و چاپ: شاخه سبز
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عصرآزادی/ سرویس فرهنگی/ شهرام صادق زاده: تا به حال از خود پرسیده 
اید که چرا تبریز شهر بدون گدای ایران است؟ جواب ساده است؛ زیرا این شهر 
تاریخی یک موسسه خیریه خوشنام تحت عنوان "حمایت از مستمندان" دارد 
که مردم نهاد بوده و از سال ۱۳۵۱ خورشیدی به همت زنده یاد ستار زعفرانی، 

موجب حفظ آبروی اجتماعی آذربایجان شده است.
در حقیقت، هر شهروندی که در سطح شهر تبریز، متکدی یا همان گدا مشاهده کند 
به او کمک مالی نمی کند تا عاوه بر بدآموز شدن او، چهره شهر نیز کریه جلوه داده شود 
بلکه با این موسسه تماس می گیرد تا خیرین موسسه حمایت مستمندان به شناسایی، 
جمع آوری و تکریم مس��تمندان واقعی بپردازند. از س��وی دیگر، در انواع مراسم ختم و 
نکوداشت ها و غیره، شهروندان به جای هزینه خرید دسته گل با هزینه های گزاف، این 
مبلغ از طرف اهدا کننده، خرج افراد نیازمند شده و توسط یک تابلوی تسلیت یا تبریک و 
تشکر، این هزینه کرد به خانواده موردنظر اطاع داده می شود... به همین سادگی. تعدادی 
از اعضای هیئت مدیره موسس��ه خیریه حمایت از مس��تمندان تبریز به منظور تشریح 
عملکرد و حمایت  های این نهاد مردمی از نیازمندان، با تعدادی از خبرنگاران رسانه های 

گروهی آذربایجان شرقی دیدار و گفتگو نمودند.
سالانه ۶۰۰ مورد جهیزیه برای نوعروسان خانواده های تحت پوشش اهدا می  گردد

نائب رئیس هیئت مدیره موسسه حمایت از مستمندان تبریز با اشاره به نیم قرن سابقه 
فعالیت این موسس��ه خیریه، هدف آن را مبارزه با تکدی گری دانس��ت و گفت: خیرین 
تبریزی در جهت برخورد منطقی با این پدیده، تامین کننده معاش نیازمندان هستند و 
موسسه از سال های دور با این محوریت فعالیت کرده است. "محمد ابراهیم علمی غیاثی" 
افزود: خانواده هایی که درآمد پایدار ندارند از س��وی کارشناس��ان این موسسه شناسایی 
ش��ده و معیش��ت آنها در تمام زوایا مانند پرداخت مستمری، هزینه های مسکن، دارو و 
درم��ان کامل، تحصیل و غیره تامین می گردد. وی با ذکر این نکته که معمولاً س��الانه 
600 مورد جهیزیه برای نوعروسان خانواده های تحت پوشش اهدا می گردد اضافه کرد: 
به همین مناسبت، روز جمعه ۴ اسفند ۱۴0۲ همایش سالانه موسسه خیریه حمایت از 
مستمندان تبریز با حضور مردم خیر تبریز، هیأت امناء و هیأت مدیره این موسسه و با 
سخنرانی علیرضا نبی، خیر و کارآفرین اجتماعی در هتل لاله پارک تبریز برگزار شد و 
در آن، کارآفرینان و خیرین تبریزی کمک  های نقدی و غیرنقدی خود را جهت حمایت 
آبرومندانه از مس��تمندان تبریز به این موسس��ه اهدا نمودند. غیاثی با اشاره به اینکه در 
آستانه سال جدید و در 5 هفته متوالی به ۴ هزار نفر از نیازمندان اقام مصرفی عیدانه 
تقدیم گردیده اس��ت تاکید کرد: برای ماه مبارک رمضان نیز عاوه بر مددجویان تحت 
پوشش، به تعدادی از مددجویان سایر خیریه ها نیز افطاری و اقام مصرفی اهدا می  گردد 
و تمام نیازهای حدود ۳50 نفر در قالب ۱80 خانوار از ایتام نیز از سوی موسسه خیرین 

موسسه تامین می  شود.
خیریه حمایت از مستمندان تبریز به تمام جوانب زندگی نیازمندان وارد شده 

است
عضو هیئت مدیره و خزانه دار موسسه حمایت از مستمندان تبریز نیز از برخورد این 
موسسه با دو معضل اجتماعی خبر داد و گفت: مبارزه با تکدی گری که نام تبریز را در 
س��طح کش��ور پرآوازه کرده و آرامش را به جامعه تزریق کرده است و دیگری، مدیریت 
فرزانگان که همانا سالمندان نیازمند بالای 60 سال از حمایت های این موسسه برخوردار 

می  شوند.
"محمدصادق میدقالچی" افزود: جمعاً یکهزار و ۳00 نفر از افراد مسن و سالمند از لحاظ 

تامین ارزاق، معیشت، مسکن و دارو و درمان مورد حمایت قرار می  گیرند که برای اجرای 
آن حتی در بدنه دولت نیز امکاناتی در این حد و اندازه وجود ندارد به طوری که آنها در 
خانه خود مورد تکریم قرار می گیرند. وی اضافه کرد: دولت در راستای اجرای برنامه پنجم 
قرار بود موضوع برون سپاری را انجام داده و موسسات مربوطه را در اجرای مشارکت دهد 
اما از لحاظ کیفی در مرتبه پایین تری قرار گرفت و نتوانست آن را تحقق بخشد در حالی 
که موسسه خیریه حمایت از مستمندان تبریز به تمام جوانب زندگی نیازمندان وارد شده 
و بدون دریافت ریالی از دولت، حدود ۲ هزار و 500 خانواده را از خدمات مستمر خود بهره 
مند می سازد. میدقالچی از اضافه شدن ورود نیازمندان واقعی به صورت ماهانه به چرخه 
خدمات دهی موسسه حمایت از نیازمندان تبریز خبر داد و یادآور شد: هر ماه به صورت 
نیازمندان معیش��تی افزون تری وارد چرخه این موسس��ه وارد می  شوند که حدود ۷00 
پرونده از طریق سازمان بهزیستی و یکهزار و ۲00 پرونده از کمیته امداد نیز به صورت 
همزمان وارد چرخه خدمات معیشتی موسسه خیریه حمایت از مستمندان قرار می گیرند 

که آن هم به دلیل مکفی نبودن حمایت های سایر موسسات خیریه حکایت دارد.
خیری�ن بااصالت تبریزی موسس�ه خیری�ه معماران اصلی ش�هر بدون گدا 

هستند

فعال اجتماعی و دبیر همایش سالانه موسسه خیریه حمایت از مستمندان تبریز نیز 
گفت: این موسسه خیریه قبل از ثبت رسمی خود در سال 5۱ در حجره های بازار تاریخی 
تبری��ز به حمای��ت از نیازمندان می  پرداخت لذا خیرین بااصالت تبریزی این موسس��ه، 
معماران اصلی شهر بدون گدا هستند که طی برگزاری همایش سالانه در راستای معرفی 

این موسسه، کمک حال نیازمندان آبرومند نیز می گردند.
"حسین رشیدی" عمده هدف این موسسه را معرفی متکدیان عنوان کرد و افزود: زیرا 
تبریز جهت حفظ لقب شهر زندگی در ایران به مشارکت جوانان و زنان خیر نیاز دارد و 
باید به ش��هر بدون معتادان نیز تبدیل شود لذا از ش��هروندان درخواست داریم به جای 
کم��ک مالی به متکدیان، آنها را جهت حمایت به ما معرفی نمایند تا برند ش��هر بدون 
گدای ایران کماکان برای تبریز حفظ گردد. وی با اش��اره به اینکه از ابتدای سال ۱۴0۲ 
تاکنون یکهزار و 6۴۷ مورد مدیده تکدی گری به موسسه گزارش شده است یادآور شد: با 
رسیدگی به یکهزار و ۴۱۳ مورد از آنها مشخص گردید که یکهزار و ۱9۷ نفرشان ساکن 
شهرستانها بوده و ۲۳۴ نفر نسبت به ترک محل اقدام کردند، ۲۱۴ نفر آنها برای اولین 
بار به تکدی گری می پرداختند، ۱۴۷ نفرشان به خانواده های خود تحویل داده شدند و 
۱۷۴ نفرشان نیز به پذیرش موسسه حمایت از مستمندان درآمدند. رشیدی با ذکر این 
نکته که عدم حمایت ش��هروندان از گداها باید به یک فرهنگ تبدیل ش��ود تاکید کرد: 
کسانی که در متکدی گری برای دومین یا سومین بار دستگیر شوند به نیروی انتظامی 
معرفی می شوند، اگر هم برای چهارمین بار دستگیر شوند به دادسرا معرفی می گردند. 
نائب رئیس هیئت مدیره موسسه خیریه حمایت از مستمندان تبریز در پاسخ به سوال 
خبرنگار "عصرآزادی" مبنی بر آخرین وضعیت شناس��ایی متکدی های وارداتی به ویژه 
از کشورهای فقیر همسایه شرقی نیز توضیح داد: حدود ۱90 نفر از اتباع پاکستانی که 
از طریق یک باند مخفی با مدیریت از شهر زاهدان هدایت می شدند در منطقه صوفیان 
آذربایجان شرقی به صورت کاماً پنهانی و سیستماتیک اقامت داشتند که هر روز اعضای 
آن با مدیریت منظم در سطح شهر تبریز به گدایی و درآمد میلیونی می  پرداختند که با 
توجه به ضوابط قانونی، این باند دستگیر و منحل گردید. شایان ذکر است در این جلسه 
که در محل موسسه خیریه حمایت از مستمندان تبریز برگزار گردید محمد ابراهیم علمی، 
محمدصادق متقالچی و حس��ین رشیدی حضور داشتند و طی آن، اصحاب رسانه های 

استان از بخش های مختلف این مجموعه مردمی و اصیل بازدید کردند.

خیرین تبریزی معماران شهر بدون گدا هستند
آنچه در دیدار اعضای هیئت مدیره موسسه خیریه حمایت از مستمندان تبریز با خبرنگاران گذشت؛

عص�رآزادی/ س�رویس فرهنگی: فیلم تلویزیونی “ن�ذر بی بی” پس از 
عدم همکاری ش�ورای اسلامی ش�هر زنجان در تهران و اسلامشهر کلید 

خورد.
عص��رآزادی آنای��ن – علیرضا نی��اکان؛ این فیلم قصه دو پهل��وان را به تصویر 
می کش��د که در آستانه ش��ب های عزاداری با مش��کاتی روبرو می شوند… این 
خاصه ای از داس��تان “نذر بی بی” اس��ت که با انتخاب بازیگ��ران نقش اصلی در 

تهران و اسامشهر کلید خورد.
“نذر بی بی” توسط محمد کریمی کارگردانی خواهد شد و قرار است در ایام ماه 

مبارک رمضان از شبکه های مختلف تلویزیونی پخش شود.
این فیلم پس از پخش تلویویزیونی از پلتفرهای فیلیمو و فیلما قابل مش��اهده 
خواه��د بود. جلیل فرجاد، مهرداد ضیایی، مهری آل آقا، حمید کریمی، ابوالفضل 
بیات، احمدرضا جعفری، رحمان مقدم، غامرضا اصانلو، جواد زیتونی، س��یدرضا 
حس��ینی، عباس بابایی، علی سیاه تیری، سید مهدی حسینی، سلما نقیب زاده، 
ماریا عابدی، منیژه حاجی پور، پوران گنجی، علی اکبر قنبرنژاد و س��عید کریمی 

بازیگران این فیلم هستند.
 دیگر عوامل فیلم عبارتند از:

تهی��ه کنن��ده: محمد کریمی، دس��تیار کارگران و برنامه ریز: معین س��عیدی، 
مدیر تولید: علی نوابی، نرگس پژمان، مدیر فیلمبرداری: سعید امیری، صدابردار: 
حسین س��لیمی، منش��ی صحنه: مهتاب قامتی،  تدوین: سهیل درویشی، گریم: 
حنان بنی سعید، رضا مجاوری، مدیر تدارکات: امیرحسین بدخشان فر، تدارکات: 
امید غفوری، صحنه و لباس: حدیث رفیعی، سینه موبیل: محمد عابدی، ارتباطات 
رسانه ای: علیرضا نیاکان _ سیده سعیده )سپیده( سادات موسوی سالار، عکاس: 

مریم نظام آبادی، روابط عمومی و تبلیغات: فاطمه امینی دار تبریزی

“نذر بی بی” در اسلامشهر کلید خورد

عصرآزادی/ سرویس فرهنگی:افتتاحیه نمایشگاه نقاشی های سیروس 
مق�دم با عنوان »ش�رجی« با حضور جمعی از چهره ه�ای هنری از جمله 
علیرضا خمس�ه، احمد مهرانفر، علی اوجی، هومن حاجی عبدالهی، الهام 
غفوری، نس�رین نصرتی، س�هیل دانش اش�راقی، سید حس�ن سلطانی، 
ژی�لا کامیاب، محمدهادی فدوی، بهرام حنفی، تارا نظم علیزاده، نیوش�ا 
نیوژ پور، ش�بنم س�یفی ش�اهیوند، الهه نوروزی، محس�ن غلامی، میترا 

ارباب، دنیا مشرفی و… در گالری گویه برگزار شد.
عص��رآزادی آنای��ن – علیرضا نی��اکان؛ در این نمایش��گاه که س��جاد باغبان 
کیوریتوری آن را به عهده داش��ته اس��ت، آثار سیروس مقدم در دو بخش »مقدم 
متق��دم« و »مق��دم متاخر« به نمای��ش درآمدند و دو دوره متف��اوت از آثار او به 

نمایش گذاشته شد.
س��یروس مقدم در س��ال ۱۳۳۳ در آبادان زاده ش��د. او به دلیل ش��غل پدرش 
ک��ه کارمند گم��رک بود، این فرصت را پی��دا کرد تا دوران تحصی��ل خود را در 
ش��هرهای مرزی ایران س��پری کند که بعدها در آثار نقاش��ی اش خود را نمایان 
س��اخت. س��یروس مقدم در سال ۱۳5۲ وارد دانش��کده هنرهای زیبای دانشگاه 
تهران ش��د و از جمله هنرآموزان »هانیب��ال الخاص« بود. مقدم در کنار آموختن 
نقاشی به سینما و تلویزیون عاقمند شد و در سال ۱۳5۴ در مجموعه تلویزیونی 
»دایی جان ناپلئون« به عنوان دستیار کارگردان در کنار ناصر تقوایی قرار گرفت. 
نمایش��گاه »شرجی« جمعه ۴ اسفند ۱۴0۲ س��اعت ۱6 در گالری گویه واقع در 
میدان هفت تیر، خیابان لطفی، نرس��یده به مش��اهیر، شماره سی ونه برای بازدید 
عمومی افتتاح شد و تا ۱۴ اسفند ادامه دارد. عاقه مندان می توانند به جز روزهای 
 ش��نبه و یکش��نبه )5 و 6 اس��فند( هرروز از س��اعت ۱۲ تا ۲0 از این نمایشگاه

 بازدید کنند.

افتتاحیه نمایشگاه نقاشی های سیروس مقدم در گالری گویه

عص�رآزادی/ س�رویس فرهنگی: عص�ر روز جمعه چهارم اس�فند ماه 
نمایشگاه انفرادی هنرمند نقاش مهسا خان احمدی در گالری کهفی واقع 
در قیطری�ه روبروی پارک قیطریه خیاب�ان حدادنژاد نبش کوچه عزیزی 

پلاک ۱ افتتاح گردید.
عصرآزادی آناین – علیرضا نیاکان؛ در این نمایشگاه ۴۴ اثر نقاشی با موضوع. 

»درخت آرامش من« از این هنرمند گردآوری گردیده است.
وی در این باره می گویند ارتباط من با درخت ها مانند ارتباط خودم با خود من 
اس��ت از نظر من درخت ها بخشی از وجودم هستند و من بخشی از وجود درخت 
می باش��م و می توانند انرژی کل زمین را به من منتقل کنند و من با تمام وجود 
پذیرای این انرژی لایتناهی می باش��م و….. گالری کهفی تا روز چهارش��نبه نهم 
اسفند ماه از ساعت ۱5 الی ۱8 بعد از ظهر پذیرای عاقمندان خواهد بود کسب 

اطاع بیشتر تلفن شماره پاسخگوی هنرمندان و مراجعین محترم می باشد:
تلفن 09۱0۱۳5۳9۴6

 افتتاح نمایشگاه نقاشی 
مهسا خان احمدی
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